
Камуністычная пар-
тыя Беларусі лічыць адзіным 
правільным рашэннем адмову ад 
вылучэння ўласнага кандыдата і 
падтрыманне дзейнага кіраўніка. 
Камуністы маюць намер не толькі 
браць актыўны ўдзел ва ўсіх 
этапах электаральнай кампаніі, 
збіраць подпісы за Лукашэнку 
і назіраць за выбарамі, але і 
займацца «выкрыццём задум 
апазіцыі».

«Выбарчы працэс неабход-
на выкарыстоўваць для згур-
тавання і папаўнення радоў 
партыі, для асветы працоўных 
ва ўсіх накірунках палітычнага 
і сацыяльна-эканамічнага 
развіцця на аснове марксісцка-
ленінскай метадалогіі, практыкі 
сацыялістычнага будаўніцтва», – 
сказаў першы сакратар ЦК КПБ 
Ігар Карпенка, ён жа – галоўны 
ідэолаг Мінска. Пры гэтым ён 
нагадаў, што з пункту гледжан-
ня камуністаў «у міжнароднага 
капіталу ёсць велізарны арсенал 

ідэалагічных і інфармацыйных 
сродкаў і спосабаў масіраванага 
ўздзеяння на грамадскую свя-
домасць з мэтай палітычнага 
маніпулявання масамі».

«З улікам наяўнага 
становішча наша партыя 
павінна разгарнуць сістэму 
контрпрапагандысцкіх захадаў 
у дачыненні да «апазіцыйных 
кандыдатаў», іхніх агітатараў і 
давераных асоб на ўсіх этапах 
выбарчай кампаніі. Беларускія 
выбаршчыкі мусяць добра 
ведаць, куды клічуць народ 
палітычныя дыназаўры, выгада-
ваныя Дзярждэпам ЗША яшчэ з 
часоў гарбачоўскай перабудо-
вы», – заявіў галоўны камуніст 
краіны, які працуе намеснікам 
старшыні Мінгарвыканкама.

Самае дзіўнае, што калі 
запытацца ў камуністаў, куды 
кліча народ сённяшняя ўлада, 
то яны наўрад ці адкажуць. 
Проста таму, што пры дзеючым 
кіраўніку, якога на кожных выба-

рах падтрымліваюць праўладныя 
камуністы, Беларусь хранічна 
знаходзіцца ў стане “пераход-

нага перыяду”. Вось толькі куды 
мы ідзём па гэтым пераходзе, так 
ніхто і не сказаў.
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Не так давно мировые СМИ обошла сенсация: в мекси-
канском городе Юрекуаро мэром избрали убитого накану-
не кандидата. Политический курьез? Нет! Все произошло 
строго по закону. Местные власти не имели права пере-
носить выборы из-за смерти одного из претендентов на 
должность главы города. Кстати, победителем на самом 
деле стал дублер погибшего кандидата из той же партии. 
Фишка в том, что избиратели голосовали не столько за 
конкретного политика, сколько за политическую органи-
зацию, которую он представлял, за ее программу, за ее 
видение перспектив города. В партийном списке стояла не 
только фамилия лидера.

А теперь, уважаемые читатели, вернемся в нашу дей-
ствительность. Из кулуарной информации стало известно, 
что заместитель министра юстиции Беларуси во время 
встречи с депутатами Европарламента с гордостью конста-
тировала, что в стране зарегистрировано 15 политических 
партий. Но на вопрос евродепутата, почему же тогда в 
Палате представителей нет партийных фракций, ответа не 
последовало.

Эпизод очень показательный. Во всем мире именно 
партии являются главными субъектами политики, основ-
ными участниками избирательных кампаний. И только у 
нас все иначе. 

Влияние политических партий на нынешнюю обще-
ственную жизнь Беларуси незначительно. Для большин-
ства их характерны малочисленность, аморфность органи-
зационной структуры. Они не пользуются популярностью 
среди населения. Рейтинг политических партий в Беларуси 
сегодня – «ниже колена». Даже меньше, чем у милиции. 

Партии не ругает сегодня разве что ленивый, хотя во 
многом они этого заслуживают. Сам А.Лукашенко неодно-
кратно очень негативно отзывался о деятельности полити-
ческих партий. Дескать, они незрелые, не отражают инте-
ресов населения, потому-то более двух третей граждан 
не поддерживает ни одну из них. Это достаточно распро-
страненная точка зрения. Государственные СМИ обвиняют 
партии и их лидеров во всех смертных грехах. Они, мол, 
оторвались от народа, не хотят идти к людям, варятся в 
собственном соку и т.д. 

Главный лейтмотив этой антипартийной пропаганды 
состоит в том, что в своем нынешнем горестном поло-
жении виноваты сами партии, причины их слабости объ-
ясняются главным образом собственными просчетами в 
деятельности. И если бы они вели себя по-другому, не 
ленились идти «в народ», то и их роль в обществе сразу же 
возросла бы. Эти мифы носят устойчивый характер, их изо 
дня в день распространяют через государственные СМИ 
лидеры общественного мнения. 

На мой взгляд, фундаментальные причины слабости 
политических партий Беларуси состоят совсем в другом. В 
стране отсутствуют условия, необходимые для функциони-
рования партий. Иначе говоря, нынешняя слабость партий 
есть очень важный признак, достаточно точно отражающий 
сущность политической системы.

Прежде всего Беларусь представляет собой нерефор-
мированное посттоталитарное общество. Его самооргани-
зация находится в зачаточном состоянии. Элементы обще-
ственного самоуправления только зарождаются в условиях 
сильного противодействия со стороны государства. В стра-
не отсутствует полноценная социальная база для форми-
рования партий и групп интересов. В обществе, где около 
70% собственности принадлежат государству, население 
не структурировано и, значит, не дифференцировано в 
социально-политическом плане. Социальные слои и группы 
со своими специфическими интересами только начинают 
складываться. Большинство населения не осознало своих 
интересов и руководствуется преимущественно политиче-
скими инстинктами и идеологическими пристрастиями.

Второй причиной слабости партий является отсутствие 
в Беларуси публичной политики, т.е. борьбы различных 
общественных сил за влияние на принятие политических 
решений. Если обратиться к истории, то возникновение 
политических партий было порождено появлением двух 
общественных институтов: парламента и выборов. Только 
в рамках существования представительных органов власти 
и демократических выборов партии могут нормально функ-
ционировать и выполнять отведенную им роль в обществе. 
При отсутствии этих условий партии перестают играть роль 
инструмента политического представительства и влияния 
на принятие властных решений, оказываются на перифе-
рии общественной жизни, превращаются в маргинальные 
структуры. Именно в таком положении оказались белорус-
ские партии, поскольку у нас нет ни реальных представи-
тельных институтов, ни выборов. Есть лишь их суррогаты. 

Государство активно противодействует развитию пар-
тийной системы. Необходимо подчеркнуть, что белорус-
ские власти упорно сопротивляются введению пропор-
циональной избирательной системы, в рамках которой 
голосование происходит за партийные списки. Хотя такая 
система действует во всех соседних странах. В результате 
там роль политических партий резко возросла. Именно 
этого и не хочет наше политическое руководство. Власти 
искусственно создают всяческие препятствия для деятель-
ности партий. Например, требование, чтобы партийные 
организации регистрировались не в жилых помещениях, а 
в офисах породило серьезные проблемы для их функцио-
нирования. 

В результате все партии вытолкнуты из легальной 
политической борьбы и превратились в политические клу-
бы. Причем, на что важно обратить внимание, в таком 
положении оказались как оппозиционные партии, так и 
проправительственные. (Очень знаменательно, что сейчас 
в Палате представителей вообще нет фракций ни партий-
ных, ни внепартийных.) Власти заблокировали основные 
каналы коммуникации между партийными организациями 
и населением. Оппозиционные структуры загнаны в сво-
еобразные гетто, в которых они вынуждены вариться в 
собственном соку. Поэтому скорее надо удивляться, что 
партии все еще существуют. Ибо в созданной в стране 
политической системе они давно стали лишним звеном. 

В ходе избирательных кампаний политические пар-
тии вытесняются на обочину избирательной кампании. 
В избирательных комиссиях их члены составляют явное 
меньшинство. При этом оппозиционные партии, считай, 
вообще не имеют доступа к контролю за проведением 
выборов. Основным субъектом политики у нас остаются 
неорганизованные группы граждан и в замаскированном 
виде трудовые коллективы. Таким образом, искусственно 
противодействуя формированию гражданского общества, 
выталкивая его структуры из избирательного процесса и 
политической системы вообще, власти переносят центр 
тяжести кампании по выборам на аморфное, неструктури-
рованное и недифференцированное население, объеди-
ненное в осколках прежней системы (трудовые коллекти-
вы), которые реанимируются и превращаются в узловое 
звено управления обществом.

(Окончание на 2-й стр.)

Адразу два еўракамісары 
ўчора былі ў Мінску – 
еўракамісар па еўрапейскай 
палітыцы суседства і перамо-
вах аб пашырэнні Еўрасаюза 
Ёханес Хан, а таксама 
еўракамісар па ахове нава-
кольнага асяроддзя, моры і 
рыбалоўстве Кармэн Вэл. 

Акрамя таго, у Мінску 
с аб р а л і с я  к і р а ў н і к і 
міністэрстваў замежных 
спраў і аховы навакольнага 
асяроддзя ўсіх шасці краін, 
што ўваходзяць у праграму 

«Усходняе партнёрства», а 
таксама генеральны сакратар 
еўрапейскай службы знешніх 
дзеянняў Ален Ле Руа і, 
паколькі Латвія старшынствуе 
ў ЕС, дзяржаўны сакратар 
Міністэрства аховы наваколь-
нага асяроддзя і рэгіянальнага 
развіцця Латвіі Гунціс Пукіціс.

Гэтая сустрэча мае дзве 
назвы. Афіцыйна яна прэ-
зентуецца як нефармальны 
міністэрскі дыялог, а нефар-
мальна – сустрэчай «без 
гальштукаў».

На сустрэчы  
«без гальштукаў»  

усе былі  
ў гальштуках

Сёння Нацыянальны сход абвесціць дату прэзідэнцкіх выбараў.  
Жарсці і спрэчкі ж вакол будучай палітычнай кампаніі пачаліся датэрмінова.

ОтКрЫтЫМ теКСтОМ

Пока  
не поздно

Центральный комитет БСДП 
– партии, входящей в коалицию 
«Народный референдум», – не 
принял решения о поддержке на 
президентских выборах потен-
циального кандидата в прези-
денты от этой коалиции. 

Что из этого следует? 
Прежде всего то, что шан-

сов собрать 100 тысяч подпи-
сей, необходимых для регистра-
ции кандидата в президенты, не 
осталось ни у кого из участни-
ков избирательной кампании, 
представляющих белорусскую 
демократическую оппозицию. 
Их и так не было, но теперь это 
стало очевидным для каждого, 
кто имеет хотя бы некоторое 
представление о положении дел 
в оппозиционной среде. 

Что в этой ситуации делать? 
До начала регистрации ини-

циативных групп всем потенци-
альным кандидатам в президен-
ты сняться с выборов, а всем 
оппозиционным структурам 
поддержать выдвижение еди-
ным кандидатом от демократи-
ческой оппозиции политзаклю-
ченного Николая Статкевича. 
Это единственное верное реше-
ние как с точки зрения полити-
ки, так и с точки зрения морали. 
И вообще это решение спаси-
тельное для оппозиции.

Что будет, если оппозиция 
этого не сделает? 

Если нынешние потенци-
альные кандидаты с выборов 
не снимутся, если оппозиция 
не выдвинет единого кандида-
та, она неизбежно станет на 
путь фальсификаций, созна-
тельно пойдет на обман изби-
рателей. То есть станет на путь 
власти. Оппозиция уже имела 
такой «опыт» в 2010 году, что 
привело ее практически к раз-
грому. На сей раз это будет 
крест, который она собствен-
ными руками поставит на сво-
ей могиле. 

Я против этого. Мой уход из 
оппозиции вовсе не означает, 
что я хочу, чтобы ее не стало. 
Я не хочу этого хотя бы пото-
му, что это несправедливо по 
отношению к активистам оппо-
зиции, к людям, не причастным 
ни к каким закулисным играм, 
искренне отдающим себя борь-
бе за демократическое, сво-
бодное будущее Беларуси. 
Руководители оппозиционных 
структур просто не имеют права 
втягивать этих людей в фальси-
фикации, в обман. 

Поэтому решение об изме-
нении сценария участия оппо-
зиции в президентских выборах 
должно быть принято безотлага-
тельно, сразу после официаль-
ного объявления даты их про-
ведения. 

Все остальное – поздно.

Владимир НЕКЛЯЕВ

От ПерВОГО ЛиЦА

«Согласен на формирование 
моей инициативной группы»

Николай СтатКЕВич

Слежу за развитием собы-
тий и понимаю, что объединить-
ся для участия в президентской 
кампании демократические силы 
не смогли и уже не смогут. А 
те, кто выдвигает своих канди-
датов, ничего вразумительного 
о цели своего участия, как и о 
его стратегии, сказать не могут. 
Только вот прочитал высказы-
вание одного руководителя, 
что наилучшим вариантом они 
считают выдвижение «челове-
ка, который воплощает жела-
ние мира». Но лучше это свое 
желание можно воплотить сидя 
дома. Стоить будет значительно 
дешевле, да и заботы меньше. 
Это кот Леопольд может предло-
жить мышам мир. Аналогичные 
предложения со стороны мышей 
ведут только к разжиганию аппе-
тита у кошек.

Честно говоря, иметь после 
этого хоть какое-то отношение 
как к таким «выборам», так и к 
таким «оппозиционерам», нет 
никакого желания. Проблема 
даже не в том, что у предпола-
гаемых альтернативных кандида-

тов нет эффективной стратегии. 
Ведь в сегодняшней ситуации 
она может стоить кандида-
ту очень дорого. Проблема – в 
отсутствии даже стратегии, кото-
рая бы хоть выглядела мораль-
ной.

Такая ситуация заставляет 
по-другому посмотреть на пред-
ложение коллег по «Народнай 
Грамадзе» и «Европейской коа-
лиции» сформировать инициа-
тивную группу по моему выдви-
жению кандидатом. А после 
гарантированного отказа в ее 
регистрации объявить бойкот.

Не считаю, что такая стра-
тегия принесет сейчас суще-
ственный практический резуль-
тат. Последний раз поддерживал 
бойкот в отдельных округах, где 
отказали в регистрации нашим 
кандидатам, на парламентских 
выборах 2000 года. Тогда удалось 
сорвать выборы в тех округах. Но 
после этого реальных выборов в 
Беларуси больше не было, толь-
ко их имитация. Нельзя сорвать 
то, чего нет.

С другой стороны, пони-

маю мотивы инициаторов моего 
выдвижения. Люди порядочные 
и с активной позицией не могут 
как участвовать в явной клоуна-
де, так и быть в стороне от поли-
тических событий. Похоже на то, 
что выдвижение нужно прежде 
всего им самим как моральная 
акция, которая засвидетельству-
ет их позицию по отношению 
как к «выборам», так и к тем, кто 
готов безропотно сыграть отве-
денную им роль в этом спекта-
кле. Думаю, что их взгляды раз-
деляет достаточно много людей 
из разных демократических 
организаций или из тех, что в 
такие организации не входят.

В самой сложной ситуа-
ции главное – сохранить свою 
моральную позицию. Ведь это 
значит сохранить себя как лич-
ность. Не могу отказать людям, 
которые неоднократно утверж-
дали свою достойную позицию 
в жестких условиях, в их праве 
сделать этот моральный жест. 
Ведь если демократические 
силы будут только «воплощать 
желание мира», то что тогда 
останется от демократических 
сил?

В связи с вышеупомянутым 
даю согласие на формирование 
инициативной группы по моему 
выдвижению.

теМ ВреМеНеМ

Инициативную группу по выдвижению Николая Статкевича кан-
дидатом в президенты возглавила его супруга Марина Адамович. В 
то же время руководители Центризбиркома неоднократно заявляли, 
что по белорусскому законодательству Николай Статкевич не может 
быть зарегистрирован кандидатом в президенты, так как он осуж-
ден. Таким образом, выдвижение Статкевича – это демарш, попыт-
ка привлечь внимание общества к проблеме политзаключенных и 
белорусских выборов в целом.

ПАЛІтКуХНЯ

Хто б сумняваўся?!
Камуністы падтрымаюць на выбарах Лукашэнку і збіраюцца  

«актыўна супрацьстаяць апазіцыі»

Чакаецца, што дату прэзідэнцкіх выбараў Палата прадстаўнікоў 
вызначыць сёння, 30 чэрвеня. Аднак Аляксандр Лукашэнка ўжо 
выказаў спадзеў, што будзе прынята прапанова Цэнтрвыбаркама 
правесці выбары 11 кастрычніка. 

Нагадаем, што раней магчымай датай правядзення галасавання 
называлася 15 лістапада. Усё змянілася літаральна ў апошні момант. 
Што ж за дзень такі 11 кастрычніка? Чаму абраны менавіта ён?

Астролагі на гэты конт кажуць вось што. 
11 кастрычніка 2015 года – Месяц у знаку задыяку Вагі. Астролагі 

раяць «лепш не пачынаць чагосьці новага і глабальнага».
Яны папярэджваюць, што «гэтаму перыяду ўласціва марудлівасць, 

мяккасць, млявасць”. Гэта пасіўны час. 
Акрамя таго, на 11 кастрычніка прыпадае так званы Харытонаў 

дзень – у памяць пра прападобнага Харытона Спавядальніка, які жыў у 
III–IV стагоддзях у Іспаніі.

Харытонаў дзень у народзе лічыўся нядобрым. У гэты дзень трэба 
было сядзець дома, не хадзіць у госці і нават, па магчымасці, не 
выходзіць вонкі, каб не сурочылі.

Але галоўным пры выбары даты, верагодна, было тое, што на гэты 
дзень прыпадаюць імяніны Аляксандра.

ДАрЭЧЫ

ЧуЛІ?

Кампанія «Права 
выбару-2015» судзіцца  

з Цэнтрвыбаркамам 
Скарга на бяздзей-

насць дзяржаўнага органа па 
арганізацыі выбараў накіравана 
ў суд Маскоўскага раёна Мінска.

Пазоўнікі просяць абавя-
заць ЦВК даць матываваны 
адказ на калектыўныя прапано-
вы па змяненні заканадаўства аб 
правядзенні выбараў, якія былі 
пададзены яшчэ 7 красавіка. 
Аднак іх цалкам праігнаравалі: 
актывісты не атрымалі ніякага 
адказу.

У кампанію па назіранні 
за выбарамі «Права 
выбару-2015» уваходзяць 
восем арганізацый: Беларуская 
сацыял-дэмакратычная партыя 

(Грамада), партыя “Беларуская 
хрысціянская дэмакратыя”, 
што знаходзіцца ў стане 
стварэння, ініцыятыва «Гавары 
праўду!», рух «За свабоду», 
Партыя БНФ, Беларуская 
партыя «Зялёныя», незалежны 
прафсаюз радыёэлектроннай 
прамысловасці, аргкамітэт 
Партыі свабоды і прагрэсу.

Галоўная мэта кампаніі 
– абарона сапраўднага 
волевыяўлення грамадзян 
шляхам прадухілення парушэнняў 
заканадаўства на ўсіх стадыях 
выбарчай кампаніі, фіксацыя 
парушэнняў і аператыўнае 
рэагаванне на іх.

уВАГА!
У сувязі з тым, што ў пятніцу, 3 ліпеня, у Беларусі будзе адзна-

чацца Дзень Незалежнасці, які абвешчаны выхадным днём, наступ-
ны нумар газеты “Народная Воля” выйдзе ў чацвер, 2 ліпеня. 

ПІЛІГрЫМКА
Узброеныя спеўнікамі і ружанцамі
З Мінска ў Будслаў учора рушыла чарговая пілігрымка. У ёй бяруць 

удзел не толькі мінчукі, але і пілігрымы з іншых дыяцэзій, а таксама і з 
іншых краін. Напрыклад, у гэтым годзе Мітрапаліт Мінска-Магілёўскі 
арцыбіскуп Тадэвуш Кандрусевіч, які благаслаўляў пілігрымку ў шлях, 
прывітаў пілігрымаў з Саратава, а таксама з Польшчы.

Пераважная большасць пілігрымаў – гэта студэнцкая і працоўная 
моладзь, хоць заўсёды шмат  дзяцей і асоб больш сталага ўзросту.

Нагадаем, што пілігрымкі ў Будслаў да іконы Маці Божай 
Будслаўскай – заступніцы Беларусі – праходзяць штогод. 

ДЫПКур’ер

У Ізраіль – без праблем
29 чэрвеня міністр унутраных 

спраў Ізраіля Сільван Шалом 
падпісаў указ аб спрашчэнні візавага 
рэжыму з Рэспублікай Беларусь. 
Цяпер турысты з Беларусі змогуць 
не афармляць візы зараней, а 
атрымліваць іх па прыбыцці ў Ізраіль. 
Гэта азначае фактычную адмену 
турыстычных віз.

Як адзначае прэс-служба партыі 
«Наш дом Ізраіль» (НДІ), Шалом 
прыняў гэтае рашэнне ў адпаведнасці 
з дамоўленасцямі, якія былі дасягнуты 
паміж ім і экс-міністрам замежных 

спраў Ізраіля Авігдорам Ліберманам.
Ліберман, у сваю чаргу, сказаў, 

что партыя НДІ на працягу некалькіх 
год працавала над адменай візавага 
рэжыму з Беларуссю і яе намаганні 
скончыліся поспехам.

Пагадненне аб адмене візавага 
рэжыму паміж Ізраілем і Беларуссю 
прайшло ўсе этапы зацвярджэння 
парламентамі дзвюх краін, але яго 
ратыфікацыя была заблакіравана 
ізраільскім бокам у сувязі з 
парламенцкімі выбарамі ў гэтай 
краіне.

НАДВОр’е

Гарачыня вяртаецца
На гэтым тыдні тэмпература паветра будзе паступова 

павышацца.  У аўторак, 30 чэрвеня, пераважна па заход-
няй палове краіны пройдуць кароткачасовыя дажджы, 
навальніцы. Максімальная тэмпература днём +21…+27°С.

У сераду, 1 ліпеня, месцамі чакаюцца кароткачасо-
выя дажджы, навальніцы. Тэмпература паветра мінімальная 
ноччу +10…+15°С, максімальная днём +19…+25°С.

Пачынаючы з чацвярга і да канца тыдня ўладу над 
надвор’ем возьме антыцыклон, які прынясе павышэнне 
тэмпературы і сухое надвор’е. У чацвер 2 ліпеня пераважна 
без ападкаў, толькі ноччу і раніцай месцамі па паўднёвым 
усходзе Беларусі пройдуць кароткачасовыя дажджы, 
магчымы навальніцы. Тэмпература паветра мінімальная 
ноччу +8…+13°С, максімальная днём +19…+25°С, па 
паўднёвым захадзе да + 27°С.

Ігар 
КарпЕНКа
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Праз шэсць месяцаў усту-
пяць у сілу змяненні і дапаўненні 
ў “Палажэнне аб парадку выдачы 
вадзіцельскага пасведчання на 
права кіравання мапедам, мата-
цыклам, аўтамабілем”. Атрымаць 
“правы” матацыклісту ў нека-
торых выпадках стане больш 
складана. Згодна з новымі 
правіламі, пачне ўводзіцца па- 
этапнае атрыманне вадзіцельскіх 
пасведчанняў.

Для тых, хто ўжо мае ў “пра-

вах” катэгорыю “А”, усё заста-
нецца па-ранейшаму. Згодна 
з пастановай Саўміна, “у 
выпадку прадастаўлення пра-
ва кіравання транспартнымі 
сродкамі катэгорыі “A” адна-
часова прадастаўляецца пра-
ва кіравання транспартнымі 
сродкамі і падкатэгорыі “A1”.

А вось парадак атрыман-
ня катэгорыі “А” ўпершыню 
змяняецца. У адпаведнасці з 
папраўкамі трэба будзе спа-

чатку адкрыць у “правах” пад-
катэгорыю “А1” і наездзіць з 
ёй не менш за два гады, каб 
напрацаваць вадзіцельскі стаж.

Каб атрымаць падкатэгорыю 
“А1” у выпадку, калі маецца катэ-
горыя “В” ці “правы” вышэйшых 
катэгорый, трэба спачатку здаць 
практычны экзамен, а праз два 
гады катэгорыя “А” адкрыва-
ецца аўтаматычна. Ёсць і іншы 
шлях атрымання катэгорыі “А”: 
прайсці навучанне ў моташколе і 
здаць практычны экзамен.

Нагадаем, што катэго-
рыя “A” – матацыклы, а пад-
катэгорыя “A1” – матацыклы з 
рабочым аб’ёмам рухавіка, які 
не перавышае 125 куб. см, і 
максімальнай магутнасцю, якая 
не перавышае 11 кілават (лёгкія 
матацыклы). Катэгорыя “B” 
–  аўтамабілі, тэхнічна дапуш-
чальная агульная маса якіх не 
перавышае 3500 кг і лік месцаў 
для сядзення якіх, акрамя сяд-
зення вадзіцеля, не перавышае 
васьмі.
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Борис ЖЕЛиБА,  
профессор, доктор 
экономических наук 

теМА ДНЯ

ДАтА

ДиПКурЬер

Настырный, 
упрямый, 
успешный

– Господин посол, вашу 
работу довольно высоко оце-
нили: далеко не со всеми 
дипломатами по окончании 
каденции А.Лукашенко про-
щается лично – такую честь 
еще нужно заслужить…

– Да, у меня была возмож-
ность нанести прощальный 
визит президенту страны, и я 
вижу в этом признак того, что 
взаимоотношения между наши-
ми странами улучшились.

– Лукашенко отметил, что 
вы занимали конструктив-
ную позицию: «Вы не делали 
шагов, которые создавали бы 
какое-то напряжение меж-
ду Беларусью и Германией. 
Вы понимаете нашу ситуа-
цию, прекрасно знаете исто-
рию наших отношений. Вы 
мудро и тактично вели себя 
как посол». Формула вашего 
дипломатического успеха в 
Беларуси – пришел, обаял, 
убедил?

– Вы очень любезную фор-
мулировку нашли относитель-
но дипломатического успеха… 
Конечно, я был бы не прочь оча-
ровать и заворожить кого-то.  
Хотя и сомневаюсь, что еще 
способен на это. Во всяком слу-
чае я всегда пытаюсь дело вести 
к тому, чтобы люди встречались, 
беседовали, слушали друг дру-
га и чему-то взаимно учились. 
С надеждой, что потом смогут 
вместе сформировать что-то 
положительное.

– Такой довольно общий 
ответ…

– Нет, он достаточно специ-
фичен. Понимаете, есть много 
людей, которые много говорят. И 
гораздо меньше тех, кто может 
прислушаться и извлечь что-то 
полезное для трансформации 
своего поведения в будущем. 
Естественно, я сам все время 
должен задаваться вопросом, 
как бы реагировал, если бы по 
отношению ко мне был тот или 
иной разговор.

– Умение добиваться сво-
его – дипломатическое искус-
ство или профессионализм 
высшей пробы?

– Думаю, важно быть уве-
ренным в правильности того, 
что делаешь. Иначе успеха не 
будет. Для того чтобы достичь 
цели, необходимы терпение и 
выдержка. Моя жена назвала 
бы это настырностью и упрям-
ством. Она вам подтвердит, что 
довольно большая порция всего 
этого у меня есть.

– В учебниках пишут, что 
успех миссии дипломата во 
многом обусловлен личными 
дружескими контактами…

– Настоящая дружба – 
великое дело, но встречается 
довольно редко. Я очень серьез-
но отношусь к этому понятию. И 
иногда размышляю над вопро-
сом: а сколько вообще друзей 
может иметь человек, который 
предъявляет к дружбе такие же 
большие требования, как и я? 
А для успеха достаточно взаим-
ного доверия. Могу признать-
ся, что в Беларуси я встретил 
партнеров, которые располага-
ют моим доверием и которые 
на протяжении трех лет моего 
пребывания здесь ни разу им не 
злоупотребили.

– Русский поэт и дипло-
мат Александр Грибоедов 
писал, что задача посла – 
по возможности помирить 
правительство страны пре-
бывания с правительством 
своей страны, потому что 
поссориться они могут и без 
дипломатической службы. 
Вам удалось нормализовать 
отношения между Беларусью 
и Германией?

– Я развил бы эту мысль. 
Нужно не только стремить-
ся умиротворить спорящих. 
Надеюсь, в будущем наш мир 
будет иметь все меньше споров, 
но, несмотря на это, дипломаты 
все равно будут нужны. Я вижу 

задачу дипломата в том, чтобы 
возводить мосты между страна-
ми, делать их более прочными 
для того, чтобы справиться с 
вызовами времени. В реальной 
жизни часто забывают, что, даже 
имея пять мостов, всегда может 
понадобиться и шестой, и седь-
мой. Одним словом, работа для 
дипломатов будет всегда.

Что касается нормализа-
ции взаимоотношений между 
Беларусью и Германией, то я 
действительно надеюсь, что 
мы находимся на пути к этому. 
Но, полагаю, обе стороны отда-
ют себе отчет в том, что еще 
многое предстоит сделать. Могу 
лишь выразить надежду, что я 
внес в этот процесс какую-то 
лепту и представление о нор-
мализации взаимоотношений 
между нашими странами уже не 
такое чуждое, как было раньше.

– Вы заметили, что рабо-
тать в Беларуси было легко.  
А когда ехали, ожидали ка- 
ких-то больших трудностей?

– Когда говорил об этом, 
прежде всего имел в виду боль-
шую открытость, с которой стол-
кнулся. Учитывая нашу совмест-
ную историю, я констатировал, 
что не встречаю здесь враждеб-
ности. Наоборот, мне подавали 
руку взаимодействия. Это стало 
большим положительным сюр-
призом для меня и значительно 
облегчило мою работу.

Кого встречать?
– Вы уже наверняка нача-

ли передавать дела ново-
му послу. Расскажите, кто 
теперь возглавит германское 
посольство? И какие напут-
ствия вы дали своему смен-
щику?

– Я еще и сам не знаю, 
кто станет моим преемником, 
поэтому не могу передать ему 
дела. Но у нас имеется хороший 
архив со всей информацией, 
где новый посол почерпнет все, 
что понадобится для успешной 
работы. Думаю, кто бы ни был 
моим преемником, он найдет 
правильный путь действия здесь 
и без моих советов. Но если у 
него возникнут какие-то вопро-
сы, то я никогда не буду против 
ответить.

– А когда должен приехать 
новый посол?

– Не могу назвать какую-то 
дату, потому что еще предстоит 
немало процедур. Когда опре-
делится имя моего преемни-
ка, мы сообщим его здешним 
властям. Нам, как это принято, 
придется запрашивать агреман. 
После получения агремана нуж-
но будет организовать переезд 
посла в Минск. Думаю, все это 
займет не меньше 6–8 недель.

Меньше 
 серого неба

– В одном из своих пер-
вых интервью вы честно ска-
зали: «Должен признаться, 
что я знаю о Беларуси очень 
мало, если не сказать – поч-
ти ничего, никогда не думал 
о том, что когда-нибудь при-
дется здесь работать». За те 
годы, что провели здесь, что 
вы поняли о белорусах?

– Действительно, когда 
приехал, мои знания о вашей 
стране были весьма скромны. 
Но я очень старался как можно 
больше увидеть, услышать, 
узнать. Не хочу утверждать, 
что сейчас я так уж много знаю 
о Беларуси и белорусах. Я 
пробыл здесь всего три года, 
но и пяти лет не хватило бы, 
чтобы стать экспертом. Но в 
любом случае должен заметить, 
что меня впечатляет страна. Не 
ожидал, что Беларусь настолько 
ощущает себя европейской 
страной. Кстати, и является ею.

– Как вы оцениваете бело-
русский период своей жиз-
ни? В одном интервью ваша 
супруга призналась, что ей в 
Минске не хватало жареной 
селедки. А вам?

– Я не очень ощущал, что 
мне здесь чего-то не хватает. 

Разве что хотелось бы боль-
ше теплых дней зимой и менее 
серого неба… С другой стороны, 
у меня было так мало свободно-
го времени, что не доходило до 
того, чтобы мне остро чего-то 
недоставало.

Конечно, трудновато поды-
тожить эти три года жизни… 
Совершенно точно, что это был 
определенный вызов для меня. 
Я занимал разные должности 
в разных краях света, и часто 
страны, в которых работал, были 
очень далекими, удельный вес 
наших взаимоотношений был 
не столь велик. И не все из них 
были столь важны для Германии, 
как Беларусь, которая являет-
ся непосредственным соседом 
Европейского Союза, и поэто-
му нам необходимо разрешить 
массу вопросов. Это я называю 
особым вызовом, с которым 
мне нужно было справляться 
последние три года.

– В последнее время мно-
гие белорусы жалуются на 
невысокие зарплаты и пен-
сии. Для германского дипло-
мата жизнь в Беларуси доро-
гая или вполне себе европей-
ская по ценам?

– Мне не показалась жизнь в 
Беларуси уж очень дорогой. Но, 
зная уровень здешних заработ-
ков и пенсий, я частенько зада-
вался вопросом: как белорусы 
справляются с такими высокими 
ценами?

Кстати, еще с детских вре-
мен помню, как наша семья в 
послевоенные годы зависела от 
собственного огорода, который 
был серьезным подспорьем. 
Не знаю, насколько в Беларуси 
дачи щадят семейную казну…

– Какими белорусско-гер-
манскими проектами, реали-
зованными с вашим участи-
ем, вы гордитесь?

– Хотел бы уточнить, что 
обычно, если речь идет о про-
ектах, ими занимается посоль-
ство, а не лично посол.

Меня обрадовало, что уда-
лось привлечь Беларусь в 
Болонский процесс. 

Есть еще другие проек-
ты, которые были рождены не 
в моей голове, но которыми я 
горжусь. Это целый ряд меро-
приятий, которые германское 
посольство осуществляет в 
области культуры и академи-
ческих обменов. Ежегодно мы 
проводим Недели Германии – 
только в прошлом году состо-
ялось около 80 различных 
мероприятий по всей стране. 
Принимаем участие в Минской 
книжной ярмарке, на которой 
наши стенды всегда пользуют-
ся большой популярностью. У 
нас хорошее сотрудничество на 
уровне школ и университетов 
в сфере преподавания немец-
кого языка. Я всегда под боль-
шим впечатлением, когда вижу, 
с каким энтузиазмом дети и 
молодые люди изучают немец-
кий язык.

Не в последнюю очередь 
хотел бы обратить внимание на 
программы обмена, которые 
в последнее время не претер-
певали никаких сокращений, 
несмотря на затруднительную 

финансовую ситуацию в нашей 
стране. Каждый год до 100 моло-
дых белорусов имеют возмож-
ность в рамках этих программ 
посетить Германию. Замечу, что 
в последнее время все больше 
немцев приезжают в Беларусь. 
В этом контексте хочу также 
обратить внимание на межпар-
ламентскую программу, кото-
рая предлагает молодым бело-
русам возможность проходить 
практику работы в Германском 
Бундестаге, держа руку на пуль-
се принятия политических реше-
ний в нашей стране. Кстати, до 
конца июля еще есть возмож-
ность подать свою кандидатуру 
на участие в этой программе. 
Более подробную информацию 
по этому поводу можно найти на 
странице нашего посольства в 
«Фейсбуке».

Чего боятся 
инвесторы

– И вы, и почти все ваши 
предшественники говори-
ли, что видят «возможности 
более сильного экономиче-
ского переплетения, интен-
сификации взаимоотношений 
между нашими странами». 
Годы, идут, но, по большому 
счету, ничего не меняется. 
Объясните, почему?

– Всякий раз, когда мы 
говорим, что имеется большой 
потенциал для наращивания 
экономического сотрудни-
чества, мы имеем в виду, что 
здесь есть традиции в области 
технико-инженерных профес-
сий, которые очень хорошо под-
ходят к немецким промышлен-
ным традициям. Но этого недо-
статочно. Для потенциальных 
инвесторов важны правовые 
нюансы, чтобы было, например, 
предсказуемое правосудие. 
Чтобы не возникало опасений, 
что тебя в этой стране задушит 
бюрократия. Инвесторы также 
оценивают политические риски. 
Что касается экономических, то 
это их повседневная работа – 
считаться с такими рисками. Но 
если к этому еще прибавятся 
политические, они, оценив все 
аргументы, примут решение 
направить инвестиции в другое 
место.

– А как тогда пони-
мать ваши слова о том, что 
Беларусь получает достаточ-
но высокие оценки от инве-
сторов из Германии с точки 
зрения политической ста-
бильности?

– Это разные вещи. Если 
вы о политической стабильно-
сти, то имеется в виду совсем 
другой ее характер: полити-
ческая ситуация здесь неиз-
менна уже 20 лет. В этом и 
заключается стабильность. А 
политические риски – совсем 
другое. Это когда существует 
возможность, что на взаимо-
отношения между партнерами 
окажут влияние какие-то поли-
тические вопросы, послед-
ствия которых распространят-
ся и на экономику. Вот именно 
такого рода воздействия поли-
тики на экономику бизнесмены 
хотят избежать.

Предсказуемые 
выборы

– Некоторые считают, что 
после украинского конфликта 
Европа сегодня многое проща-
ет Беларуси. Некоторые оппо-
зиционеры упрекают европей-
ских послов за ослабление 
принципиальной позиции по 
белорусскому вопросу…

– Украинские события при-
вели к тому, что Беларусь попа-
ла в центр не только европей-
ского, но даже всемирного вни-
мания. Ведь это трагический, 
невероятный факт, что террито-
риальная целостность европей-
ского государства ставится под 
вопрос! Беларусь в этом контек-
сте заняла весьма принципиаль-
ную позицию и оказывает вся-
ческие усилия для дипломати-
ческого разрешения конфликта. 
Конечно, это вызывает высокую 
оценку со стороны Европы. Но 
при этом нельзя забывать, что 
есть и ряд других нерешенных 
вопросов, которые украинской 
тематикой вообще не затра-
гиваются. Нужно сказать, что 
никто из представителей оппо-
зиции со мной пока такую тему 
не обсуждал. И моя позиция по 
белорусскому вопросу осталась 
принципиальной и неизменной.

– Интересно, когда изра-
ильский посол публично 
заявил о том, что в Беларуси 
нет политзаключенных, пред-
ставители дипкорпуса лично 
обсуждали с ним эту деликат-
ную тему?

– Я с ним никогда не затра-
гивал тематику политзаключен-
ных. Эта тема обсуждается вну-
три Европейского Союза, но не 
внутри всего дипломатического 
корпуса как такового.

– Как вы оцениваете идею 
о выдвижении в президенты 
Николая Статкевича?

– Я, конечно, не во всех 
нюансах знаю белорусское 
избирательское законодатель-
ство, а только в общих чертах. 
Но если правовые рамки дают 
такую возможность, то каждый 
должен иметь право быть канди-
датом, особенно если ожидает 
от этого каких-то политических 
успехов.

– Посол одной из евро-
пейских стран, покидая 
Беларусь, заметил, что ни в 
одной стране, где ему дово-
дилось работать раньше, не 
встречал такого внимания 
спецслужб к своей скромной 
персоне. Вам часто приходи-
лось оглядываться?

– Я уже не ребенок, чтобы 
не знать, в какой атмосфере, в 
каких условиях и в каком окру-
жении работаю. С другой сто-
роны, нигде еще не чувствовал 
себя настолько защищенным, 
как в Минске.

– Задам неоригинальный 
вопрос: можете предсказать 
результат президентских 
выборов в Беларуси?

– А разве есть кто-то, кто не 
может сделать такой прогноз?

– Как вам кажется, что в 
будущем ждет белорусскую 
оппозицию?

– Любая политическая 

группировка зависит от того, 
насколько она способна предло-
жить избирателям что-то толко-
вое на выборах. Если оппозиция 
будет в состоянии предложить 
какое-то убедительное видение 
будущего, то, конечно, получит 
поддержку. В этом случае ей 
придется взять на себя гораздо 
более высокую ответственность.

– Я понимаю, что дипло-
мат получает зарплату не за 
то, чтобы высказывать свое 
мнение, а за то, чтобы выска-
зывать его с оглядкой на 
большую политику. И тем не 
менее, как мудрый человек и 
опытный чиновник, что бы вы 
порекомендовали белорус-
ским политикам?

– Не знаю, являюсь ли я 
мудрым и опытным… Я очень 
осторожничаю давать советы. Не 
думаю, что было бы правильно 
иметь большое расхождение меж-
ду личными и профессиональны-
ми убеждениями. Мне кажется, 
это вообще недопустимо.

Я каждому порекомендовал 
бы быть честным с самим собой. 
Чтобы то, о чем говоришь, вызы-
вало доверие и было правдо-
подобным, не имело двойного 
дна. Потому что ты должен быть 
в состоянии отвечать за свои 
собственные высказывания, 
которые являются предпосылка-
ми для создания доверия. Это 
самое главное для дипломата. 
Если твои слова не вызывают 
доверия у других, можешь вооб-
ще отказаться от таких речей.

– Министр иностранных 
дел Владимир Макей, когда 
ему задают какой-то острый 
или каверзный вопрос, ино-
гда говорит: «У меня по этому 
поводу есть личное мнение, 
но я с ним не согласен».

– (Хохочет.) Ну я же не 
министр! Пожалуй, еще могу у 
него чему-то научиться.

– Есть мнение, что про-
щальное интервью посла 
может быть менее деликат-
ным, чем все предыдущие. 
Есть ли какие-то вещи, о кото-
рых вы перед отъездом хотели 
бы обязательно сказать бело-
русам прямым текстом, без 
особой политкорректности?

– Я не имею намерения в 
своем прощальном интервью 
делать какие-то высказывания, 
которые кардинально отлича-
лись бы от того, что я говорил 
раньше. Все-таки неправильно, 
покидая поле действия, уже в 
новой рубашке шибко махать 
руками вокруг себя.

Другая жизнь
– Господин посол, с каким 

настроением покидаете 
Беларусь? И на когда запла-
нирован ваш отъезд?

– Я отбываю 30 июня. 
Уезжаю с чувством радости и 
разочарования одновременно. 
Радости от того, что выхожу на 
пенсию. Надеюсь, теперь буду 
во многом свободнее, чем на 
протяжении последних 36 лет. 
А разочарование связано с тем, 
что кое-какие вопросы остались 
нерешенными, что не все воз-
можности исчерпаны. Но и то, 
и другое трудно изменить – это 
особенность нашей профессии. 
Поэтому с этим мне придется 
жить и смириться.

– Позвольте уточнить, а 
чем вы планируете заняться 
на пенсии? Не опасаетесь, 
что будете скучать по своей 
прежней, насыщенной собы-
тиями и переездами, жизни?

– Думаю, скучать не придет-
ся. Недели, даже месяцы уйдут 
на рассортировку всего того, что 
накопилось вокруг меня. На про-
тяжении последних 16 лет я не 
жил в Германии, и у меня собра-
лось очень много разных ящи-
ков, куда все это время вообще 
не заглядывал.

Кроме того, есть много дел, 
за которые постоянно хотелось 
взяться, но на которые никогда 
не хватало времени.

Ну и, может быть, если 
позволит здоровье, совершу 
ряд поездок без обязанностей 
писать о них доклады. Конечно, 
буду встречаться со многими 
людьми, с которыми в полном 
спокойствии смогу вести душев-
ные беседы… Думаю, пока я все 
это сделаю, пройдут годы!

Марина КОКТЫШ.

Парада не будзе

МАЙЦе НА ЎВАзе

Бывай, пяцідзясятка!

Усё меней
У маі 2015 года рэальны памер прызначаных пенсій, разлічаных 

з улікам змянення індэкса спажывецкіх цэн на тавары і паслугі, у 
параўнанні з красавіком 2015 года знізіўся на 0,6%. Такія дадзеныя 
апублікаваў Белстат. 

Прычым зніжэнне рэальнай пенсіі назіраецца з пачатку года: у 
студзені – на 2% у параўнанні з папярэднім месяцам, лютым – на 1,4%, 
сакавіку – на 0,8%, красавіку – на 0,9%. 

У маі 2015 года сярэдні памер пенсій па ўзросце склаў 2 млн 749,3 
тыс. рублёў, па інваліднасці – 2 млн 432,8 тыс. рублёў, у сувязі са стра-
тай карміцеля – 1 млн 782,9 тыс. рублёў, сацыяльных пенсій – 1 млн 
335,7 тыс. рублёў.

ФОтАФАКт

Вялікая сметніца 
Каля памятнага знака ў 

гонар Палонкаўскай бітвы 1660 
года (Баранавіцкі раён) мясцо-
выя жыхары ўтварылі вялікую 
сметніцу. А гэта гістарычнае 
месца, дзе войска Рэчы 
Паспалітай пад кіраўніцтвам 
гетманаў Паўла Сапегі і 
Стэфана Чарнецкага ўшчэнт 
разбілі армію маскоўскага вая-
воды Івана Хаванскага. Едучы 
са сваіх летнікаў у Баранавічы 
аўтобусам, жыхары пакідаюць 
горы смецця са сваіх агародаў 
каля аўтобуснага прыпынку, 
нягледзячы на тое, што адразу 
за прыпынкам усталяваны мар-
муровы памятны знак у гонар 
пераможнай Палонкаўскай бітвы 
1660 года.

– Прыкра на ўсё гэта гляд-
зець. Людзі зусім не ведаюць і 
не паважаюць сваю гісторыю. 
Як можна на гэтым святым мес-
цы, дзе пралілося столькі чала-
вечай крыві за свабоду і неза-
лежнасць, пакідаць смецце?! 
Канешне, мы будзем звяртацца 
да саміх людзей, у жыллёва-
камунальную гаспадарку і, маг-
чыма, у раённую міліцыю, каб 
спыніць гэтае дзікунства і брыд-
касць, – пракаментаваў убачанае 
грамадскі актывіст Віктар 
Сырыца.

Ён дадаў, што грамадскасць 
горада мае намер ў бліжэйшыя 
ж дні правесці калектыўную тала-
ку па добраўпарадкаванні месца 
Палонкаўскай бітвы.

Игла в яйце

НезАВиСиМАЯ ЭКСПертизА

Белорусская экономика 
своим неуправляемым погру-
жением в пучину кризиса нын-
че похожа на обреченную под-
водную лодку. В конце концов 
ее конструкции не выдержат, и 
она будет раздавлена толщей 
воды. Если за январь–апрель 
ВВП снизился на 2,6%, то за 
5 месяцев текущего года – 
уже на все 3%. Выпуск про-
мышленной продукции упал 
на 7,7%, запасы готовой про-
дукции установили очередной 
рекорд и достигли 38,2 трил-
лиона белорусских рублей, что 
составляет 82% среднемесяч-
ного объема производства. 
За январь–апрель экспорт 
товаров и услуг сократился на 
27,6%...

Вообще-то, населению 
всегда было до лампочки, 
на сколько там процентов 
вырос или сократился ВВП. 
Его, население, больше вол-
новали зарплаты и пенсии, 
которые увеличивались, как 
правило, вне прямой зависи-
мости от результатов работы 
экономики. Зная это, госу-
дарство, если естественных 
источников повышения дохо-
дов в экономике недоставало, 
включало административный 
ресурс. Главным образом в 
виде печатного станка. Даром 
что ли Беларусь за все годы 
суверенного существова-
ния почти никому не уступала 
первое место в СНГ по инфля-
ции? Волновал еще население 
валютный курс белорусского 
рубля. Ему было приятно, ког-
да в некоторые промежутки 
нашей жизни увеличивался 
долларовый эквивалент  зар-
платы. Правда, и цены в дол-
ларовом эквиваленте росли. 
Но все же к «чарке-шкварке» 
некоторым соотечественникам 
удавалось добавлять и поде-
ржанную иномарку.

Однако период роста эко-
номики страны, который назы-
вали «восстановительным», 
имея в виду постсоветскую 
разруху 1990-х, закончился к 
2009 году. Году, когда миро-
вой финансово-экономиче-
ский кризис уже подобрался 
к Синеокой. А дальше пошло-
поехало, из огня да в полымя. 
То обвальная девальвация, то 
всплеск инфляции. И кредит-
ная удавка на шее. Например, 
за три последних года в нату-
ральном выражении производ-
ство тракторов уменьшилось 
в 1,8 раза, автобусов – в 2,8 
раза, грузовых автомобилей 
– в 6,4 раза, зерноуборочных 
комбайнов – в 10 раз. В 1,6 
раза стали меньше произ-
водить стиральных машин и 
холодильников, а телевизоров 
– в 10 раз. 

Но главное отличие в том, 
что нынешние девальвация и 
инфляция сопровождаются 
повальными простоями пред-
приятий, вынужденными отпу-
сками и заметными невоору-
женным глазом сокращениями  
трудового персонала, падени-
ем реальных зарплат и пенсий. 
К началу мая число трудящих-
ся, работавших неполное рабо-
чее время, составило 68.109 
человек, что в 4,8 раза больше, 
чем год назад. Численность 
работников, которым были 
предоставлены отпуска по ини-
циативе нанимателя, – 51.132 
человека, то есть в 3,1 раза 
больше, чем в прошлом году. 
За январь–апрель по сравне-
нию с аналогичным периодом 
минувшего года реальные 
денежные доходы населе-
ния сократились на 4,2%, а 
реальная зарплата – на 3,2%. 
Обыватель с каждым днем все 
больше осознает, что за 20 
лет под руководством непо-
грешимого вождя построена 
нежизнеспособная экономика, 
полностью зависимая от деше-
вых российских энергоносите-
лей, поддерживаемая  теми же 
российскими и другими кре-
дитами, которая если и может 
что-то произвести, то  продать 
произведенное в состоянии  в 
основном на российском рын-
ке. И если экономика России 
под тяжестью западных санк-
ций вошла в рецессию, ску-
коживается, то белорусская и 
подавно. Однобокая ориента-
ция на донора вылазит боком 
нам не первый раз. Но в этот 
раз особенно больно.

Российский рынок почти 
перестал покупать белорус-
скую продукцию. За первые 
5 месяцев промышленность 
России упала на 2,3%, в том 
числе обрабатывающая про-
мышленность – на 8,3%. 
Отсюда снижение белорус-
ского экспорта. В физическом 
выражении экспорт МТЗ за 1-й 
квартал по сравнению с ана-
логичным периодом 2014 года  
снизился на 37%, вдобавок 
цены на белорусские трактора 
на внешних рынках упали на 
22%. По МАЗовским седель-
ным тягачам физический объ-
ем экспорта провалился вооб-
ще на 81% при снижении цен 

на 26%. Физический объем 
экспорта белорусской сель-
хозтехники сократился на 40% 
при падении цен наполовину. 
Все эти предприятия – наши 
флагманы – в жестоких убыт-
ках и долгах. По сути, един-
ственным приемлемым вари-
антом в сложившейся кри-
тической ситуации является 
сокращение производства до 
уровня текущих продаж. БелАЗ 
уже снизил выпуск карьер-
ных самосвалов в 2 раза, МАЗ 
сократил производство грузо-
вых автомобилей в 2,2 раза, 
Гомсельмаш уменьшил произ-
водство зерноуборочных ком-
байнов в 6 раз. 

Признаки так называе-
мой финансовой стабильно-
сти, которую отождествляли с 
некоторым укреплением курса 
белорусского рубля, быстро 
исчезли. Цена этой стабиль-
ности – падение реальной зар-
платы белорусов. Население 
массово стало скидывать 
свои валютные заначки для 
поддержания хотя бы продо-
вольственного уровня семей. 
Власти не находят ничего луч-
шего, как советовать работ-
никам предприятий «держать-
ся за свои рабочие места» 
(из выступления Лукашенко 
на МТЗ) и, со слов министра 
труда Щеткиной, «крутить-
ся» в поисках второй работы. 
Потому что власть имущим из 
миллионодолларовых коттед-
жей в Дроздах сказать народу 
больше нечего. А то, что они 
говорят, звучит как издевка. 
Пока правительство оказы-
вает финансовую поддержку 
крупным госпредприятиям. Но 
после проведения президент-
ских выборов ожидается даль-
нейшая «оптимизация» чис-
ленности трудовых коллекти-
вов, поскольку восстановления 
экспорта в прежних объемах в 
обозримом будущем не про-
сматривается.

Свою лепту в минувшую 
валютную стабильность, без-
условно, внес  Нацбанк, сокра-
тив в первые месяцы текущего 
года рублевую денежную мас-
су. Однако недавно состоя-
лись совещания у Лукашенко, 
на которых обсуждались меры 
поддержки крупных машино-
строительных предприятий и 
предприятий деревообраба-
тывающей отрасли. Нетрудно 
догадаться, что способы такой 
поддержки будут традици-
онными – в виде выделения 
дополнительных триллионов 
рублей. Напомним, что одно 
из главных требований бело-
русских кредиторов что с 
востока, что с запада – огра-
ничить эту самую поддержку 
госпредприятий, сведя ее до 
минимума. Но Нацбанк поти-
хоньку «раскочегаривается». 
Только за май в пересчете на 
год рублевая масса приросла 
на 16,2%. С целью снижения 
кредитных процентов, а зна-
чит, удешевления стоимости 
белорусских рублей, главный 
регулятор рекомендовал ком-
мерческим банкам снизить 
ставки по рублевым депозитам 
до 27–30%. За май рублевые 
депозиты населения в банков-
ской системе уже практически 
не росли. С другой стороны, 
все чаще в банковской системе 
появляется избыток белорус-
ских рублей, который Нацбанку 
приходится изымать во избе-
жание скачка инфляции. Так, 
10 и 17 июня состоялись аук-
ционы по размещению его 
краткосрочных облигаций на 
общую сумму 6,9 трлн рублей, 
которые покупают, имея сво-
бодные деньги, коммерческие 
банки. 

В недрах власти полным 
ходом идет работа по подго-
товке прогнозных докумен-
тов на следующую пятилет-
ку. Не лишне напомнить, что, 
согласно плану властей, к кон-
цу  этого пятилетнего срока 
наша зарплата должна быть 
1000 долларов в эквивален-
те. Как сообщают СМИ, наше 
будущее разработчики пла-
нов связывают с мировыми 
ценами на нефть. При благо-
приятном прогнозе мировые 
цены должны составить 70–80 
долларов, при неблагоприят-
ном – 57–65 долларов за бар-
рель. Следовательно, никакой 
диверсификации экспорта, 
где сегодня до трети валют-
ной выручки дает вывоз нефти 
и нефтепродуктов и до 10% – 
поставка за рубеж калийных 
удобрений, не предвидится. 
Как и не предвидится никаких 
структурных реформ в эконо-
мике. Тем временем санкции 
Запада против России прод-
лены до 31 января 2016 года. 
И, как следствие, мировые 
цены на нефть и нефтепро-
дукты будут скорее низкими, 
чем высокими. Выходит, наше 
будущее (или конец – пони-
майте как хотите), словно 
Кащеева игла в яйце, заключе-
но в «черном золоте». Ни боль-
ше ни меньше.

Как долго  
будет продолжаться агония  

белорусской промышленности?
Флагманы – гиганты бело-

русской промышленности – МАЗ, 
МТЗ, «Гомсельмаш», БелАЗ пода-
ют сигналы SOS. Несовременные, 
маломаневренные, неповоротли-
вые предприятия явно не спра-
вились с плаванием в бурном 
море рыночной экономики. И 
готовы, подобно легендарному 
«Титанику», пойти ко дну, полу-
чив несовместимые с плавуче-
стью пробоины в столкновении с 
неодолимым айсбергом неконку-
рентоспособности и неэффектив-
ности производства.

…В 1997 году я, тогдашний 
первый заместитель председа-
теля Минского облисполкома, 
был включен в состав правитель-
ственной комиссии по оценке 
первого белорусского зерно-
уборочного комбайна, произ-
веденного на «Гомсельмаше». 
Его опытные образцы проходи-
ли испытания на полях хозяйств 
Минской области. Высокая 
комиссия собралась, чтобы по 
результатам испытаний сделать 
заключение.

Из 15 членов комиссии 
только двое, в том числе и я, 
критически оценили детище 
«Гомсельмаша». 

В своем выступлении я ска-
зал, что попытка производить 
собственный зерноуборочный 
комбайн является авантюрой. 
Затея эта не имеет никакой пер-
спективы точно так же, как нет 
перспективы у производителей 
белорусских тракторов и автомо-
билей – МТЗ и МАЗа. 

Поскольку амбициозная 
задача автомобиле-, тракторо- 
и комбайностроения по плечу 
исключительно высокоразвитым 

экономикам, каковой отече-
ственная не является и вряд ли 
когда-нибудь станет. Тем более 
в условиях, когда мы отказали 
приходу стратегических инвесто-
ров – компаниям «Мерседес», 
«МАН», «Джон Дир» и другим. И 
дело рано или поздно неминуемо 
придет к закрытию наших про-
мышленных гигантов. С драмати-
ческими последствиями, огром-
ными издержками и с невос-
полнимой потерей временного 
ресурса.

Как сказала героиня одного 
популярного фильма, не прошло 
и 20 лет, чтобы стала видна вся 
нелепость наших притязаний 
стать по уровню промышленного 
развития вровень с Германией, 
США, другими развитыми стра-
нами. Причем базируясь на 

командно-административной 
экономике с ее технологиями 
и оборудованием 1950–1980-х 
годов прошлого века.

Белорусское автомобильное 
и сельскохозяйственное маши-
ностроение обречено на такое 
же умирание, как станкострое-
ние. Точно так же, как известные 
всему Советскому Союзу станко-
строительное объединение име-
ни Кирова, Минский завод имени 
Октябрьской революции (МЗОР), 
Минский завод автоматических 
линий (МЗАЛ), будут медленно, 
постепенно, но неотвратимо уга-
сать МТЗ, МАЗ, «Гомсельмаш».

О судьбе умершего стан-
костроения белорусский офи-
циоз вспоминать не любит. 
Напоминанием о его печальной 
участи являются мрачные, без-

жизненные корпуса предприятий 
в самом центре Минска, свиде-
тельствующие о неспособности 
правящего режима признавать 
реальность и находить адекват-
ные ответы на ее вызовы.

Скоро к ним присоединятся 
корпуса МТЗ и МАЗа. А затем 
моторного завода, завода под-
шипников, завода шестерен и 
другие. Потому что коллапс трак-
торного и автозавода неотвра-
тимо создаст эффект домино – 
падающие флагманы будут увле-
кать за собой те предприятия, 
которые создавались и функци-
онировали ради нужд гигантов 
белорусской промышленности. 
А количество их по всей стране 
исчисляется сотнями.

Такая же участь ожидает 
давно уже сделавших заявку на 

банкротство предприятия лег-
кой промышленности, а также 
«Горизонт», «Витязь» и «Атлант». С 
самого начала выглядело чистой 
воды авантюрой конкурировать 
в производстве телевизоров и 
холодильников с «Самсунгом», 
«LG» и «Бошем» предприятиям с 
архаичным уровнем производ-
ства и особенно менеджмента и 
маркетинга. Впрочем, катастро-
фический уровень менеджмента 
и маркетинга характерен практи-
чески для всех белорусских про-
мышленных предприятий. Иным 
он и не может быть в услови-
ях командно-административной 
системы управления.

В конечном итоге все 
реальное промышленное про-
изводство страны скукожится 
до трех субъектов хозяйство-
вания – ОАО «Беларуськалий», 
ОАО «Мозырский НПЗ», ОАО 
«Нафтан». Это те три кита, благо-
даря которым держится на плаву 
вся экономика страны. Однако в 
расчет здесь можно принимать 
только ОАО «Беларуськалий», и 
опять же наличию этой палоч-
ки-выручалочки страна обязана 
не управляющим ею отцам, а 
господу Богу – он наделил бело-
русские недра таким стратеги-
ческим ресурсом, как калийные 
удобрения. Две другие палоч-
ки-выручалочки, оба нефтепе-
рерабатывающих завода, без 
поставок дешевой российской 
нефти моментально теряют свое 
стратегическое значение и тоже 
становятся кандидатами на бан-
кротство. Что рано или поздно 
неизбежно произойдет.

И тогда многим станет понят-
но то, что сегодня доступно еди-

ницам: приспособленчество не 
есть стратегия, хитрость не есть 
ум, а изворотливость не есть 
мудрость. Не надо было много 
ума и мудрости, чтобы приспо-
собиться к российскому соску и 
20 лет из него сосать. Ибо даже 
теленка отлучают от вымени, а 
ребенка в годовалом возрас-
те от материнской груди, чтобы 
приучить к самостоятельности 
и не погубить. В нашем слу-
чае тотальной зависимостью от 
России правящий режим губит 
целую страну, ставит крест на ее 
будущем.

…Есть своя справедливость 
в том, что Лукашенко идет к сво-
ему переизбранию на очередной 
президентский срок. Он обяза-
тельно должен переизбрать-
ся и непременно триумфально. 
Важным условием триумфа явля-
ется наличие эскорта статистов-
кандидатов в президенты, кото-
рых старательно зазывает при-
нять участие в кампании задор-
ная председатель ЦИК Лидия 
Ермошина. 

Но за этим триумфом, я счи-
таю, непременно последует тра-
гедия, вызванная коллапсом 
белорусской экономики. Он также 
неизбежен, как приход ночи после 
дня. И нет ничего более справед-
ливого, чем самому Лукашенко 
пожать плоды своей экономи-
ческой политики и быть развен-
чанным в глазах белорусского 
народа за тупик, в который он все 
эти годы последовательно вел 
Беларусь. Вел и наконец привел…

Александр ЯРОШУК,  
председатель Белорусского  
конгресса демократических 

профсоюзов.

ГрОшЫ

Місія МВФ прыедзе  
ў Беларусь у ліпені

Будзе абмяркоўвацца магчымасць выдачы нашай краіне крэдыту.
Пра гэта паведаміў міністр фінансаў нашай краіны Уладзімір 

Амарын. Паводле яго слоў, падчас візіту прадстаўнікоў МВФ гаворка 
будзе ісці пра «пэўную дарожную карту».

Беларусь спадзяецца атрымаць ад фонду чарговы крэдыт. Амарын 
кажа, што ён можа быць роўны ранейшаму.

Нагадаем, Беларусь у 2009–2010 гадах рэалізавала праграму 
stand-by, якая была падтрымана крэдытам МВФ на 3,6 мільярда 
долараў. Ужо ў маі 2011-га наша краіна зноў распачала спробы атры-
маць ад МВФ крэдытную падтрымку. Аднак фонд выстаўляў умовы 
рэфармавання беларускай эканомікі. Улады Беларусі, як меркавалі 
эксперты, да рэформаў не былі гатовы.

ЧуЛІ?

Сем разоў на дзень
Напрыканцы жніўня колькасць 

рэйсаў беларускай авіякампаніі 
“Белавія” ў маскоўскі аэрапорт 
Дамадзедава павялічыцца да 
сямі на дзень. 

З 24 жніўня “Белавія” будзе 
выконваць палёты па маршруце 
Мінск–Масква (Дамадзедава) 
– Мінск 7 раз на дзень. Рэйсы 
будуць выконвацца ў дзённы час 
на самалётах Boeing 737-500. 
Квіткі на сайце кампаніі даступ-
ны ўжо цяпер, паведамляе прэс-
служба “Белавія”.

На пачатку 2015 года 
авіякампанія павялічыла 
лік рэйсаў паміж Мінскам і 
Масквой да 6 штодня. Пры 

гэтым спецыялісты адзначаюць 
рост пасажырапатоку на гэтым 
маршруце, пасля чаго было 
прынята рашэнне выконваць 
рэйсы 7 разоў на дзень, каб 
“прапанаваць максімальна 
камфортны час для пералёту 
паміж дзвюма сталіцамі для 
бізнес-пасажыраў”, паведаміў 
генеральны дырэктар ААТ 
“Авіякампанія “Белавія” Анатоль 
Гусараў.

Адзначым, што «Белавія» 
выконвае рэгулярныя палёты ў 
7 гарадоў Расіі – Маскву, Санкт-
Пецярбург, Сочы, Калінінград, 
Краснадар, Екацярынбург і 
Самару.

ВНиМАНие!

Милиция разыскивает 
насильника

Отдел по раскрытию преступлений 
уголовного розыска ГУВД устанавил лич-
ность человека, которого подозревают в 
совершении четырех изнасилований. 

Как сообщает ГУВД Мингорисполкома, 
речь идет о нераскрытых преступлениях, 
совершенных в 2002, 2003, 2004 и 2014 
годах. Сотрудники уголовного розыска 
уверены, что к ним причастен один и тот 
же человек. 

Все преступления были совершены по 
одной и той же схеме. Неизвестный напа-
дал на молодых женщин (в одном случае 

жертвой стала несовершеннолетняя) в безлюдном месте поздним 
вечером или ночью. Нападавший следовал за своими жертвами, 
потом нагонял их, заводил разговор, пытался познакомиться. Далее 
преступник хватал женщин за горло, сбивал с ног и избивал, нанося 
сильные удары по телу и голове, после этого насиловал. 

По такой схеме преступление было совершено ночью 26 мая 2002 
г. недалеко от дома №15 на ул.Ангарской, 16 ноября 2003-го – в подъ-
езде дома на ул.Корженевского (изнасиловал несовершеннолетнюю), 
1 июня 2004-го – недалеко от дома №2 на ул.Крупской и 27 августа 
2014-го – на пустыре на ул.Казимировской. 

У сотрудников уголовного розыска есть убедительные основания 
полагать, что к указанным изнасилованиям причастен один и тот же 
человек. Из показаний потерпевших выделены приметы преступника. 
Примерный возраст – 35–45 лет (на настоящее время), рост – около 
170 см, среднего телосложения, волосы прямые темные короткие, 
лицо овальное. Во всех случаях был одет в темную неброскую одежду, 
в двух случаях – в джинсы, в зависимости от погоды носил темную 
вязаную шапку. При этом потерпевшие отмечали общий неопрятный и 
неряшливый вид насильника, от него шел неприятный запах сырости. 
В одном из случаев он находился в состоянии алкогольного опьяне-
ния, при совершении последнего преступления был обут в резиновые 
сапоги. Есть предположение, что преступник может быть жителем 
частного дома. 

На основе описаний насильника составлен его портрет. 
Сотрудники управления уголовного розыска ГУВД просят помочь 

установить личность преступника. Любая информация по данному 
поводу будет проверена и проработана. Контактные телефоны для 
связи: 8 (017) 239-47-51, 8 (044) 751-09-98. 

Конфиденциальность гарантируется.

буДзЬЦе ГАтОВЫ!

Праз паўгода 
экзамены  

на «мотаправы» 
будуць прымаць 

па-новаму

Вольфрам МааС:

«Уезжаю  
с чувством радости 

и разочарования 
одновременно»

За пару дней до своего отъезда на родину 
Чрезвычайный и Полномочный Посол Германии  

в Беларуси Вольфрам Маас дал прощальное 
интервью “Народной Воле”.

«З 1 ліпеня 2015 года банкі 
і суб’екты гаспадарання спы-
няць выдачу названых банк-
нот фізічным асобам, у тым 
ліку і ў якасці рэшты, – паве-
дамляе Нацбанк Беларусі. 
– Пры гэтым прыём банкнот 
наміналам 50 рублёў банкамі ад 
суб’ектаў гаспадарання будзе 
ажыццяўляцца да 1 верасня 

бягучага года».
Паводле інфармацыі рэгу-

лятара, абмен купюр наміналам 
50 рублёў можна будзе правесці 
без абмежаванняў і без спагнан-
ня камісійнага ўзнагароджання 
ў любой суме, кратнай 100 
рублям: у перыяд з 1 ліпеня па 
31 снежня 2015 года ўключна – 
у Нацыянальным банку і банках 

краіны; у перыяд з 1 студзеня па 
30 чэрвеня 2016 года ўключна 

– у Нацыянальным банку 
Беларусі.

З 1 ліпеня 2016 года 
банкноты наміналам 50 
рублёў будуць выключаны з 
абарачэння і будуць лічыцца 
несапраўднымі.

Мінскія гарадскія ўлады 
зацвердзілі план святоч-
ных мерапрыемстваў да Дня 
Незалежнасці. Парада ў гэтым 
годзе не будзе.

У Дзень Незалежнасці 
ў Мінску пройдзе некалькі 
агульнарэспубліканскіх мерапры-
емстваў. Сярод іх – традыцыйнае 
ўскладанне вянкоў да манумента 
Перамогі, вячэрні гала-канцэрт ля 
абеліска «Мінск – горад-герой» (з 
22.00), а таксама дзённыя кан-
цэрты ў горадзе (каля Палаца 
спорту – з 11.00, у Верхнім горад-

зе – з 12.00). 
Пройдзе таксама рэспублі-

канскае свята і некалькі 
спартыўных турніраў. Так, з 
3 па 5 ліпеня на Мінскім моры 
пройдзе Кубак Мінска па парус-
ным спорце. 3 ліпеня па адра-
се праспект Пераможцаў, 18 у  
10.00 стартуе першынство 
сталіцы па веславанні на байдар-
ках і каноэ. А з 11.00 па 15.00 
каля Палаца спорту ў рамках 
Міжнароднага турніру па сілавым 
экстрыме пройдзе спаборніцтва 
асілкаў.

(Окончание. Начало на 1-й стр.)
Поэтому без трансформации существующей политиче-

ской системы нынешнее маргинальное положение партий в 
обществе изменить невозможно. Только воссоздание усло-
вий для публичной политики, восстановление полноценно-
го парламента и демократических выборов может вернуть 
партии в системную политику. А укрепление партий, вос-
становление их дееспособности станет важным фактором 
демократизации общества и государства.

Нужны изменения в Избирательном кодексе, предусма-
тривающие пропорциональную или по крайней мере сме-
шанную, пропорционально-мажоритарную, систему. В этих 
условиях возникает «рынок партий». Сегодня электорату нет 
никакой необходимости знакомиться с партиями, их про-
граммами, лидерами. Ибо во время выборов они голосуют 
за конкретного кандидата у себя в округе. И даже если там 
есть члены партий, все равно значительная часть избира-
телей оценивает личностные качества кандидатов, а не их 
политические программы.

Когда же выборы будут проходить по пропорциональ-
ной системе, то начнется активная агитация за партии с 
использованием СМИ (телевизионные рекламные ролики, 
публичные дискуссии и др.). Избирателю по необходимости 
придется знакомиться ближе с партиями, отличать одну от 
другой, вникать в их лозунги и программы, узнавать их лиде-
ров. А это укрепит партии и блоки, будет способствовать их 
превращению в важный фактор общественной жизни. 

Партии должны иметь преимущества при создании 
избирательных комиссий. Если после утверждения партий-
ных представителей в составе комиссий остаются вакансии, 
лишь тогда их можно заполнять гражданами, делегирован-
ными от избирателей путем сбора подписей.

Формирование развитой партийной системы – важного 
условия экономического и социального прогресса – в пер-
вую очередь зависит от политики государства. И не нужно 
Александру Лукашенко обвинять партии в полной бездея-
тельности. Со связанными руками много не сделаешь.

Вне системы
без ретуши

ПАДЛІЧЫЛІ

СІтуАЦЫЯ

Ні бэ, ні мэ
Супрацоўнікі ДАІ, якія 

затрымалі жыхара Салігорска 
Аляксандра Малочку, змаглі ска-
заць па-беларуску толькі «калі 
ласка».

Аляксандр Малочка быў 
спынены супрацоўнікамі ДАІ 
за дробнае правапарушэнне. 
Мець зносіны з дзяржаўнымі 
службоўцамі ён пажадаў на 
беларускай мове.

– З тым фактам, што шторкі 
на маім аўто з’яўляюцца пару-

шэннем правілаў дарожнага 
руху, я абсалютна пагадзіўся, 
– расказвае кіроўца. – Але я 
папярэдзіў супрацоўнікаў ДАІ, 
што буду карыстацца бела-
рускай мовай, і запатрабаваў 
ад іх як ад дзяржаўных слу-
жачых таго ж. Таксама я 
запатрабаваў, каб пратакол 
быў складзены па-беларуску і 
на беларускамоўным бланку, 
інакш я не прызнаю факт пра-
вапарушэння. На жаль, адзінае, 

што я пачуў ад інспектара 
Сінельнікава, гэта словы «калі 
ласка». На маё законнае патра-
баванне прадаставіць мне пера-
кладчыка супрацоўнік ДАІ ніяк 
не адрэагаваў і працягваў звяр-
тацца да мяне толькі на рускай 
мове.

У выніку пратакол склалі 
па-руску і на рускамоўным 
бланку. Цяпер спадар Малочка 
збіраецца абскарджваць дзеянні 
супрацоўнікаў міліцыі ў судзе.

Закон “Аб мовах у Рэспубліцы Беларусь”
ДА ВеДАМА

Артыкул 3. Права грамадзян карыстацца іх 
нацыянальнай мовай

Грамадзянам Рэспублікі Беларусь гарантуецца 
права карыстацца іх нацыянальнай мовай. 
Ім гарантуецца таксама права звяртацца ў 
дзяржаўныя органы, органы мясцовага кіравання 
і самакіравання, на прадпрыемствы, ва ўстановы, 
арганізацыі і грамадскія аб’яднанні на беларускай, 
рускай або іншай прымальнай для бакоў мове.

Рашэнне па сутнасці звароту афармляецца на 
беларускай або рускай мове.

Артыкул 4. Абавязак кіраўнікоў, іншых 
работнікаў дзяржаўных органаў, органаў мясцовага 
кіравання і самакіравання, прадпрыемстваў, 
устаноў, арганізацый і грамадскіх аб’яднанняў 
валодаць беларускай і рускай мовамі

Кіраўнікі, іншыя работнікі дзяржаўных органаў, 
органаў мясцовага кіравання і самакіравання, 
прадпрыемстваў, устаноў, арганізацый і грамадскіх 
аб’яднанняў павінны валодаць беларускай і рускай 
мовамі ў аб’ёме, неабходным для выканання імі 
сваіх службовых абавязкаў.

Артыкул 15. Мова вядзення спраў аб 
адміністрацыйных правапарушэннях

Вядзенне спраў аб адміністрацыйных 
правапарушэннях у Рэспубліцы Беларусь 
ажыццяўляецца на беларускай або рускай мове.

Калі асоба, якая прыцягваецца да 
адміністрацыйнай адказнасці, не валодае мовай, 
на якой вядзецца вытворчасць па справе, яна 
можа выступаць на роднай мове і карыстацца 
дапамогай перакладчыка.

Ну І Ну!

Дзіўная 
логіка

Дзіўныя рэчы можна было 
пачуць на судзе, падчас якога 
праваабаронцы прасілі прызнаць 
незаконнай адмову Бярозаўскага 
райвыканкама ў правядзенні 
пікета 25 сакавіка.

Мэтай пікета было адзначэн-
не 97-х угодкаў БНР і патрабаван-
не вызвалення палітвязняў. Аднак 
суддзя пагадзілася з довадамі 
вядучага юрыста райвыканкама 
Яўгена Кашталяна і работніка 
пракуратуры Аксаны Гардзіенка, 
што патрабаванне падчас пікета 
вызвалення палітвязняў – гэта 
прызыў да экстрэмізму, вайны, 
насілля, сацыяльнай і нацыяналь-
най розні. Як выказаліся ўсе трое, 
у Беларусі няма палітвязняў, а 
ёсць крымінальнікі, пакараныя па 
розных крымінальных артыкулах.

“Вы што, хочаце Майдан? 
– з абурэннем звяртаўся да 
заяўнікаў пікета юрыст Яўген 
Кашталян. – А калі гэтых лю- 
дзей вызваліць, то яны вернуцца 
да сваёй дзейнасці. І вы гэтаму 
спрыяеце”. На довад, што сам 
прэзідэнт многіх з іх вызваліў, 
юрыст сказаў, што яны напісалі 
прашэнне аб памілаванні. На сло-
вы “не ўсе”, адказаў, што такога 
не можа быць.

На пытанне праваабаронцаў, 
у чым чыноўнікі ўбачылі распаль-
ванне нацыянальнай варожасці, 
якая ў адмове пікета фігуравала 
асноўным пунктам, адказу так і не 
паступіла.

У выніку судовага разгляду 
суддзя Наталля Мінчанка падтры-
мала рашэнне Бярозаўскага рай-
выканкама і адмовіла правааба-
ронцам у задавальненні скаргі.

тОЛЬКО ЦиФрЫ

Амнистия проходит мимо…
По состоянию на начало 

этой недели  вопрос о при-
менении закона «Об амнистии  
в связи с 70-летием Победы  
в Великой Отечественной вой-
не 1941–1945 годов» рассмот- 
рен в отношении 2634 осужден-
ных.

Как вчера сообщил 

Департамент исполнения нака-
заний МВД Беларуси, в итоге 
681 человек освобожден от 
дальнейшего отбывания нака-
зания (в том числе 25 несовер-
шеннолетних). 566 осужден-
ным срок наказания сокращен 
на один год, 1387 осужденным 
отказано в применении закона 

в связи с наличием иска или 
злостным нарушением порядка 
отбывания наказания.

По данным ДИН МВД, на 
момент вступления в силу зако-
на об амнистии под его дей-
ствие подпадало 7904 осужден-
ных, отбывающих наказание в 
местах лишения свободы.
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“Часы былі такія, 
што вопратку 

насілі па чарзе…”

Мама нарадзілася 19 снежня 
1939 года ў вёсцы Шчаснавічы 
Ляхавіцкага раёна. Свайго бацьку 
яна не памятала – ён знік без 
вестак у гады Вялікай Айчыннай 
вайны. Яе разам з трыма 
сёстрамі выхоўвала мая бабуля, 
Алена Васільеўна Волчак.

Мама расказвала, што 
ў гады вайны Шчаснавічы 
сталі гарнізоннай вёскай для 
акупацыйных нямецкіх войскаў, а 
пад Ляхавічамі яны зрабілі гета, 
дзе знішчалі яўрэяў. Прыйшоўшы 
ў вёску, немцы адразу выкінулі 
сям’ю маёй матулі на вуліцу. 
У нашым доме пасялілася 
нямецкае начальства, а мае 
сваякі ўсе чатыры гады вайны 
былі вымушаны жыць у хляве.

Першае беларускае слова, 
якое яна засвоіла з дзяцінства, 
– “хапун”. Мама помніла, як па 
вёсцы беглі мясцовыя жыхары і 
папярэджвалі адзін аднаго пра 
тое, што да населенага пункта 
набліжаецца вялікая грузавая 
машына, куды забіралі ўсіх, хто 
трапляўся на шляху, каб потым 
вывезці на працу ў Германію. 
Мама казала, што, пачуўшы пра 
“хапун”, яна імкнулася як мага 
хутчэй схавацца куды-небудзь…

Яна не вельмі любіла 
распавядаць пра сваё 
дзяцінства, бо першыя гады 
жыцця – гэта голад, холад 
і галеча. Мама ўзгадвала, 
што бывалі дні, калі ў сям’і ў 
літаральным сэнсе не было чаго 
есці, яна расказвала, што зімой 
не магла пагуляць на вуліцы 
разам з сёстрамі, бо вопратку і 
абутак насілі па чарзе…

Бабуля рабіла для сваіх 
дзяцей усё, што магла ва ўмовах 
вайны, аддавала ім апошнюю 
ежу, і гэта ў рэшце рэшт 
адбілася на яе здароўі. Спачатку 
яна перастала хадзіць, а потым 
аслепла.

Мама ўзгадвала, што 
напрыканцы вайны, калі немцы 
пакідалі Шчаснавічы, адзін з 
нямецкіх афіцэраў, які бачыў, 
што бабуля зусім знямоглая, 
прапанаваў ёй: “Давай я 
забяру адну тваю дачку з сабой 
у Германію і буду гадаваць як 
сваю”. Але бабуля ад такой 
прапановы адмовілася.

Пасля таго, як бабуля моцна 
захварэла, яна аддала сваіх 
дачок на выхаванне сястры 
Алесі, у якой матуля і пражыла да 
16 гадоў. У тыя часы фінансавую 
дапамогу для дзяцей, чые сваякі 
загінулі падчас вайны, дзяржава 

плаціла да шаснаццацігоддзя, 
і таму мама была вымушана 
з’ехаць у суседнюю Украіну на 
работу. Там яна працавала на 
ўборцы пшаніцы, і пшаніцай жа 
атрымлівала заробак.

Тады, у юнацтве, мама 
марыла працягнуць навучанне, 
атрымаць адукацыю, але 
часы былі нялёгкія, трэба 
было зарабляць, таму пасля 
заканчэння школы-дзесяцігодкі 
яна адправілася працаваць на 
камсамольскія будоўлі ў Сібір.

Кватэра ад Пятра 
Машэрава

Чатыры гады мая мама 
правяла ў Цюменскай вобласці. 
Там яна была занята цяжкай, 
зусім не жаночай працай – 
будавала чыгунку і маленькія 
сібірскія гарады. Самі будаўнікі 
жылі ў чыгуначных вагонах, якія 
і вазілі іх па ўсёй бяскрайняй 
Сібіры. Мама расказвала, што 
тады ўсе маладыя людзі, якія 
помнілі ваеннае ліхалецце, 
верылі, што змогуць пабудаваць 
для сваіх дзяцей светлую 
бесклапотную будучыню. А сама 
яна, памятаючы, як у дзяцінстве 
была вымушана па чарзе с 
сёстрамі насіць вопратку, мела 
вельмі простую мару – вярнуцца 
ў Мінск і купіць сабе паліто, 
сукенку і абутак.

У Мінск мама вярнулася ў 
1963 годзе. Без адукацыі ў яе 
быў толькі адзін шлях – пайсці на 
будоўлю. Так яна стала мулярам.

Усяму прыходзілася вучыц-
ца. Але для яе, дзяўчыны, якая 
вырасла ў сельскай мясцовасці, 
цяжкая праца была нормай. 
Праўда, мама расказвала, 
што не адразу сышлася з 
гарадскімі. І нават тады, у 
60-я гады мінулага стагоддзя, 
здараліся выпадкі, калі людзей 
з сельскай мясцовасці ганьбілі 
за беларускую мову. Мама 
расказвала, што ў інтэрнаце, 
дзе яна жыла, з яе часцяком 
здзекаваліся за тое, што яна 
размаўляла на трасянцы, 
называлі  калгасніцай. 
“Прыйшлося ламаць сябе 
для таго, каб быць, “як усе”, 
перавучвацца на рускую мову”.

Пасля вяртання ў Мінск мама 
пазнаёмілася з маім бацькам. 
Нарадзіўся я, а бацька, якога я 
ніколі не бачыў і не магу помніць, 
з’ехаў у невядомым накірунку.

Я дагэтуль помню інтэрнат, 
дзе мы жылі. Будынак 
размяшчаўся па адрасе 
Я.Коласа, 34 у Мінску. З акна 
нашага пакоя было бачна чыстае 
поле, беларуская сталіца толькі 
пачынала разрастацца ўшыркі.

У дзяцінстве я рэдка бачыў 
маму. Яна працавала то ў 
першую, то ў другую змену, таму 
аддала мяне ў кругласутачны 
дзіцячы садок, забіраючы дахаты 
толькі на выхадныя. Як я іх чакаў, 
гэтыя два дні напрыканцы тыдня!

Потым з інтэрната на Коласа 
мы пераехалі ў камуналку на 
Сердзіча. Жыллё выдзеліў 
нашай сям’і будтрэст №4, дзе 
працавала мама. Гэтую кватэру 
я аднойчы ледзьве не спаліў. 
Бо, як, напэўна, усе хлопцы, у 
дзяцінстве быў неабыякавы 
да запалак. Ну і дагуляйся 
аднойчы да таго, што ўспыхнулі 

шторы… Добра так гарэлі, 
хутка. Полымя перакінулася на 
тэлевізар, пластмасавы корпус 
тэлепрыёмніка пачаў плавіцца. 
Пашчасціла, што ў пакой забегла 
суседка і паспела патушыць 
пажар…

Я ведаў, што нават пасля 
такога здарэння мама мяне біць 
не будзе. Яна ні разу за ўсё маё 
жыццё не падняла на мяне руку. 
Самым страшным пакараннем 
для мяне было знаходжанне ў 
“цёмным пакоі” – кладоўцы, дзе 
я з-за гэтага здарэння правёў 
добрую палову дня.

Увогуле, мама мяне 
асабліва не песціла. Яны разам 
з Сан Санычам, чалавекам, 
якога я лічу сваім сапраўдным 
бацькам, тлумачылі, што грошы 
зарабляюцца няпроста, іх 
трэба эканоміць. Таму, калі 
мы прыходзілі ў краму, я ніколі 
не скандаліў з-за таго, што 
мне нешта не купляюць. Рос 
спакойным і неразбэшчаным. 
Канечне, мама купляла мне 
ўсё самае неабходнае, але, 
напрыклад, цацак у той 
колькасці, як зараз у маёй 
дачкі, у мяне ніколі не было. 
Маёй любімай цацкай быў 
плюшавы мядзведзік, якого 
неаднойчы зашывалі, пралі і 

зноў зашывалі…
Самым памятным і дарагім 

падарункам ад бацькоў стаў 
ровар. Сярод аднагодак у двары 
я займеў яго адным з першых, 
і за гэта, без перабольшання, 
быў удзячны бацькам да канца 
іх жыцця…

Мама адпрацавала на 
будоўлі больш за дзясятак гадоў. 
Яна ўдзельнічала ў будаўніцтве 
жылых дамоў у цяперашнім 
Фрунзенскім раёне Мінска. 
Многія з гэтых будынкаў стаяць 
дагэтуль. І працавала яна там 
хоць і за мізэрны заробак, 
але з надзеяй атрымаць 

уласнае асобнае жыллё. Дзеля 
атрымання сваіх квадратных 
метраў яна падарвала здароўе. 
Аднойчы, працуючы на вышыні, 
яна ўпала з лесвіцы і атрымала 
сур’ёзную траўму галавы. 
Пасля гэтага надоўга трапіла 
ў шпіталь… Помню, як я хадзіў 
да яе туды, падбадзёрваў. 
Помню, як дарослыя казалі, што 
мама можа назаўжды застацца 
інвалідам, а я налатоўваўся за 
ёй даглядаць. Але, дзякуй Богу, 
абышлося, матуля ўстала на 
ногі.

Яна вярнулася на будоўлю. І 
напрыканцы 1970-х мы ўсё ж такі 
атрымалі ўласнае жыллё.

Мама расказвала, што 
адбылося гэта дзякуючы 
Пятру Машэраву, які аднойчы 
праязджаў па праспекце, 
які пазней быў названы яго 
імем, і ўбачыў, як узводзяцца 
новыя дамы для партыйнай 
наменклатуры. І быццам бы 
менавіта Машэраў даў загад 
засяліць у гэтыя дамы тых, хто 
іх будуе.

Так мы пераехалі ў цэнтр 
Мінска. Канечне, новая кватэра 
ў параўнанні з камуналкай на 
Сердзіча выглядала як “царскія 
харомы” – паркетныя падлогі, 
высокія столі…

Я дагэтуль помню маміны 
вочы, калі мы пераязджалі на 
новую кватэру, яны былі поўныя 
слёз шчасця. Зараз я разумею, 
што, паклаўшы столькі сіл і 
здароўя, яна не проста ключы 
ад кватэры атрымала, яна 
атрымала здзейсненую мару!

К в а т э р а ,  д а р э ч ы , 
знаходзілася на трынаццатым 
паверсе. Маме не далі выбраць 
жыллё самастойна, паколькі 
яна не была камуністкай. 
Засялілі ў тое, што засталося. 
Але гэта выглядала драбязой. 
Помню, як мы, абсалютна 
шчаслівыя, выкінулі старую 

мэблю,  і мама сказала: “Ёсць 
новае жыллё, а на новую мэблю 
заробім”.

“Навошта  
я выхавала цябе 

сумленным 
чалавекам?”

Адтуль, з гэтай самай 
кватэры, я сышоў у армію. 
Трапіў у Афганістан, але 
пра гэта тады, у 1980-х, усім 
салдатам загадалі маўчаць. 
Служыў у памежным атрадзе 
Харог – у афганскіх гарах. Лісты 
дадому пісаў вельмі часта. Але 
аднойчы трапіў у шпіталь, і так 
атрымалася, што не мог пісаць 
у Мінск цягам паўтара месяца. 
Мама расказвала, што месца 
сабе не знаходзіла ў тыя дні і 
ночы. Не ведаю, якімі праўдамі 
і няпраўдамі яна даведалася, 
дзе канкрэтна я служу, але 
факт застаецца фактам: 
аднойчы ноччу, калі я ўжо 
вярнуўся ў атрад, там раздаўся 
тэлефонны званок. Званіла 
мама. Яна паставіла на вушы 
ўсіх ваенных з патрабаваннем, 
каб ёй далі са мной пагаварыць. 
І дамаглася свайго. Як ёй 

удалося дазваніцца – таксама 
загадка. Горы, вышыня 2000 
метраў, туды не кожны ваенны 
дазваніцца мог, а ёй удалося… 
І яна мне тады сказала: “Калі 
б не пачула твой голас, то 
заўтра б сама паляцела ў той 
Афганістан”.

Мама вельмі мяне любіла, 
вельмі за мяне перажывала.

Узгадваю яшчэ адзін эпізод 
сваёй вайсковай службы. Праз 
паўтара года службы мяне 
выклікаў да сябе начальнік і 
кажа: “Заслужыў, хочам цябе 
да ўзнагароды прадставіць. 
Выбірай: альбо медаль, альбо 
ліст-падзяку на работу маці”. 
Я, не задумваючыся, выбраў 
ліст-падзяку ад камандавання, 
бо ведаў, што яго зачытаюць з 
усім сацыялістычным пафасам 
у працоўным калектыве і маме 
будзе прыемна.

Так і адбылося. Сабралі 
сход. Зачыталі ліст. Мама была 
шчаслівая, і адзначу, што пасля 
гэтага стаўленне да яе на працы 
змянілася ў лепшы бок.

А потым… Потым надышлі 
дзевяностыя. Першым ударам 
для мамы, як і для многіх 
беларусаў, стала страта грошай, 
што ляжалі на кніжцы на “чорны 
дзень”. Прахам пайшлі больш 
за 10 тысяч савецкіх рублёў. Я, 
як мог, супакойваў яе: маўляў, 
зараблю, назапасім, абы 
здароўе было…

Тады, у сярэдзіне 
дзевяностых, я скончыў юрфак 
БДУ. Мама марыла, каб я 
атрымаў вышэйшую адукацыю, 
пабудаваў кар’еру. Але з 
пракуратуры, дзе я працаваў 
пасля ўніверсітэта, прыйшлося 
сысці. Кажучы коратка, я 
адмовіўся фабрыкаваць справы. 
Для мамы мой сыход стаў 
ударам. Яна разумела, што я 
не буду займацца злачынствамі 
на працоўным месцы, але 
думала, што маё жыццё пасля 
звальнення пойдзе пад адхон. 
Яна часцяком пыталася: 
“Навошта я выхавала цябе 
сумленным чалавекам?..” Нібыта 
дакарала сябе, хаця па-іншаму я 
выхаваны і быць не мог. Дзякуй 
табе за гэта, мамачка!

…Мама сышла ў маі 
гэтага года. Вельмі позна ў яе 
дыягнаставалі анкалагічнае 
захворванне трэцяй стадыі. 
“Згарэла” літаральна за 
тры тыдні. Свайго мужа яна 
перажыла на год.

Зараз яна мне часта сніцца. 
Кажуць, трэба ісці ў царкву, 
ставіць свечку. Быў, ставіў. Але 
мамачка прыходзіць зноў і зноў. 
Пытаецца пра мае справы…

Мама, я ведаю, што ты 
аднекуль зверху бачыш мяне, 
аберагаеш мяне, ты мой анёл-
ахоўнік. Мне вельмі не хапае 
цябе, але трымаюся, гаворачы 
пра цябе толькі ў цяперашнім 
часе.

Я люблю цябе, мама!

Твой сын 
 Алег ВОЛчАК.

Ñ в е Ò
30 чэрвеня 2015 ã.

http://www.nv-online.infoп о ш Ò À http://www.nv-online.info44 55 30 чэрвеня 2015 ã.

КАЛОНКА АЛеСЯ НЯЎВеСЯ ГЛАВНОе

ЮбІЛеЙ

из ПерВЫХ уСтПАМЯЦЬ ЧуЛi?

Я люблю цябе,  
мама!

Сорак дзён таму я страціў самага дарагога, самага блізкага, самага роднага чалавека –  
у лепшы свет адышла мая матуля Ядвіга Антонаўна Засулевіч.

Мая мама – жанчына надзвычайнай моцы духу, чалавек, на долю якога выпалі  
ўсе цяжкасці пасляваеннага жыцця. Мама была чалавекам,  закаханым у жыццё.

Сёння, ушаноўваючы памяць пра маму, я хацеў бы расказаць  
пра яе лёс чытачам “Народнай Волі”.

У Літве  
ці ў Маскве  

люд тутэйшы жыве?
Паводле даследавання НІСЭПД, беларусы ўсё больш усведамля-

юць сябе асобнай ад рускіх нацыяй. 10 гадоў таму галоўнай адметнас-
цю яны лічылі беларускую мову. Цяпер жа на першых месцах культура, 
традыцыі, гісторыя і толькі потым – мова.

Узнёслых поклічаў лавіна
Гучыць насельнікаў сярод:
“Мы – незалежная краіна!
Мы – беларусы! Мы – народ!
Чужынцы з нас чынілі здзекі,
Душылі з даўняе пары,
Цяпер мы вольныя навекі,
Сваёй зямлі гаспадары!”
І выглядае ўжо будзённа,
І ні для кога не сакрэт,
Што і ў тутэйшых маладзёнаў
Патрыятычны ўзнік імпэт.
Аднойчы хлопцы і дзяўчаты
Сабраліся ў адной гурме,
І не вялі яны дэбаты,
Было ў іх іншае наўме.
Занятак іх чакаў нязвычны,
Задума не была пустой:
Сеанс правесці спірытычны
Рашыла моладзь ноччу той,
Бо на патрыятычнай хвалі
Цанілі прашчураў яны,
Таму сустрэцца пажадалі
З абарыгенам даўніны.
І тут дыскусія, дарэчы,
Між імі ўспыхнула спярша:
Каго ж паклікаць для сустрэчы,
Чый прыйдзе дух, чыя душа? 
Хтось прапаноўваў Гедыміна
Пазваць з нямога небыцця:
З ім нараджалася краіна,
Як першароднае дзіця.
А хтосьці захацеў Альгерда
Паклікаць з глыбіні вякоў,
Бо колісь ён паноў і смердаў
Вадзіў на хіжых крыжакоў.
Кандыдатураю не горшай –
Астрожскі.
Бараніў наш край.
Усім вядома, што пад Оршай
Адбіўся ад варожых зграй.
Канешне, варта для размовы
Паклікаць і Сапегу Льва,
Бо слалася, як ліст кляновы,
Пад ім драпежная Масква.
Няхай бы завітаў Скарына,
Бо незабыўная пара,
Калі Еўропу ўсю скарыла
Асоба першадрукара.
Яшчэ кагосьці з Радзівілаў
Паклікаць можна: радавод –
Хрыбетнік нацыі і сіла,

Былой дзяржаўнасці аплот.
Дастойны вельмі Каліноўскі,
Аб ім на нашае зямлі
Дасюль пагудкі-пагалоскі
За далягляд не адышлі.
І ўсё ж жаданы самы – Вітаўт,
Прыйшлі да згоды талакой.
Хай завітае менавіта
Літоўскі князь у іх пакой.
Заціхлі перамовы-спрэчкі.
Акруглы стол.
Амаль патух,
Трапечацца агеньчык свечкі…
– Мы выклікаем князя дух!
На сценах водбліскі застылі,
Павеяў холад незямны,
І ўсе адчулі: з гэтай хвілі
Яны ў пакоі не адны.
Парушыў дух усе іх планы,
Не даў раздацца галасам,
І маладзёнам нечакана
Задаў пытанне Вітаўт сам:
– Дык раскажыце мне, 
  нашчадкі,
Што сёння дзеецца ў Літве,
Якія існуюць парадкі,
І чым тутэйшы люд жыве.
Пакойчык поўны гаманою,
Усе крычаць наперабой:
– Гордимся мы своей страною,
Гордимся предками, тобой!
– Для нас традиции – опора!
– У нас культура расцвела!
– Не отличишь, пожалуй, скоро, 
Кто городской, кто из села!
– У нас пока что кризис вроде,
Но все невзгоды – по плечу,
Мы их преодолеем…
– Годзе!
Я болей слухаць не хачу!
Чамусь гняце мяне трывога,
Што ўсе вы – прыхадні з Масквы,
Бо я не зразумеў нічога 
З таго, што тут сказалі вы… – 
Прамовіў Вітаўт самавіта,
І кожны з іх знямеў-аглух:
Не захацеў вялікі Вітаўт
Працягваць з імі дыялог.
Яны затым бесперапынна
Кагосьці клікалі з магіл,
Ды не азваўся ім Скарына,
Не адгукнуўся Радзівіл…

ПАМЯтЬ

Далучайцеся да голасу 
магіляўчан!

Шаноўныя народавольцы!
Дзякуй за тое, што надрукавалі адкрытае пісьмо групы магіляўчан 

Надзвычайнаму і Паўнамоцнаму Паслу Расіі ў Беларусі. Яно кранула 
не толькі мяне, але і многіх маіх сяброў. Добра было б, калі б такі 
ліст паслалі дэпутаты. Гэта, магчыма, адбылося б, калі б яны былі 
легітымныя. Мы ж ведаем, як у многіх акругах праходзілі выбары. А 
чаму не сказаць сваё слова апазіцыйным палітыкам, інтэлігенцыі? 
Няхай бы расійскі пасол лепш клапаціўся пра тое, як вырашыць 
тамбоўскія, разанскія і іншыя праблемы. Што, у расіян сваіх турбот 
мала?

Ліна МАСАЛКОВА, ветэран-педагог.

рЭХА

ДАВеДАЧНАе бЮрО СПАЖЫЎЦОЎ

На пытанні чытачоў 
“Народнай Волі” 
адказвае старшыня 
пухавіцкай раённай 
арганізацыі  
Га “Беларускае 
таварыства абароны 
спажыўцоў”  
Васіль ВаЛаСЮК.

Купіла кнігу,  
а яна не 

спатрэбілася
Купіла ўнуку кнігу для 

школы, а ён кажа, што такая 
не спатрэбіцца. Ці можна яе 
здаць у магазін?

Марыя ВАЛАчКОВІч, 
Гродна.

– Безумоўна, на працягу 14 
дзён.

Прывезлі 
падрапаную мэблю

Мне прывезлі мэблю, 
я распісалася, што не 
маю прэтэнзій. А пасля 
заўважыла драпіны на 
дзверках. Што рабіць мне ў 
такой сітуацыі?

Алеся БАГАТКА, 
г.Лунінец.

– Вы можаце заявіць 
прэтэнзію па якасці.

Няма інструкцыі  
на рускай мове

Прывезлі тавар з 
інтэрнэт-магазіна – няма 
інструкцыі ні на беларускай 

мове, ні на рускай. 
Паспрабаваў атрымаць яе 
на фірме – ніякіх вынікаў. Як 
мне лепш зрабіць?

Валянцін ПАЛЕВІН,
 Мінск.

– Інструкцыя павінна мець 
інфармацыю для спажыўца на 
рускай (беларускай) мове. Зараз 
вы можаце заявіць пісьмовую 
прэтэнзію з патрабаваннем 
прадаставіць вам неабходную 
інструкцыю. Калі на фірме 
адмовяцца гэта рабіць, маеце ўсе 
падставы на скасаванне дамовы 
на куплю тавару.

Гадзіннік  
не спадабаўся 

жонцы
Набыў для жонкі дарагі 

фірмовы гадзіннік, але ён 
не падышоў ёй. І форма не 
спадабалася, і бранзалет 
аказаўся нязручным. Ці 
можна здаць гадзіннік назад, 
калі ён абсалютна новы?

Віталь, 
Мінск.

– Пры наяўнасці чэка (сведак) 
гадзіннік можна замяніць ці 
вярнуць грошы.

МНеНие

А как же 
клятва 

Гиппократа?

Не так давно слушал по ТВ 
выступление нашего мини-
стра здравоохранения Василия 
Жарко, который убедитель-
но рассказывал о достижениях 
нашей медицины. Затронул тему 
качества наших лекарств, кото-
рые не уступают зарубежным 
аналогам. Но при этом, как мне 
показалось, министр покраснел.

Конечно, многие белорус-
ские лекарства по своим каче-
ствам объективно не могут заме-
нить импортные, потому что их 
производство за рубежом имеет 
современную, высокотехнологи-
ческую базу. Нам над этим нужно 
целеустремленно работать, что-
бы производить сердечно-сосу-
дистые препараты с наименьшим 
количеством противопоказаний 
и лекарства, способствующие 
очищению организма человека 
от радиации. А то ведь дошло до 
того, что обычный валидол заку-
паем в России и в Украине.

Стоимость наших лекарств за 
последние годы выросла в разы. 
Разве может их регулярно поку-
пать рядовой человек? К тому же 

многие зарубежные лекарства 
стали исчезать из аптек. Почему?

Особо хочу сказать о вра-
чах и медсестрах. Насколько 
мне известно, врач-терапевт с 
17-летним стажем работы полу-
чает около 6 миллионов рублей 
в месяц, а медсестры – и того 
меньше. Видимо, поэтому в ряде 
поликлиник и больниц их не хва-
тает?

И еще. Как известно, врач в 
своей повседневной работе дол-
жен пользоваться не какими-то 
приказами чиновников, а толь-
ко клятвой Гиппократа. Но ино-
гда получается, что врач, может 
быть, и выписал бы больному 
импортное лекарство, но из-за 
каких-то инструкций или приказа 
сделать это не может. Так быть 
не должно! Такими приказами 
можно дойти до полного прене-
брежения к человеческому здо-
ровью.

Эти строки я пишу не ради 
себя. Мы, дети войны, которым 
уже под 80 лет, отпущенное нам 
Богом время как-нибудь дожи-
вем. Думаю о рядовых людях, о 
детях и внуках. Забота о их здо-
ровье должна стать первостепен-
ной государственной задачей!

Юрий ЯСИНСКИЙ,
ветеран труда и спорта, 

пенсионер,  
инвалид II группы.

Минск.

Как меня поздравляли  
с освобождением Минска…

К июлю 1944 года 61-я гвардейская 
Краснознаменная Славянская стрелковая 
дивизия, в которой в то время я был ком-
соргом стрелкового батальона, вела бои на 
Кицканском плацдарме в Молдавии.

Бои гремели ожесточенные, противник 
пытался отбросить нас за Днестр, так как 
понимал, что с этого плацдарма начнется 
наш дальнейший путь на запад.

3 июля 1944 года под вечер я получил 
задание от замкомандира батальона по 
политчасти гвардии капитана Объедкова: в 
ночное время побывать в окопах одной из 
стрелковых рот нашего батальона, ознако-
мить солдат с последними фронтовыми собы-
тиями, доставить свежие фронтовые газеты, 
проверить бдительность воинов роты.

Но не успел я выйти, как в нашу землян-
ку вбежал старший писарь батальона стар-
шина Пивоваров:

– Лева, тебя срочно вызывает командир 

батальона!
По траншее мы побежали в штабную 

землянку – к комбату гвардии майору 
М.Березовскому.

Зашел, докладываю: 
– Товарищ комбат, по вашему приказа-

нию прибыл!
В землянке комбата сидело еще 

несколько офицеров нашего батальона.
– Лева, а ты знаешь, что твой Минск 

освобожден?
– Нет, не слышал!
– Так вот: в 22.00 передали по радио! 

Поздравляю!
И тут меня все присутствующие офице-

ры начали поздравлять, обнимать, желать 
скорого возвращения в родной город.

Не обошлось и без фронтовых ста грам-
мов. Мы долго сидели в ту ночь, я рассказы-
вал своим фронтовым побратимам о моем 
родном Минске.

А 20 августа 1944 года настал и наш 
черед – началась знаменитая Ясско-
Кишеневская операция, в ходе которой 
войска Красной Армии освободили всю 
территорию Молдавии и вышли к границам 
Румынии и Болгарии. Но это уже другие 
страницы моей военной биографии.

За успешные боевые действия на 
Кицканском плацдарме я был награж-
ден третьим орденом – орденом Красной 
Звезды.

А в Минск я возвратился только в 1951 
году, после длительной службы в рядах 
Красной Армии на Дальнем Востоке и в 
Забайкалье.

Сердечно поздравляю всех минчан с 
71-й годовщиной освобождения столицы 
нашей родной Республики Беларусь – горо-
да Минска!

Лев АНЦЕЛИОВИч, инвалид войны.
Минск.

ВАС ЦІКАВІЦЬ…

Кожны раз, калі заходжу ў 
пад’езд нашага дома, думаю: 
ну калі ўжо будзе рамонт? 
Хаця б касметычны. Парайце, 
як арганізаваць рамонт 
і за чый кошт ён павінен 
праводзіцца?

Андрэй МАСКАЛЕНКА.
Мінск.

Па новым Жыллёвым 
кодэксе рамонт пад’ездаў 
праводзіцца за кошт жыльцоў. 
Калі яны хочуць абнавіць сце-
ны, столь, лесвіцы, электрапра-
водку, пачысціць падлогу і гэтак 
далей, то павінны звярнуцца ў 
ЖЭС. Але пры гэтым пад заявай 
павінны стаяць подпісы боль-

шай часткі жыльцоў пад’езда. 
Спецыялісты жыллёва-каму-
нальнай службы складаюць акт, 
у якім адзначаецца, якія кан-
крэтна работы трэба выканаць. 
З каштарыснай дакументацыяй 
знаёмяцца жыльцы ўсіх ква-
тэр пад’езда. Калі яны маюць 
прапановы па той ці іншай 

рамонтнай арганізацыі, пада-
ецца заява ў ЖЭС з подпісамі 
жыльцоў не менш як паловы 
кватэр пад’езда. Пасля закан-
чэння бягучага рамонту павінна 
давацца двухгадовая гарантыя 
якасці работ. У гэты тэрмін любы 
выяўлены брак ліквідуецца за 
кошт выканаўцаў.

Як арганізаваць бягучы рамонт пад’езда?

За что воюет 
белорусский доброволец  

на Донбассе?
Председатель КГБ Беларуси Валерий 

Вакульчик официально подтвердил, что 
белорусы, воюющие в Украине, могут быть 
привлечены к уголовной ответственности 
по статье “Наемничество”, однако наши 
земляки продолжают оставаться по обе 
стороны фронта.

Боец с позывным «Ким» рассказал 
журналу “Фокус” о белорусском отряде 
«Пагоня».

– По происхождению я белорус, украи-
нец и поляк. На Майдане был около месяца. 
Во время столкновений получил черепно-
мозговую травму и уехал домой в Минск. 
Это был мой первый визит в Украину.

От советской власти пострадало много 
моих родственников. Возможно, поэтому 
судьба украинцев мне небезразлична: я 
считаю, что у белорусского и украинского 
народа общий враг – Кремль.

Последние годы меня преследовали 
белорусские власти: я долго был в оппози-
ции, но потом в ней разочаровался. Я наци-
оналист, считаю себя умеренно правым.

Когда началась война на восто-
ке Украины, я не мог остаться в стороне. 
Пытался вступить в батальон «Донбасс», но 
не получилось: не дозвонился по указанным 
в социальной сети телефонам. Потом узнал, 
что белорусский отряд «Пагоня» набирает 
добровольцев для участия в боевых дей-
ствиях в АТО. Написал им. Спустя какое-то 
время меня пригласили на собеседование. 
У меня не было военного образования и 
опыта участия в боевых действиях. Я жур-
налист.

«Пагоня» – не самостоятельная боевая 
единица. Это скорее народная организация, 
объединение воюющих белорусов. После 
того как добровольцы проходят отбор, их 
отправляют в украинские добровольческие 
батальоны. Отбор заключается в анкетиро-
вании и собеседованиях, психологических 
тестах. Вопросы составлены так, что чело-
век рано или поздно «проколется» на какой-
то мелочи, если врет. Потом добровольцы 
проходят общевойсковые тренировки, но 
без оружия.

У меня была возможность попасть 
в «Азов», «Айдар» или «Донбасс». Я был в 
самом первом наборе, поэтому оказался 

в «Азове». В Украину приехал в июле. В 
батальоне мы проходили тактическую и 
медицинскую подготовку. Потом был курс 
молодого бойца и отправка в АТО. Сейчас 
новобранцы тренируются по последним 
методикам – проходят курс «Азов-Спартан». 
В его основе курс подготовки морских коти-
ков в США. Это серьезное испытание. Люди, 
у которых проблемы с психологической 
выносливостью, на этом этапе отсеиваются.

На войне каждая минута непредсказу-
ема. Можно пить кофе в окопе, а через 
секунду умереть. Это огромное испытание: 
за один день я потерял двух очень близких 
друзей.

Во время первых ротаций было тяжело 
видеть, что люди отдыхают, живут своей 
жизнью. Как так? Мы приехали защищать 
вашу страну, а вы бухаете по клубам, жалу-
етесь, что все плохо, и ничего не делае-
те. Теперь, после долгого пребывания на 
фронте, понимаю, что война не для всех. 
Я воюю для того, чтобы эта мирная жизнь 
такой и оставалась. Ребята, которые не 
прошли войну, в чем-то счастливее меня: 
они не знают многого. Но в чем-то у меня 
есть перед ними преимущество: я пони-
маю реальную цену жизни, цену дружбы 
гораздо больше, чем они. Они не пережива-
ли настолько сильные эмоции: леденящий 
страх, ярость.

Я участвовал во всех операциях «Азова», 
был ранен. Ни разу не пожалел, что ввязал-
ся во все это. Я не чувствую себя инород-
ным телом внутри организации: я такой же 
боец, как и все.

Я встречал людей, которых привлека-
ет война. Случалось разговаривать с ино-
странцами, которые участвовали во многих 
войнах и уже не представляют своей жизни 
иначе. Но таких немного.

За Украину воюют около ста белору-
сов. Со стороны сепаратистов тоже есть 
мои соотечественники, правда, я их тако-
выми не считаю: это враги. Я знаю, что в 
Широкино на стороне сепаратистов воюют 
два белорусских милиционера.

В Широкино при очистке складов ребя-
та недавно обнаружили нашивку с логоти-
пом белорусской оппозиционной организа-
ции, которая была известна в 1990-х годах. 

Это была странная находка. Первое напо-
минание о Беларуси по ту сторону фронта. 
Нашивка раньше не использовалась, она 
была абсолютно новой, лежала в пакете. 
Видно, берегли для особого случая. Мне 
кажется, что сепаратисты готовили какую-
то провокацию. А этот логотип они неудачно 
выбрали в Google по запросу «белорусская 
оппозиционная организация».

Я доброволец и не получаю деньги за 
службу. Нас обувают, одевают, всем обе-
спечивают.

По возвращении домой ничего хоро-
шего меня не ждет. Уголовный кодекс 
Республики Беларусь гласит, что наказа-
нию подлежат лица, которые участвуют в 
вооруженном конфликте на территории 
иностранного государства, но при этом не 
состоят в государственных воинских фор-
мированиях. Статья 133-я. Я нахожусь в 
регулярном воинском формировании и не 
подпадаю под эту статью. Другое дело, что 
белорусскому КГБ ничего не нужно доказы-
вать. Всегда можно сказать, что при задер-
жании ты ударил сотрудника милиции по 
лицу, повредил ему зубную эмаль и теперь 
получишь семь лет строгого режима.

К моим близким пока никто из спец-
служб не приходил, возможно, потому, что 
я нигде не свечусь. Мои взгляды и взгляды 
моих родителей часто не совпадали, я к 
этому привык. Мать восприняла в штыки 
мое решение идти воевать. Она белору-
ска, но выросла в России, поэтому «русский 
мир» ей близок. Мы сошлись на том, что это 
мое решение.

Получение украинского гражданства – 
очень сложный вопрос. Несмотря на свои 
обещания, власти ничего не делают для 
того, чтобы помочь людям, которые воюют 
за их страну. Для того чтобы ускорить про-
цесс, нужно активно светиться в соцсетях, 
выступать, критиковать, лезть на рожон. 
Если тебя заметят, повысятся шансы полу-
чить хотя бы вид на жительство. Мне нуж-
но получить украинское гражданство, что-
бы легализовать свое пребывание здесь 
и иметь возможность безопасно ездить 
домой, в Беларусь.

Ирина ГАМАЛИЙ.
“Фокус”.

Госдепартамент представил 
ежегодный доклад  

о правах человека в мире
Госсекретарь США Джон 

Керри представил ежегодный 
доклад Госдепартамента о ситу-
ации с правами человека во всем 
мире. Как обращает внимание 
агентство Reuters, документ 
содержит резкую критику в адрес 
таких стран, как Иран, Куба, 
Мьянма и Вьетнам, несмотря на 
то, что США пытаются наладить 
отношения с ними.

Кроме того, хотя США 
и другие страны пытаются 
достичь ядерного соглашения с 
Тегераном, крайний срок заклю-
чения которого наступает 30 
июня, Госдепартамент отмечает, 
что Иран занимает второе место 
в мире по числу смертных казней, 
при том что предшествующие им 
судебные процессы зачастую не 
отвечают положениям иранской 
конституции о праве на справед-
ливый суд. По словам авторов 
доклада, среди наиболее серьез-
ных проблем с правами человека 
в Иране – ограничение свободы 
слова, вероисповедания и СМИ, 
а также незаконные аресты, пыт-
ки и казни.

В Госдепартаменте подчер-
кивают, что на Кубе, несмотря на 
смягчение ограничений на выезд 
граждан из страны, власти про-
должают отказывать в выдаче 
загранпаспортов оппозиционе-
рам или же подвергают их пре-
следованиям по возвращении 
в страну. По словам авторов 
доклада, на Кубе не соблюда-
ется свобода слова и прессы, 
существенно ограничен доступ в 
интернет и сохраняется монопо-
лия на СМИ.

В предисловии к докладу гос-
секретарь Джон Керри подчер-
кнул, что для многих людей по 
всему миру 2014 год был связан 
со страданиями и притеснения-
ми со стороны террористических 
группировок, эксплуатирующих 
религиозный дискурс и межрели-
гиозные конфликты для продви-
жения собственной тоталитарной 
идеологии, а также со стороны 
правительств таких стран, как 
Сирия, которые подчас ущемля-
ют права своих граждан под эги-
дой борьбы с терроризмом.

По словам Керри, на Ближнем 
Востоке и в Африке экстремисты 
демонстрируют полное неуваже-
ние не только к правам человека, 
но и к самой человеческой жизни. 
Он приводит в пример многочис-
ленные преступления таких груп-
пировок, как ИГИЛ, «Талибан» и 
«Боко Харам», а также убийство 
журналистов издания Charlie 
Hebdo. Как отметил госсекре-
тарь, подъем ИГИЛ отчасти стал 
следствием жестоких действий 
правительства Сирии и неспо-
собности Ирака создать инклю-
зивное правительство.

Между тем, добавил Керри, 
правительства таких стран, 
как Китай, Египет, Эритрея, 
Эфиопия, Иран, Россия и 
Саудовская Аравия продолжа-
ют подавлять свободу прессы и 
развитие гражданского обще-
ства, подвергая преследованию 
журналистов, блогеров и мирную 
оппозицию.

При этом, подчеркивает 
Керри, в 2014 году по всему миру 
прошло рекордное количество 
конкурентных выборов: так, в 
Афганистане впервые произо-
шла мирная передача власти от 
одного правительства другому, 
в Индии состоялись масштаб-
ные парламентские выборы, а 
в Тунисе впервые с революции 
2011 года прошла свободная и 
честная президентская избира-
тельная кампания.

По поводу России авторы 
доклада отмечают, что ее полити-
ческая система становится «все 
более авторитарной» и Москва 
продолжает принимать новые 
законы для подавления оппози-
ционных настроений. При этом, 
по словам Керри, активисты в 
России по-прежнему проявляют 
силу духа и отвагу в борьбе за 
свободу и человеческое достоин-
ство, несмотря на нарастающее 
давление и различные притесне-
ния.

«Путешествуя по миру в каче-
стве госсекретаря, я регулярно 
встречаю отважных людей, каж-
дый день рискующих жизнью 
ради продвижения прав челове-
ка. Они делают это, несмотря на 

угрозу насилия и вопреки всем 
попыткам властей заглушить их 
голоса», – написал Керри в пре-
дисловии к докладу, подчеркнув, 
что Госдепартамент продолжает 
призывать страны всего мира 
уважать фундаментальные права 
и свободы своих граждан.

По словам Керри, ежегод-
ные доклады по правам человека 
широко используются различ-
ными государственными ведом-
ствами Соединенных Штатов при 
формировании внешней полити-
ки страны, а также показывают 
правозащитникам и активистам 
во всем мире, что США признают 
их заслуги и поддерживают граж-
данское общество в борьбе за 
права человека.

В докладе, в частности, 
отмечается, что власти Беларуси 
продолжают «аресты по поли-
тическим причинам и исполь-
зуют административные рычаги 
для задержания политических 
активистов», передает «Радыё 
Свабода». Доклад описыва-
ет Беларусь как «авторитарное 
государство», где «власти про-
извольно арестовывают, задер-
живают, сажают в тюрьму граж-
дан за участие в демонстрациях 
и других формах политической 
деятельности».

Среди проблем в обла-
сти прав человека в Беларуси 
Госдепартамент США отмеча-
ет злоупотребления со сторо-
ны силовых структур, которые 
жестоко обращаются с подо-
зреваемыми и осужденными во 
время расследования и в тюрь-
мах. Судебная система страны 
страдает от политического вме-
шательства и отсутствия неза-
висимости, судебные приговоры 
часто определяются заранее.

Власти также ограничивают 
гражданские свободы, включая 
свободу слова, печати, собра-
ний, ассоциаций и совести, 
по-прежнему препятствуют дея-
тельности некоторых религиоз-
ных групп.

Коррупция во всех ветвях 
власти тоже остается в Беларуси 
проблемой, отмечается в докла-
де Госдепартамента США.

АрМеНиЯ

Им не до лампочки!
Протестующие против повы-

шения тарифов на электроэнер-
гию в Армении решили пока не 
отказываться от протестных 
акций, несмотря на обещания 
президента временно профинан-
сировать рост тарифов за счет 
государства.

Президент Армении Серж 
Саргсян  ранее пообещал, что 
правительство возьмет на себя 
расходы, связанные с повыше-
нием тарифов, до заключения 
аудита компании «Электрические 
сети Армении».

Заявление главы государства 
поначалу было встречено лико-
ванием, хотя и вызвало замет-
ное замешательство. Активисты 
пританцовывали под музыку 
из сооруженного из мусорных 
баков динамика и скандировали: 
«Победа! Победа!»

Чуть позже, однако, активи-
сты заявили, что слова президен-

та их не удовлетворяют.
Президент Армении пообе-

щал на время проведения ауди-
та распределительной компании 
«Электрические сети Армении» 
взять на себя расходы, связан-
ные с повышением тарифов. При 
этом армянские власти в оче-
редной раз заявили, что реше-
ние о повышении тарифов пере-
смотрено быть не может, так как 
это «крайне опасно» и такой шаг 
поставил бы энергетическую 
систему под угрозу разрушения.

«До получения заключения 
аудита правительство возьмет 
на себя все бремя, связанное с 
повышением тарифов», – сказал 
Саргсян, пообещав, что деньги 
на компенсацию планируется 
взять из средств, предусмотрен-
ных на укрепление безопасности, 
а социальных программ, реали-
зуемых в стране, это не коснется.

Саргсян не исключил также, 

что компания «Электрические 
сети Армении» может быть воз-
вращена государству, если выяс-
нится, что повышение тарифов 
было безосновательным. «Если 
же заключение подтвердит обо-
снованность повышения тарифов, 
то потребители с этого момен-
та без каких-либо оснований для 
сомнений начнут платить по новой 
цене», – уточнил президент.

Договоренность о про-
ведении аудита в компании 
«Электрические сети Армении» 
была достигнута накануне во 
время встречи Саргсяна с 
сопредседателем армяно-рос-
сийской межправительственной 
комиссии, министром транспор-
та России Максимом Соколовым.

ЗАО «Электрические сети 
Армении» было создано в мае 
2002 года и является дочерним 
обществом ОАО «Интер РАО 
ЕЭС».

теМА ДНЯ

Вучэннi 
НАТО  

ва Украiне
Генеральны сакратар НАТО 

Энс Столтэнберг праiнфармаваў, 
што яшчэ гэтым летам пройдуць 
вучэннi НАТО ва Украiне і альянс 
будзе дапамагаць Украiне ў 
пытаннях вайсковай камунiкацыi 
i паветранай бяспекi.

Энс Столтэнберг таксама 
заявiў пра стварэнне ўжо 
шостага iнвестыцыйнага 
фонду для ўкраiнскай армii. 
Сродкi з iснуючых да гэтага 
часу фондаў прызначалiся на 
мадэрнiзацыю войска i ахоплiвалi 
галоўнакамандаванне, барацьбу 
з кiбератакамi i лагiстыку. Сродкi 
новага фонду будуць прызначаны 
на размiнiраванне i барацьбу з 
мiнамi-пасткамi.

Адначасова мiнiстры краiн 
НАТО заклiкалi ўкраiнскiя ўлады 
хутчэй правесцi рэформы. “Мы 
павiнны разумець, што яшчэ трэ-
ба вельмi шмат зрабiць, напры-
клад, у пытаннях барацьбы з 
карупцыяй. I нашы ўкраiнскiя пар-
тнёры, i НАТО разумеюць, што 
гэта важнае i цяжкае заданне”, – 
падкрэслiў генеральны сакратар 
НАТО.

Падчас сустрэчы мiнiстраў 
абароны краiн НАТО ў Бруселi 
ў чарговы раз была асуджана 
расiйская анексiя Крыма. Бакi 
канфлiкту былi заклiканы шана-
ваць Мінскія мiрныя пагадненнi. 
Энс Столтэнберг прызнаў, што 
гэтыя пагадненнi не выконваюц-
ца, але ўсё ж з’яўляюцца адзiным 
шанцам на вырашэнне канфлiкту.

КОрОтКО
К стандартам 

европейских стран
Власти Украины намерены 

усовершенствовать положения 
Конституции, которые позволят 
«максимально приблизить систе-
му управления к людям через 
процессы децентрализации». Об 
этом говорится в распростра-
ненном обращении президента 
Украины Петра Порошенко по 
случаю 19-й годовщины принятия 
Конституции Украины.

«Руководствуясь стремлени-
ем привести уровень жизни укра-
инцев к стандартам европейских 
стран, мы проводим работу над 
усовершенствованием положе-
ний Основного закона. Главная 
идея следующих конституцион-
ных изменений – построение 
сильного государства через 
благополучие и устойчивое раз-
витие общин», – приводит слова 
Порошенко пресс-служба главы 
украинского государства.

В Сербии открыли 
памятник Гавриле 

Принципу
В Белграде торжественно 

открыли памятник революционе-
ру Гавриле Принципу, который в 
1914 году застрелил в Сараево 
австрийского эрцгерцога 
Франца-Фердинанда.

По данным информагентств, 
на церемонии открытия двух-
метровой статуи революционе-
ра в центре города присутство-
вали несколько сотен человек. 
На мероприятии присутствовал 
президент страны Томислав 
Николич. В своей речи он назвал 
Принципа героем и символом 
идеи свободы.

Убийство эрцгерцога 
Франца-Фердинанда, совершен-
ное Принципом 18 июня 1914 
года, считается формальным 
поводом начала Первой мировой 
войны. Сам революционер четы-
ре года спустя скончался в боль-
нице от туберкулеза.

В Сербии многие считают 
боснийского серба Принципа 
борцом за освобождение 
Югославии из-под австро-вен-
герского гнета, однако в сосед-
них балканских странах к рево-
люционеру относятся неодно-
значно.

Банки Греции  
с понедельника закрыты на неделю

Банки Греции закрыты из-за 
растущих опасений дефолта 
и выхода страны из еврозоны. 
Власти также ввели лимит на 
снятие наличных в банкоматах – 
60 евро в день. Фондовая биржа 
останется закрытой.

Решение об этом было при-
нято после того, как Европейский 
центробанк решил не увеличи-
вать объем экстренной помощи 
греческим банкам. Премьер-
министр Греции Алексис Ципрас 
призвал жителей сохранять 
спокойствие и заявил, что все 
банковские вклады находятся в 
сохранности.

Не позже вторника, 30 июня, 
Греция должна выплатить МВФ 
1,6 млрд евро или объявить 
дефолт. За последние недели 
греки сняли со своих счетов в 
банках миллиарды евро.

В ночь на воскресенье парла-
мент Греции одобрил предложе-
ние премьера Алексиса Ципраса 
о проведении референдума об 
условиях соглашения с междуна-
родными кредиторами. Ципрас в 
обращении к парламенту призвал 
граждан сказать на референдуме 
“нет” этим предложениям, кото-
рые он назвал унизительными.

“Для кредиторов настанет 

день, когда они поймут, что Греция 
не сдастся, что игра для Греции 
еще не окончена”, – сказал Ципрас.

После этого министры 
финансов стран еврозоны  откло-
нили просьбу Греции продлить 
срок программы помощи по 
выходу из финансового кризиса, 
который истекает 30 июня.

Глава Международного 
валютного фонда Кристин Лагард 
предупредила Грецию, что пред-
стоящий референдум не будет 
иметь юридической силы. Греция 
ведет переговоры с Евросоюзом 
и МВФ об урегулировании долга 
более чем на 340 млрд евро.

АВтОритетНОе МНеНие

Разделение Европы опасно
Елизавета ІІ выступила во дворце Бельвю – резиденции прези-

дента Германии – на государственном банкете в честь королевской 
четы. Присутствовали глава германского государства Йоахим Гаук, 
канцлер ФРГ Ангела Меркель, премьер-министр Великобритании 
Дэвид Кэмерон.

Королева сказала, что она и президент Германии видели худшие и 
лучшие времена Европы и что разделение Европы опасно:

“Господин президент, мы видели худшие, а также лучшие времена 
в жизни нашего континента. Мы были свидетелями, как быстро могут 
меняться события к лучшему. Однако мы понимаем, что должны упор-
но трудиться, чтобы поддерживать достижения послевоенного мира. 
Мы знаем, что разделение Европы опасно и что мы должны остере-
гаться его на западе, а также на востоке нашего континента”.

СтАЛА ВЯДОМА ПАКiСтАН

Пункты 
ратавання 

 ад 
спякоты

У пакiстанскiм 
горадзе Карачы 

ад спякоты 
загiнула больш 

за 450 чалавек. I 
гэта нягледзячы 

на тое, што на 
вулiцах горада 

абсталяваны пун-
кты дапамогi для 

тых, хто ратуецца 
ад спякотнага 
сонца. Адзiн з 

iх вы бачыце на 
здымку.

ФОтАФАКт

Вы бачылi 
такiя 

прыгожыя 
палеткi?

Гэтыя прыгожыя 
карцiны на палях 

можна пабачыць каля 
горада Шэньян  

на ўсходзе Кiтая.  
Яны створаны  

з дапамогай розных 
гатункаў рысу.  

Мэта – прыцягнуць 
 у свой край  

паболей турыстаў.

Польскi экспарт у нашу краіну упаў 
 амаль на 50%, беларускi – на 30%

Польска-беларуская гандлё-
ва-прамысловая палата зладзiла  
ў цэнтры Варшавы семiнар. 
Мерапрыемства было прыс-
вечана пытанню iнтэнсiфiкацыi 
эканамiчнага супрацоўнiцтва 
памiж Польшчай i Беларуссю. 
У семiнары ўзялi ўдзел больш 
за 100 прадстаўнiкоў бiзнесу і 
ўрадавага сектара з абедзвюх 
краiн.

Падчас дыскусiй прагучала 
занепакоенасць цяперашнiм 
станам эканамiчных адносiн. 

Справа ў тым, што за апошнiя 6 
месяцаў значна скарацiўся экс-
парт як з Польшчы ў Беларусь, 
так i наадварот. Былі таксама 
агучаны прапановы па выхадзе 
з крызiсу. Больш падрабязна 
пра вынiкi семiнара расказаў 
старшыня Палаты Казiмiр 
Здуноўскi:

“Мы абмяркоўвалi цяпе-
рашнюю эканамiчную сiтуацыю. 
Адчувалася занепакоенасць, 
таму што абароты скарацiлiся. 
За першае паўгоддзе польскi 

экспарт упаў амаль на 50%, 
беларускi – на 30%. Гэта зна-
чыць, што ёсць структурныя 
праблемы. Гэта ўвядзенне санк-
цый і абмежаванне доступу на 
расiйскi рынак”.

Наступнай нагодай для 
польска-беларускiх размоў 
пра эканомiку стане Форум 
“Добрасуседства-2015”, якi 
пройдзе ў Познанi напрыканцы 
верасня бягучага года.

Падрыхтаваў  
Юрый ЛІХТАРОВІч.

Ну и Ну!

В Японии похоронили кошку – начальника вокзала
В Японии состоялись торжественные 

похороны кошки по кличке Тама, чис-
лившейся начальником провинциальной 
железнодорожной станции, сообщает 
Associated Press.

Во время погребальной церемонии, 
которая прошла по канонам синтоизма, 
кошку возвели в статус божества.

Мицунобу Кодзима, президент желез-
нодорожной компании Wakayama Electric 
Railway, поблагодарил Таму за ее рабо-
ту и пообещал установить в июле мону-
мент в ее честь. Кодзима рассказал, как 
навестил кошку в больнице за день до ее 

смерти. По его словам, Тама проснулась, 
посмотрела ему в глаза и потянулась к 

нему лапами, будто пытаясь обнять. Глава 
компании пожелал животному скорейшего 
выздоровления, чтобы вместе они смог-
ли отметить 10-ю годовщину ее службы. 
В ответ кошка сказала: «Мяу». Всеобщей 
любимицей кошка стала после того, как 
в 2007 году ее назначили начальником 
полустанка Киси в префектуре Вакаяма. 
До этого назначения региональная желез-
нодорожная линия терпела убытки, а с 
самой станции Киси годом ранее уволил-
ся последний сотрудник.

Трехцветная Тама, гулявшая по плат-
форме в форменной фуражке железно-

дорожного служащего, моментально 
стала знаменитой. Посмотреть на нее со 
всей Японии съезжались толпы туристов. 
Скупая сувениры, они придали мощный 
импульс развитию местного бизнеса. 
Благодаря кошке число людей, воспользо-
вавшихся услугами Кисигавской железно-
дорожной линии, увеличилось на 55 тысяч. 
Это дало местной экономике прирост в 1,1 
миллиарда йен (136,5 миллиарда бело-
русских рублей). За такие достижения в 
2013 году Тама была выдвинута на пост 
вице-президента компании Wakayama 
Electric Railway.

Прымайце віншаванні!
Дзякую газеце “Народная Воля” і ўсяму калектыву рэдакцыі 

за працу, за цікавыя артыкулы, за тое, што даяце надзею ў гэты 
няпросты час.

Ведаю, што 11 ліпеня ў газеты юбілей – 20-годдзе. Шчыра 
віншую! Няхай у “Народнай Волі” будзе яшчэ шмат юбілеяў, а 
для нас, чытачоў, шмат добрых навін.

Алена ЖУРКО.
Мінск.

Мае бацькі –  
Аляксандр Аляксандравіч 
і Ядвіга Антонаўна.

Маці  
праваабаронцы.
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Вокладка 
выдадзенай 
прыватным 

выдавецтвам 
(між іншым, 

пры 
спрыянні 

дзяржаўнай 
“Белкнігі”!) 

паэмы 
Адама 

Міцкевіча 
“Пан 

Тадэвуш” у 
перакладзе Пятра 

Бітэля.
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ПАзІЦЫЯ ПрОеКт

Прапагандысцкая «Лінія Сталіна» 
не месца для фестывалю 

праваслаўнай моладзі
Фестываль праваслаўнай моладзі Мінскай епархіі вырашана правесці на «Лініі Сталіна».  

Гэтая навіна па-сапраўднаму абурыла многіх. 
Тэолаг Наталля Васілевіч нават звярнулася з лістом да мітрапаліта Мінскага і Заслаўскага Паўла.

“Яго Высокапраасвяшчэнству
Высокапраасвяшчэннаму Паўлу,
Мітрапаліту Мінскаму і Заслаўскаму,
Патрыяршаму Экзарху ўсяе Беларусі

Ваша Высокапраасвяшчэнства!
Шаноўны Уладыка!
З вялікай збянтэжанасцю звяртаюся 

да Вас з нагоды навіны… пра заплана-
ваны на 18–19 ліпеня фестываль моладзі 
Мінскай епархіі з нагоды 70-годдзя 
Перамогі, дзе адным з мерапрыемстваў 
праграмы пазначаны Хросны ход ад 
Заслаўя да помніка “Лінія Сталіна”, а 
“Лінія Сталіна” называецца цэнтральным 
месцам мерапрыемства.

Лінія, названая іменем Сталіна, – 
гэта сапраўды сімвалічнае месца. Той, 
хто едзе ў Заслаўе электрычкай, ведае, 
што чыгуначная станцыя гэтага гора-
да называецца “Беларусь”, бо менавіта 
там да 1939 г. пачыналася тэрыторыя 
Беларускай Савецкай Сацыялістычнай 
Рэспублікі, а лінія ўмацаванняў была 
памежнай і пралягала ўздоўж мяжы 
паміж БССР і Польскай Рэспублікай. 
Сімвалічная мяжа таксама падзяляла 
праваслаўную царкву Беларусі: паміж 
тымі прыходамі, манастырамі, епархіямі, 
якія захаваліся на захад ад гэтай мяжы – 
у Заходняй Беларусі, і той тэрыторыяй, 
дзе праз палітыку Савецкай дзяржавы 
пад кіраўніцтвам таварыша Сталіна да 
лета 1939 года не засталося ніводнага 
(!) афіцыйна дзеючага храма, а святары, 
епіскапы, у тым ліку Вашы папярэднікі па 
Мінскай кафедры, былі фізічна знішчаны.

Свяцейшы Патрыярх Кірыл у сваім 
слове на Боскай літургіі ў храме на 
Бутаўскім палігоне 16 мая бягучага года 
параўнаў сталінскія рэпрэсіі з “вайной 
супраць нашай Айчыны”, падчас якой 
“былі кінуты ў топку мільёны і мільёны 
жыццяў”, і менавіта ў подзвігу новых 
пакутнікаў ён бачыць крыніцу той сілы, 
якая дазволіла народу супрацьста-
яць фашызму: “Калі б новыя пакутнікі і 
вызнаўцы адмовіліся ад веры, ад Хрыста, 
ад Царквы, то, можа б, і ў народа брака-
вала б духоўнай сілы для супраціву вора-
гу”.

Тое, што ў назве мемарыяльнага ком-
плексу “Лінія Сталіна” мянушка “Сталін” 
носіць не выпадковы характар, сведчыць 
наяўнасць усталяванага там помніка, які 
з’яўляецца цэнтрам пакланення Сталіну, 
чалавеку, які спрабаваў ператварыць 
нашу зямлю ў духоўную пустыню, у 
адпаведнасці з палітыкай якога знішчаліся 
не толькі святары, рэлігійныя дзеячы, 
але і сяляне, і рабочыя, і навукоўцы, і 
дзеячы культуры, і прадстаўнікі нацыя-
нальных меншасцяў. І не мне расказваць 
Вам, шаноўны Уладыка, пра сталінскія 

рэпрэсіі і сталінізм, бо ў іх гарніла трапіў 
Ваш дзядуля-святар. Вы неаднаразова 
выказваліся на тэму сталінізму. Яскрава 
ўспамінаю адну з Вашых перадач на 
тэлеканале “Союз”, у якой Вы адназнач-
на і вельмі жорстка асудзілі сталінізм і 
сталінісцкія сантыменты ў царкоўным 
асяроддзі, назвалі ідэалогію сталінізму 
“антыгуманнай”, “антычалавечай” і заявілі 
пра неабходнасць “Нюрнбергскага пра-
цэсу” не толькі для фашызму, але і для 
сталінізму.

Я разумею, што кіраўніцтва мала-
дзёжнага аддзела Мінскай епархіі 
ні ў якім разе не мела на ўвазе сваім 
Хросным ходам пакланенне Сталіну і што, 
хутчэй за ўсё, гэта проста супадзенне, 
але супадзенне прыкрае, небяспечнае, 
патэнцыяльна канфліктагеннае. Яно 
можа выклікаць настроі не толькі ў ася-
родку царкоўнай моладзі, але і ў шырокіх 
колах грамадства. Непазбежны сімвалізм 
такой падзеі, незалежна ад матывацыі 
яе ўдзельнікаў, занадта яскрава ставіць 
у цэнтр не імя Хрыста, не імя новых 
пакутнікаў і святых, не імёны тых, хто 
загінуў у гады Другой сусветнай вайны 
на гэтай зямлі, але страшнае імя Сталіна.

Таму я звяртаюся да Вас з прашэн-
нем яшчэ раз перагледзець магчымасць 
правядзення заяўленага Хроснага ходу, 
узважыць усе яго адмоўныя духоўныя 
і рэпутацыйныя наступствы, а таксама 
ўлічыць меркаванне вернікаў, якія высту-
паюць супраць ушанавання імя ката і 
богаборца, няхай сабе і выпадковага.

З просьбай аб блаславенні –
Наталля Сцяпанаўна ВАСІЛЕВІч,

магістр палітычных навук, магістр 
тэалогіі, дактарант універсітэта г.Бона”.

На свой зварот Наталля Васілевіч 
атрымала вельмі сціплы адказ:

«Лінія Сталіна” – гэта ваенна-
гістарычны музей пад адкрытым 
небам аднаго з абарончых вузлоў 
СССР. Ніякага дачынення да рэпрэсій 
гэтае месца не мае. 

МІТРАПАЛІТ ПАВЕЛ».

Адказ выклікаў новую хвалю абу-
рэння. “Народная Воля” звярнулася па 
тлумачэнні да старшыні Сінаідальнага 
інфармацыйнага аддзела протаіерэя 
Сергія ЛЕПІНА. Вось што ён сказаў: 

– Сталінізм адназначна з’яўляецца 
злом, таталітарнай дактрынай, якая пры-
вяла да шматлікіх ахвяр, ад якіх пацярпе-
ла ў тым ліку і праваслаўнае духавенства. 
З другога боку, трэба пазбягаць такіх 
спроб абвінаваціць ва ўсім “кепскага 
Сталіна”. Гэта небяспечна, бо тая ж самая 
таталітарная дактрына спрабуе абяліць 
сябе, прызначыўшы вінаватых і адказных 
за ўсё тое зло, якое адбылося ў нашай 
гісторыі. Не! Не проста Сталін вінаваты, 
не проста Ленін вінаваты, не проста 
Троцкі вінаваты – вінавата сістэма. Але 
мы павінны разумець, што перамога 
ў Вялікай Айчыннай вайне так ці інакш 
звязана з імем Сталіна. Тут галоўнае не 
выплюхнуць дзіця разам з вадой. Часам 

адмаўленне ад Сталіна і барацьбу са 
с т а л і н і з м а м можна пераўтварыць 

у барацьбу са спадчы-
най перамогі ў Другой 
сусветнай вайне. І гэта 
таксама небяспечная 
тэндэнцыя, з якой 
нам даводзіцца мець 
справу”.

Наталля Васілевіч 
лічыць, што ўся 
справа ў тых тэн-
дэнцыях, якія цяпер 
апанавалі расійскую 
рэчаіснасць. І пача-
так ім далі падзеі ў 
суседняй Украіне. 

– У Расіі цяпер 
існуе такі трэнд 
– апраўданне 
сталінізму. Ён звя-
заны з антыза-
ходняй палітыкай 
Расіі, з патрэ-

бай паказаць моцную 
дзяржаву, моцнага кіраўніка. Сталін 

добра цяпер упісваецца ў рыторыку 
супрацьстаяння з усім светам, з сіламі 
ўнутры грамадства. Я лічу, што шмат 
хто з тых, хто цяпер шануе Сталіна, быў 
бы не супраць таго, каб гэтыя рэпрэсіі 
паўтарыліся цяпер, каб тых, хто высту-
пае супраць вайны з Украінай, напаткаў 
лёс “ворагаў народа”. Для праваслаўнай 
царквы ў Беларусі гэта небяспечная 
з’ява, бо нельга пускаць сюды гэты вірус, 
паколькі ён будзе разбураць царкоўную 
свядомасць і маральныя каштоўнасці. 

Фестываль прызначаны на 18–19 
ліпеня. Час, каб перанесці пляцоўку пра-
вядзення мерапрыемства, яшчэ ёсць. 
Але не вядома, ці прыслухаецца духа-
венства да вернікаў. Ёсць звесткі, што на 
фестывалі выступіць расійскі гурт “Комба 
Бакх”, які ў адной са сваіх песень славіць 
дыктатара Паўночнай Карэі Кім Чэн Іра. 
Да ўдзелу ў фестывалі запрасілі і БРСМ. 
Дык ці можна гэта мерапрыемства лічыць 
сапраўдным хрысціянскім фестывалем? 
Ці не пагоршыць яно стаўленне маладых 
вернікаў да праваслаўнай царквы?..

Як бачыце, высокія асобы 
праваслаўнай царквы лічаць, што 
сістэма вінавата ў тым, што на 1/6 сушы 
пралілося столькі крыві. А хто такую неча-
лавечую сістэму ствараў, хто раскручваў 
яе махавік? Спачатку Ленін, а потым 
Сталін. А ці не ведаеце, спадар Лепін, 
што ніякія абарончыя вузлы СССР побач 
з Заслаўем не сыгралі ніякай ролі падчас 
Вялікай Айчыннай вайны? Сёння “Лінія 
Сталіна” – чыста прапагандысцкі праект. 
У савецкім варыянце.

Любоў ЛУНЁВА.

НезАшОрАНЫМ ВОКАМ

Ідыятызм  
навагрудскай вертыкалі

Сустрэча ў 
прыватным доме 
навагрудскай 
настаўніцкай сям’і: 
спявае Зміцер 
Бартосік.

У эпілогу да сваёй знакамітай 
паэмы “Пан Тадэвуш” вялікі 
ўраджэнец Навагрудскай зямлі 
Адам Міцкевіч, знаходзячыся ў 
эміграцыі ў няблізкім Парыжы, 
пісаў:

О, дачакацца мне б такой уцехі,
Каб кнігі гэтыя прыйшлі 
  пад стрэхі..
Каб кнігі простыя мае, як гукі
Іх песняў, узялі сялянкі ў рукі!

Прайшло недзе 180 гадоў з 
моманту напісання гэтых радкоў і 
больш за 60 гадоў, як іх пераклаў 
на нашу родную мову вязень 
сталінскага ГУЛАГа праваслаўны 
святар, педагог і паэт Пятро 
Бітэль, а мара вялікага Міцкевіча 
робіцца ўсё больш далёкай ад 
здзяйснення…

Зразумела, у далёкія 
часы ажыццявіцца гэтай мары 
перашкаджалі “ідэалагічныя 
работнікі” расійскага цара, пра-
званага ў народзе “Мікалаем 
Палкіным”, а потым “рыцары 
бацькі народаў” з ведамства 
“жалезнага Фелікса” (пераклад 
Бітэля ўпершыню цалкам удалося 
надрукаваць Беларускаму фонду 
культуры ў 1998 г.). Цяпер у нас 
на дварэ 2015 год, і новы “баць-
ка народа”, прыклаўшы да сэрца 
руку, чарговы раз не стамляец-
ца запэўніваць гэты самы народ, 
як ён яго любіць і як ён пра яго 
дбае…

Пару тыдняў таму беларускія 
незалежныя выдаўцы Зміцер 
Колас і Уладзімір Сіўчыкаў, 
якія маюць дзяржаўны дазвол 
на выпуск і распаўсюджванне 
мастацкай і даведачнай 
літаратуры, вырашылі наве-
даць радзіму Адама Міцкевіча 
– Навагрудскі раён, каб прэзен-
таваць ім навінкі, выдадзеныя 
ў сваіх (і сяброўскіх ім) выда-
вецтвах. Чаму была выбрана 
Навагрудчына? Адказ вельмі про-
сты. Будучы раней у Гродзенскай 
вобласці, яны нечакана для сябе 
даведаліся, што росквіт куль-
туры ў гэтым рэгіёне дасягнуў 
небывалых дагэтуль “вышыняў” 
і ў гістарычнай сталіцы Вялікага 
Княства Літоўскага на сён-
ня не засталося ніводнай (!!!) 
паўнавартаснай кнігарні.

Педагог і кінарэжысёр 
Уладзімір Колас горача 
падтрымаў ідэю выдаўцоў (бо 
сярод іншага хацеў зрабіць 
відэаматэрыял па прабле-
мах сучаснага беларуска-
га кнігавыдання), звязаўся са 
знаёмай сям’ёй настаўнікаў з 
Навагрудка і папрасіў дапамаг-
чы з арганізацыяй такіх сустрэч. 
Сям’я (ён – былы дырэктар 
адной з навагрудскіх школ, яна – 
настаўніца англійскай мовы) хут-
ка дамовіліся са сваімі знаёмымі 
з адной з навакольных вёсак на 
сустрэчу-прэзентацыю ў адным 
з вясковых клубаў і з дырэк-
цыяй гарадскога музея Адама 
Міцкевіча, бо разынкай заплана-
ваных сустрэч павінна было стаць 
якраз толькі што ажыццёўленае 
другое выданне бітэлеўскага 
перакладу Адама Міцкевіча, 
некалькі экзэмпляраў якога пла-
навалася перадаць у дар гэта-
му самаму музею. Акрамя таго, 
выдаўцы меліся прывезці з сабою 
нямала іншай беларускамоўнай 
літаратуры. Аўтара гэтых радкоў 
арганізатары меркаванай 
паездкі, тэхнічную падтрымку 
якой ажыццяўляла грамадская 

культурніцкая кампанія “Будзьма 
беларусамі!”, запрасілі ў якасці 
лінгвіста і літаратуразнаўцы, каб 
я мог больш падрабязна рас-
казаць чытачам пра прывезе-
ныя выдаўцамі кнігі і іх аўтараў. 
Вядомы творца, бард Зміцер 
Бартосік далучыўся да нашай 
суполкі, каб прэзентацыйныя 
сустрэчы мелі і мастацкую част-
ку (ён падрыхтаваў цэлую нізку 
песень на словы расійскіх паэтаў-
класікаў у перакладзе Рыгора 
Барадуліна).

Запланаваныя мерапрыем-
ствы ну ніякім бокам не закраналі 
якіх-небудзь палітычных пра-
блем і не прадугледжвалі 
ніякіх дыскусій на грамадска-
палітычныя тэмы. Але іх 
арганізатарам было паведамле-
на, што на іх правядзенне патрэб-
на згода мясцовых улад – гэта 
значыць “ідэалагічнай вертыкалі”. 
Напачатку навагрудскія настаўнікі 
былі абсалютна спакойныя: 
ну як можна знайсці зачэпку, 
каб забараніць літаратурныя 
сустрэчы-прэзентацыі? Але 
напярэдадні нашага выезду ў 
Навагрудскі раён той самай 
сям’і настаўнікаў паведамілі, 
не назваўшы ўцямных прычын, 
пра немагчымасць правядзення 
сустрэчы ў сельскім клубе. Калі ж 
наш мікрааўтобус ужо скіраваўся 
ў бок Навагрудка, яны са скру-
хай паведамілі нам па тэлефо-
не, што сустрэча ў музеі Адама 
Міцкевіча таксама не можа 
адбыцца. У сваім памкненні 
дагадзіць вышэйшаму начальству 
навагрудскія “вертыкальшчыкі” 
парушылі ўсе магчымыя і немаг-
чымыя законы логікі і про-
ста чалавечай прыстойнасці. У 
вызначаны час тыя чытачы, якіх 
настаўніцкая сям’я не здоле-
ла своечасова папярэдзіць пра 
“мудрае” рашэнне навагрудскіх 
уладатрымальнікаў, сабраліся 
каля будынка музея, але іх там 
ужо не чакалі…

А выдаўцам і пісьменнікам 
д а в я л о с я  с к а р ы с т а ц -
ца гасціннасцю той самай 
настаўніцкай сям’і, якая паспе-
ла запрасіць паўтара дзясятка 
гасцей у свой утульны дом на 
ўскрайку горада. Там і адбылася 
шчырая размова пра літаратуру 
і пра тое, як “русский мир” кан-
чаткова пасяліўся ў галовах тых, 
хто думае катэгорыяй “как бы 
чего не вышло” (прыгадваліся 
неўміручыя творы Салтыкова-
Шчадрына і Булгакава).

Лявон БАРШчЭўСКІ.

P.S. Першай відавочнай 
прычынай, з якой трэба 
было б звольніць з працы 
ўсю ідэалагічную вертыкаль 
Навагрудка, павінен быў 
бы стаць факт адсутнасці 
кнігарняў у раённым цэнтры 
з такой багатай гісторыяй. 
Пра другую прычыну казаць 
нават не буду, бо тады 
мой непалітычны аповед 
перастане быць такім.

Я, вядома, хацеў бы ў 
бліжэйшыя дні даведацца 
пра тое, што адпаведныя 
чыноўнікі звольнены, але 
баюся, што яны атрымаюць 
нават заахвочванне: калі 
ўлада сама не чытае кніжак 
па-беларуску (хай яна мяне 
абвергне!), чаму яна павінна 
дазваляць рабіць гэта іншым?

ЧуЛІ?

Американские панки  
помогут строить детский хоспис

Панк-группа Rise Against из США, которая впервые приедет в Минск с концертом 1 июля,  
решила помочь в строительстве нового детского хосписа. Пятьдесят тысяч рублей с каждого билета,  
купленного на концерт, будут перечислены на счет общественной благотворительной организации.

ГАСтрОЛЬ

Чикагские музыканты 
стали известны во всем 
мире благодаря своим 
социальным манифестам. 
Группу всерьез волну-
ют актуальные проблемы 
общества: неравенство, бед-
ность, экологическая обстанов-
ка на планете. Именно поэтому, 
узнав про то, что на строитель-
ство нового здания для неизле-
чимо больных детей в Беларуси 
деньги собирают всем миром, 
Rise Against не могли остаться в 
стороне.

– Я искренне считаю, что 
такие поступки надо совер-
шать анонимно и без привлече-
ния внимания прессы, – гово-
рит руководитель концертного 
агентства «Атом интертеймент» 

Андрей Алексеев. – И поначалу 
мы не хотели афишировать этот 
акт доброй воли. Давно работа-
ем с хосписом и помогаем чем 
можем. Когда узнали, сколько 
средств еще необходимо хоспи-
су для завершения строитель-
ных работ, позвонили ребятам 
из Rise Against согласовать эту 
акцию. Они с радостью согласи-
лись и попросили нас рассказать 
об этом.

Напомним, что деньги на 
строительство нового здания для 
Белорусского детского хоспи-
са собираются всей страной. 
Работы на строительной площад-
ке ведутся, однако средств пока 
недостаточно. Общественная 
благотворительная организация 
помогает неизлечимо больным 

детям и их семьям. К ребен-
ку регулярно приходят врачи и 
сиделки, приезжают психологи. 
Кроме того, хоспис предоставля-
ет необходимое оборудование и 
медикаменты своим пациентам. 

– Нам осталось собрать 
3 млрд белорусских рублей, 
и хоспис будет построен уже к 
концу этого года. Спасибо вам 
за инициативу! – поделилась 
последними денежными показа-
телями специалист по привлече-
нию ресурсов ОБО «Белорусский 
детский хоспис» Светлана 
Гатальская. 

Концерт чикагских панк-
рокеров состоится в клубе 
Re:public. Стоимость билетов – 
от 650 тысяч рублей.

Алина ВЕТРОВА.

КАМАНДзІрОЎКА

Падатак на… пахаванне
Свае прозвішчы пад лістом у рэдакцыю 

паставілі 16 чалавек з вёскі Шпакоўшчына 
Полацкага раёна. Паводле іх слоў, калі раней 
6 мільёнаў рублёў, якія выдзяляліся на паха-
ванне чалавека, было дастаткова, то зараз 
гэтых грошай не хапае. У вёсцы жыве шмат 
пенсіянераў і маламаёмных грамадзян, якія 
ледзь зводзяць канцы з канцамі, дадатко-
вых некалькі мільёнаў узяць ім проста няма 
адкуль.

Аўтары пісьма скардзяцца і на тое, што 
нават элементарнае добраўпарадкаванне 
могілак не вядзецца: яны зарастаюць 
баршчэўнікам, дарогі разбітыя, а кантэйнеры 
для смецця кудысьці зніклі.

– Зямля зарастае, ніхто за могілкамі 
не глядзіць, – распавядае жыхарка 
Шпакоўшчыны Жанна Мароз. – А грошы 
здзіраюць, і немалыя! Каб пахаваць чалавека 
побач са сваяком у адной агароджы, трэ-
ба заплаціць. Кошт зямлі складае 360 тысяч 
рублёў за квадратны метр, хаця зямлю ніхто 
не выкупляў.

– Наш сельсавет нас не заўважае, – пад-
ключаецца да размовы пенсіянерка Яніна 
Ліўманава. – Я тэлефанавала старшыні 
сельсавета, казала: “Прыязджайце да нас, 

збяром сход і ўсё вырашым”. Адкуль узяліся 
такія пахаванні? Шасці мільёнаў не хапае! 
Гэта нешта незразумелае... Але ніхто так і не 
прыехаў.

Раней, паводле слоў жыхароў 
Шпакоўшчыны, за гэтыя грошы куплялі адзен-
не нябожчыку, аднавяскоўцы дапамагалі 
капаць магілу, накрывалі жалобны стол і 
нават на помнік яшчэ заставалася. З пачатку 
гэтага года, каб пахаваць чалавека, сваякі 
павінны абавязкова звяртацца ў рытуальную 
службу, якая і будзе займацца арганізацыяй 
пахавання. Зразумела, за грошы.

Цікаўлюся ў жыхароў вёскі, навошта ў 
абавязковым парадку карыстацца паслугамі 
рытуальнай канторы?

– У гэтым увесь сэнс, – у адзін голас 
кажуць жанчыны. – Па-першае, трэба 
з’ездзіць у Полацк за майстрам з канторы, які 
адмерыць кавалак зямлі, каб пакласці нябож-
чыка. Гэты майстар дае нейкую квітанцыю, 
што ўсё аплачана, і толькі тады можна 
хаваць чалавека. Без гэтага майстра нават 
магілу нельга капаць. Потым майстра трэ-
ба адвезці назад. Такая паездка з горада ў 
Шпакоўшчыну абыдзецца ў 300–400 тысяч. 
Магілу рытуальная кантора выкапае, але 

за вялікія грошы. У нас жывуць не багатыя 
людзі, каб маглі за ўсё  плаціць.

– А ці былі выпадкі, калі хтосьці без 
дазволу рытуальнай службы хаваў чала-
века?

– Калі я тэлефанавала ў сельсавет, каб 
высветліць, што за абдзіралаўка адбываец-
ца, старшыня мне сказала: “Зараз рытуаль-
ная служба будзе займацца пахаваннямі, 
калі патрэбны помнік, яны таксама паста-
вяць”, – распавядае Яніна Ліўманава. – Не 
так даўно было пахаванне, і сваякі памер-
лага не з’ездзілі ў кантору і самі выкапалі 
яму. Прыехаў нейкі чалавек з рытуальнай 
канторы, крычаў на іх: маўляў, вы не мелі 
права без дазволу самі капаць магілу. Гэтыя 
правілы з’явіліся толькі з пачатку года, раней 
усё было нармальна. Самі хавалі, і грошай 
хапала, і ўсё па-людску было.

Паводле слоў Яніны Ліўманавай, 
такая сітуацыя склалася толькі ў іх вёс-
цы. Пенсіянерка тэлефанавала знаёмым у 
Глыбоцкі раён, але там толькі здзівіліся гэта-
му новаўвядзенню. 

Паслухаўшы некаторых аўтараў пісьма, я 
вырашыў сустрэцца са старшынёй мясцовага 
сельскага Савета. І вось што пачуў.

ÀФІЦЫЙнÀ

– Згодна з заканадаўствам, 
усе могілкі перададзены 
спецыялізаванаму камбінату 
“Рытуал”, які знаходзіцца ў 
Полацку, – распавядае Марыя 
Сцепулёнак. – Нябожчыку даюць 
адзінарную магілу (1,40 на 2 м) 
– у гэтым выпадку ніякая аплата 
не спаганяецца. Трэба заплаціць 
толькі за пасведчанне на паха-
ванне – гэта каля 45 тысяч. Калі 
ў адной агароджы ўжо быў паха-
ваны чалавек, а сваякі хочуць 
пахаваць побач іншага, то пры 
ўмове, што агароджа не перавы-
шае нормы (2 м на 2,40 м), гро-
шы таксама ні за што не бяруц-
ца. Але калі хаваюць памерлага і 

агароджваюць зямлю, дзе можа 
змясціцца яшчэ пяць чалавек, то 
за квадратныя метры ўжо ідзе 
плата. 

У маім сельсавеце пад 
кантролем знаходзяцца 
19 могілак. Што старшы-
ня з двума памочнікамі можа 
добраўпарадкаваць на такой 
колькасці могілак? З 1 студзеня 
могілкі перададзены камбінату. 
Зараз у “Рытуале” ўсё раз-
меркавана: прызначаныя гляд-
зяць за могілкамі. У тым ліку і 
ў Шпакоўшчыне ўжо за кароткі 
прамежак часу было ўбрана 6 
могілак. Кучы смецця спалілі, 
адходы, якія не прыбіраюцца, 

закапалі.
“Рытуал” робіць вялікую 

работу. Людзі яшчэ не прывыклі 
да новаўвядзенняў. Патрэбны 
час, каб насельніцтва перакана-
лася, што так зручней. 

Дарэчы, пытанне пра могілкі 
ўзняла Яніна Ліўманава, якая 
нікога не хавала, маўляў, не 
хапае грошай, якія выдзяляюц-
ца... Няхай хаця б адзін чалавек 
пакажа квітанцыю, колькі гро-
шай было аплачана! Калі хтосьці 
не жадае хаваць сам, то, нату-
ральна, “Рытуал” бярэ плату за 
паслугі. 

– Жыхары кажуць, што 
самім хаваць нельга...

– Ужо можна. Памёр чалавек, 
арганізацыя, у якой ён працаваў, 
усе клопаты бярэ на сябе. Можна 

хаваць і самім. Калі з’яўляецца 
нейкае новаўвядзенне, то зда-
ецца, што гэта дужа страшна. 
Пройдзе хаця б год, і людзі зра-
зумеюць, што так лепш і зруч-
ней. Тым больш што большасць 
людзей «за». 

– У лісце больш за паўтара 
дзясятка прозвішчаў тых, хто 
супраць...

– У мяне ёсць фатаграфіі 
старых могілак. Можаце пагляд-
зець, якія яны былі тады і якія 
сталі за апошнія паўгода.

Пытанне аб перада-
чы могілак спецыялізаваным 
камбінатам узнімалася ўжо 
даўно. Я лічу, што гэта правільна.

Раман ВАСЮКОВІч.
Фота аўтара. 

Полацкі раён. 

Марыя СЦЕпУЛЁНаК:

«Так зручней»
“Народная Воля” звярнулася да Марыі Сцепулёнак, старшыні 
Астроўшчынскага сельсавета, у склад якога ўваходзіць вёска 

Шпакоўшчына, і папрасіла пракаментаваць сітуацыю. 

У Беларусі 
замарозілі 

цэны  
на платныя 

медыцынскія 
паслугі

Пра гэта гаворыцца ў 
лісце намесніка міністра ахо-
вы здароўя Вячаслава Шылы, 
які апублікаваны ў газеце 
„Медицинский вестник”. 

Забарона ўведзена, каб забя-
спечыць стабілізацыю коштаў на 
платныя медыцынскія паслугі з 
улікам іх сацыяльнай значнасці. 
Міністэрства аховы здароўя 
даручыла ўсім суб’ектам гаспа-
дарання забяспечыць выка-
нанне гэтага мараторыя на 
кошты медыцынскіх паслуг. 
Мясцовыя органы ўлады кожны 
месяц павінны будуць падаваць 
інфармацыю пра тое, як гэтае 
даручэнне выконваецца.

ЖАХ!

Вырвалі  
з вушэй…

Сярод дня два мужчыны 
вырвалі ў пенсіянеркі з вушэй 
залатыя завушніцы.

Здарэнне адбылося ў 
Гродне сярод белага дня (а 
15-й гадзіне) у раёне вайсковых 
могілак на вуліцы Белуша. Два 
мужчыны напалі на 77-гадо-
вую пенсіянерку. Трымаючы яе 
за галаву, зламыснікі нахабна 
вырвалі з яе вушэй завушніцы.

МеДДАВеДКА

Выявіць пухліну мозга…
Пухліна мозга стала прычынай смерці 40-гадовай Жанны Фрыске.  

Прыхільнікі развіталіся са спявачкай, і амаль адразу трывожная навіна з’явілася  
на афіцыйным сайце сусветнай знакамітасці – Дзмітрыя Хварастоўскага:  

пасля медыцынскага абследавання ў спевака дыягнаставалі пухліну галаўнога мозга.

Наколькі часта 
сустракаецца гэтая 
хвароба і як яе не 

прапусціць?
Беларускія анколагі кан-

статуюць: прыкладна ў 50% 
выпадкаў урачы выяўляюць у 
пацыентаў пухліны галавы і шыі, 
калі хвароба ўвайшла ў трэцюю-
чацвёртую стадыю. Як кажуць 
медыкі, адбываецца гэта звы-
чайна не па віне ўрачоў – хво-
рыя альбо баяцца звяртацца за 
дапамогай, альбо не завастра-
юць увагу на знешнія змены, якія 
з’явіліся.

Каб прыцягнуць ува-
гу да праблемы, у Беларусі 
сістэматычна арганізоўваюцца 
прафілактычныя акцыі па ран-
няй дыягностыцы злаякасных 
новаўтварэнняў. Запрашаюць на 

іх усіх жадаючых. Адна з такіх 
акцый – па ранняй дыягносты-
цы пухлін галавы і шыі адбуд-
зецца 21–25 верасня 2015 года 
ў лячэбных установах Мінска і 
рэгіёнаў. Галоўны арганізатар 

мерапрыемства – РНПЦ анкалогіі 
і медыцынскай радыялогіі імя 
М.М.Аляксандрава.

– Мы не ставім мэтай выявіць 
як мага больш разнастайных 
пухлін галавы і шыі, наша зада-

ча – паказаць, што праблема 
існуе: людзі павінны не цягнуць 
да апошняга, а прыходзіць на 
агляд да спецыялістаў, – заявіла 
агенцтву «Мінск-Навіны» старшы 
навуковы супрацоўнік аддзела 
рэканструктыўна-аднаўленчай 
хірургіі РНПЦ анкалогіі і меды-
цынскай радыялогіі кандыдат 
медыцынскіх навук Наталля 
Трызна. – Фармат правядзення 
акцыі такі: пацыента абследуе 
мультыдысцыплінарная брыгада 
ў складзе анколага, ЛОР-урача і 
стаматолага. Будзем праводзіць 
папярэдні запіс праз cal-цэнтр, 
але калі пацыент звернецца 
самастойна, без запісу, дык не 
адмовім, абавязкова прымем. 

Анколаг нагадала, што ў 2014 
годзе ў Беларусі праводзілася 
падобная акцыя, і ў 10% тых, 
хто звярнуўся, былі выяўлены 
перадпухлінны стан, дабраякас-
ныя і злаякасныя новаўтварэнні.

Паўтара працэнта ўсіх выпадкаў злаякаснай пухліны
ДА СЛОВА

У Беларусі назіраецца рост 
анкалагічных захворванняў: 
за апошнія дзесяць гадоў на 
18,4%.

– У свеце па колькасці 
анкалагічных хворых, якія ста-
яць на дыспансерным уліку 
ва ўстановах аховы здароўя, 
мы знаходзімся дзесьці 
пасярэдзіне, – канстатуе дырэк-
тар РНПЦ анкалогіі і меды-
цынскай радыялогіі прафе-
сар Алег Суконка. – Акрамя 
дрэннай спадчыннасці да 
ўзнікнення і развіцця злаякас-
ных пухлін прыводзіць ста-
рэнне насельніцтва, курэн-

не, няправільнае харчаванне. 
Беларусы ядуць шмат салод-
кага, а пухліна «сілкуецца» ў 
асноўным глюкозай, адсюль і 
перадумовы да развіцця хваро-
бы. Паводле слоў Алега Суконкі, 
у апошнія два гады часцей за 
ўсё  ў беларускіх мужчын сярод 
усіх відаў раку дыягнастуецца 
рак прастаты, у жанчын – рак 
малочнай залозы. Найбольшая 
колькасць штогадовых выпадкаў 
смерці адбываецца ад раку 
лёгкіх, страўніка, печані, тоўстай 
кішкі і малочнай залозы.

Што тычыцца раку моз-
га, то гэтая хвароба небяспеч-

ная, але сустракаецца рэдка. 
Па статыстыцы, на рак моз-
га даводзіцца толькі 1,5% усіх 
выпадкаў злаякаснай пухліны. 
Прычым большасць злаякасных 
пухлін галаўнога мозга – гэта 
другасныя пухліны, то бок яны 
ўяўляюць сабой метастазы раку 
іншых органаў.

Дагэтуль медыкі не маюць 
канкрэтнага адказу на пытан-
не, з-за чаго ўзнікае пухліна 
галаўнога мозга. Вядома, што 
пэўныя фактары на кожным эта-
пе развіцця раку спрыяюць яго 
прагрэсу або рэгрэсіі. Некаторыя 
людзі жывуць з пухлінай мозга 

шмат гадоў, нават не ведаючы, 
што яна ў іх ёсць.

Сімптомы пухліны галаўнога 
мозга розныя. Але часцяком 
першыя прыкметы раку мозга 
з’яўляюцца на позніх стадыях 
захворвання. Тым не менш наго-
дай для турбот і звароту да ўрача 
павінны быць галаўны боль, які 
не паддаецца ніякім лекам, 
абязбольваючым і сасудзістым 
прэпаратам, калі галава баліць 
звычайна раніцай, непакоіць 
галавакружэнне, шум у вушах, 
млоснасць і ваніты, не звязаныя 
з прыёмам ежы.

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

«Пять минут от Дружной,  
а такие трущобы…»

Район столичной автостанции ждет большая перестройка
Самое главное изменение 

– это расширение железнодо-
рожного вокзала. Как расска-
зал Марк Шумячер, главный 
архитектор проекта по пере-
устройству Дружной, со сто-
роны автостанции появятся 
дополнительные пути и плат-
формы. 

На них смогут останав-
ливаться обычные поезда и 
электрички, которые курси-
руют по городским линиям. 
Пока они ходят до Заславля и 
до Руденска, но их маршруты 
планируют продлить (к при-
меру, на северо-запад – до 
Молодечно) и пустить по всем 
четырем направлениям. В рай-
оне Дружной будет построено 
дополнительное здание желез-
нодорожного вокзала (поэтому 
он станет двусторонним). Для 
связи между старым и новым 
корпусами будет продлен  
существующий конкорс (зал 
ожидания с выходами на плат-
формы, который проходит над 
путями). Для поездов, которые 
направляются в Национальный 
аэропорт Минск, планируют 
построить несколько тупи-
ковых путей. Кстати, конеч-
ная остановка троллейбусов 
и автобусов, которая сейчас 
существует на Дружной, исчез-
нет. На площади будет орга-
низовано кольцевое движение.

Между улицей Толстого и 
железнодорожными путями 
появится своеобразный аналог 
«Короны» – торгово-развле-
кательный центр «Минск Сити 
Молл» (теперь на этом месте 
– деревянная застройка по 
улице Рабкоровской, которую 
снесут). Спонсировать стро-
ительство центра собира-
ется «Амтел Сити Молл». 
Это дочерняя структура 
кипрской компании Ammeasco 
Holdings Limited. Три года 
назад предполагалось, что 
сумма прямых иностранных 
инвестиций компании составит 
более 10 миллионов долларов 
США. Но, как рассказал Марк 
Шумячер, речь первоначально 
шла о двухэтажном здании. По  
инициативе инвестора число 
этажей увеличили до четы-

рех. Поэтому сумма инвестиций 
может возрасти.

Еще одно крупное зда-
ние появится между улицами 
Толстого и Могилевской – как 
старой, так и новой (в Минске 
есть две улицы с таким назва-
нием, которые к тому же пере-
секаются). 30-этажная высотка 
пока позиционируется как адми-
нистративное здание. Что там 
разместится, решать инвесто-
ру. В связи с этим деревянная 
застройка в этой части города 
также пойдет под снос.

Сложно сказать, обрадует 
ли это известие местных жите-
лей. Но вот другие минчане точ-
но были бы рады оказаться на 
их месте. На обсуждение про-
екта пришла жительница улицы 
Уфимской. Дома, расположен-
ные на ней, смотрят на Дружную 
и на станцию метро «Институт 
культуры» из-за железнодо-
рожных путей. В начале 1970-
х местным жителям объявили: 
квартал идет под снос, поэтому 
ничего строить и благоустраи-
вать нельзя. От частной застрой-
ки осталось всего несколько 
построек. Дом, где участница 
обсуждения живет со старень-
кой мамой (ветераном войны), 
построен в 1918 году. Воду 
приходится носить из колонки, 
туалет – на улице. «Пять минут 
от Дружной, а такие трущобы! – 
возмущенно говорит женщина. – 
Не стыдно городу их держать?» 
«Городу, наверное, стыдно… 
– отвечает архитектор и обра-
щается к чиновнику: – Денис 
Александрович, прокомменти-
руйте». Денис Жибуль, заме-

ститель главы администрации 
Октябрьского района, поясняет: 
«Ближайшие два года вас никто 
не снесет». «Эти ответы нам 
дают с 1970-х годов», – с горе-
чью замечает женщина. 

Архитекторы планируют 
решить вопрос и с парковкой. «На 
этой территории проживает 40 
тысяч человек, а ставить машины 
негде, – говорит Марк Шумячер. 
– Только 20 процентов населе-
ния обеспечено стоянками”. На 
месте деревянной застройки, 
что расположена на улице 
Могилевской и идет под снос, 
будут построены офисные 
здания. Они станут своебразным 
буфером для близлежащих 
домов – закроют их от шума 
поездов. А на первых этажах 
можно будет разместить 
паркинги.

Еще от двух озвучен-
ных идей буквально захваты-
вает дух. Как отметил Марк 
Шумячер, теперь у проспек-
та Независимости есть толь-
ко один «дублер» – проспект 
Дзержинского. Чтобы еще боль-
ше разгрузить главную улицу 
города, архитекторы предла-
гают прорыть под вокзальными 
путями тоннель. Тогда с улицы 
Жуковского можно будет сразу 
попасть на Ульяновскую. Вторая 
идея – сделать часть улицы 
Кирова, прилегающей к вок-
залу, пешеходной. Тогда люди 
смогут попасть к поездам пеш-
ком, а транспорт на этом отрез-
ке дороги уйдет под землю.

Как будет реализовывать-
ся проект? Рассказ Марка 
Шумячера позволяет предста-

вить все бюрократические про-
цедуры. «Проект получил поло-
жительное заключение Комитета 
архитектуры и градостроитель-
ства Мингорисполкома. Сейчас 
он находится на согласовании 
в санитарной службе города. 
После общественного обсуж-
дения (возможно, минчане ука-
жут на какие-то шероховатости) 
пойдет процедура согласования 
с Министерством природных 
ресурсов. После этого проект 
отправится на республиканскую 
экспертизу. Затем его переда-
дут в Мингорисполком. Как толь-
ко документ утвердят, он станет 
законом».

Впрочем, Шумячер откро-
венно признается: вопрос 
только в финансировании, 
а его не всегда достаточ-
но. Как оказалось, разработ-
ка проекта, который полтора 
года готовили три института 
(«Минскградо», «Белжилпроект», 
«Минскметропроект»), а так-
же специалисты пассажирской 
службы Белорусской железной 
дороги, была оценена в сумму 
более одного миллиарда бело-
русских рублей. Да и то едва 
ли не половина вернулась нало-
гами. «Работали практически 
бесплатно, за идею», – гово-
рит Шумячер. В любом случае 
на первом этапе (до 2020 года) 
будут реализованы проекты, под 
которые уже найдено финан-
сирование (в частности, речь 
идет о торгово-развлекатель-
ном центре «Минск Сити Молл»). 
Остальные – по мере появления 
инвесторов.

Максим ПЛОТНИКОВ.

зАКуЛІССе

Ад Чаргінца – 
да Пятровіча

Валерый Гапееў уступіў  
у незалежны Саюз беларускіх 

пісьменнікаў

Два гады таму празаік 
Валерый Гапееў выйшаў з 
шэрагаў афіцыйнага Саюза 
пісьменнікаў Беларусі (СПБ). 
Прыкладна ў той жа час заявы 
пра выхад напісалі празаікі 
Андрэй Федарэнка і Алесь 
Наварыч, дзіцячая пісьменніца 
Алена Масла і паэтэса Раіса 
Баравікова. Адной з прычын 
стала дзейнасць партала 
“ЛитКритика.by”. У допісах 
яго заснавальніка і асноўнага 
аўтара Аляксандра Новікава 
многія літаратары бачылі абразы 
і знявагу. Справа набыла гучны 
рэзананс, і неўзабаве Новікаў 
быў выключаны з СПБ.

Але аб сваім рашэнні Гапееў 
не шкадуе: “Перакананы, калі 
б не заявы пяцёх, Новікава не 
выключылі б, і ён дзейнічаў бы 
па-ранейшаму. Скажу шчыра: 
за год да свайго выхаду я пісаў 
ліст старшыні саюза (Мікалаю 
Чаргінцу. – Рэд.), прасіў 
звярнуць увагу на сайт, на тон і 
змест артыкулаў. Пісьмова мне 
не адказалі, а па тэлефоне далі 
зразумець, што я не туды гляджу 
і не тое бачу. Праз год сітуацыя 
стала настолькі відавочнай, што 
я напісаў заяву на выхад. Мяне 
выключылі, у “развітальнай” 
размове адпрэчылі ўсе мае 
прэтэнзіі. Прайшоў час, і 
Аляксандра Новікава выключылі, 
выпраўляючы “памылку”. 
Сябры абласнога аддзялення 
пераконвалі мяне: “Уступай 
наноў!” Выбачайце, чаму я 
павінен падаваць заяву, калі 
памылку выпраўлялі вы?”

Аднак заяву на ўступленне 
ў Саюз беларускіх пісьменнікаў 
Гапееў напісаў толькі праз год. 
“Вельмі няпроста быць аднаму 

ды яшчэ ў правінцыі, – кажа 
пісьменнік, які стала жыве ў 
Івацэвічах. – Прыналежнасць 
да нейкай вялікай арганізацыі 
аднадумцаў-творцаў многае 
значыць. Не скажу, што мне не 
хапала стасункаў… Мне не хапала 
саўдзелу. І праз два гады я адчуў 
гэта дастаткова востра”. Гапееў 
прыехаў у Мінск і выступіў перад 
Радай СБП, якую ўзначальвае 
Барыс Пятровіч. “Схлушу, калі 
скажу, што не хваляваўся, – 
прызнаецца пісьменнік. – Але 
ўсё шчыра расказаў ад пачатку. 
Можа, таму  пытанняў амаль не 
задавалі”. 

Чаго чакае літаратар ад 
сяброўства ў новым саюзе? 
“Большай асабістай адказнасці 
ў сваёй працы і публічных 
выступленнях. Я не жартую. 
Спадзяюся, што і конкурсы і 
іншыя мерапрыемствы, якія 
праводзіць СБП, надалей не 
пазбавяцца сваёй адкрытасці 
і будуць папулярызаваць 
літаратуру (а не даваць “всем 
сестрам по серьгам”)”.

Як паставіліся да учынку 
Гапеева яго калегі? “Праца – 
гэта праца, а творчасць – гэта 
амаль асабістае. Годзе за 
кожным крокам чалавека шукаць 
нейкія палітычныя ці ідэалагічныя 
адценні. Ёсць жа яшчэ і ідэйныя, 
маральныя памкненні. Канешне, 
чалавеку нельга адарвацца 
ад грамадства і быць па-за 
палітыкай. Але ж творчасць – 
усяго толькі творчасць. У яе зусім 
іншыя мэты і сродкі. Проста сам 
хачу быць у тым асяродку, дзе 
найвышэй ставіцца менавіта 
літаратура як мастацтва”, – 
выказвае сваё меркаванне 
пісьменнік.

Дарэчы
Таксама сябрамі Саюза 

беларускіх пісьменнікаў 
сталі Міхаіл Валодзін, які 
атрымаў вядомасць сваёй 
кнігай пра Мінск “Наш 
старый добрый Вавилон”; 
малады паэт Ігар Канановіч; 
сустаршыня аргкамітэта па 
стварэнні партыі «Беларуская 
хрысціянская дэмакратыя», 
аўтар першага беларускага 
фэнтэзі “Сем камянёў” 
Аляксей Шэін; гісторык 
Уладзімір Хільмановіч, 
а таксама празаік, адзін з 
аўтараў “Народнай Волі” 
Леанарда Юргілевіч.

Дзяніс МАРТЫНАў.

Дасье «Народнай Волі»
Валерый Гапееў нарадзіўся 

ў пасёлку Восава Гомельскай 
вобласці. У 1982 годзе скончыў 
Мінскі электратэхнікум па 
спецыяльнасці «радыёсувязь 
і радыёвяшчанне». У 1982–
1984 гадах служыў у арміі. 
Працаваў майстрам у 
вучылішчы, наладчыкам на 
мінскім заводзе «Інтэграл», 
токарам, аператарам станкоў 
з лічбавым кіраваннем, 
і н ж ы н е р а м - т э х н о л а г а м 
на заводзе ў Івацэвічах. 
З 1997 года – у газеце 
«Івацэвіцкі веснік», адказны 
сакратар. Аўтар шэрагу кніг 
для падлеткаў («Пастка на 
рыцара», «Урокі першага 
кахання», «Ведзьміна Тоня», 
“Я размалюю для цябе неба”, 
“Сонечная паляна”), а таксама 
рамана “Праклён”. 

ПрОбЛеМА!

Егор КОрЕНЕВСКиЙ:

«О «плохих» генах сирот 
говорят те, кто не хочет 

ими заниматься»
Сиротам можно помогать 

по-разному: вручить подарок, 
покатать на спортивной маши-
не, дать билет на концерт или 
купить килограмм конфет. А 
некоторые дарят себя. В какой 
роли? А вот в такой…

В Беларуси начался необыч-
ный проект – наставничество, о 
котором «Народная Воля» рас-
сказала 26 мая.

О том, как помочь сироте, 
приходя к нему раз в неделю, 
что нужно брошенному ребен-
ку и может ли эта добровольная 
работа изменить общество, рас-
сказал один из первых наставни-
ков Беларуси Егор Кореневский.

– Вы сами совсем моло-
ды, как оказались в проекте 
наставничества?

– Благодаря друзьям. При их 
помощи два года назад пришел 
в минский интернат волонтером. 
Мне было 24 года, воспитаннику 
по имени Бахрам – 15. Когда он 
был маленьким, брак его роди-
телей распался: отец ушел из 
семьи, мать серьезно заболела. 
Троих детей – у Бахрама стар-
шая сестра и младший брат – 
отдали в интернат.

– 15 лет – переходный воз-
раст, в который даже ребенок 
из полной семьи может пове-
сти себя агрессивно. С воспи-
танником интерната и вовсе 
сложно наладить отношения?

– У Бахрама была поддержка 
в лице сестры и брата, поэто-
му, наверное, и контакт с ним 
установили быстро. Подросток 
думал об образовании, я пред-
ложил помощь в физике и мате-
матике – так началось наше 
общение. Встречались раз в 
неделю, предварительно созво-
нившись, – у Бахрама, как у поч-
ти каждого ребенка из интер-
ната, был мобильный телефон 
– подарок итальянской семьи, 
принимавшей его летом. Здесь 
надо отметить, что сироты 
быстро привыкают к спонсор-
ской помощи, а вот в сложной 
ситуации их мало кто поддержи-
вает. Попав в больницу с отрав-
лением, парень оценил мое вни-
мание, понял, что я рядом не 
только ради занятий, что мне не 
безразличны его здоровье, его 
судьба. С этого времени в отно-
шениях наступил перелом – я 
завоевал доверие подростка.

– Кому вообще доверяет 
ребенок-сирота?

– Никому. В редких случа-
ях – работникам интерната, 
учителям, одноклассникам… 
Отсутствие здорового обще-
ния накладывает отпечаток: по 
статистике, всего около одно-
го процента детей из интерната 
получают высшее образование. 
Нет родителей – некому помочь 
выяснить информацию о посту-
плении, поддержать, одобрить. 

Такому ребенку сложно расти 
как личности.

– Поэтому он наверняка 
ценит участие своего настав-
ника и надеется, что тот не 
будет общаться еще с кем-то 
из детей?

– Такого не было. Приезжая, 
я часто спрашивал: кто еще 
хочет заниматься? Дети не стре-
мились к общению.

– Привыкнув к добрым 
«одноразовым» дядям и тетям 
с подарками, не начинают 
ли они просить не знаний, а 
денег на телефон?

– К сожалению, люди часто 
откупаются от сирот. Польза от 
материальной помощи есть, 
однако при помощи только 
подарков не вырастить лич-
ность. Хочешь сделать из сиро-
ты доброго человека – дари ему 
себя хотя бы раз в неделю.

– Кто вырастает из воспи-
танника интерната, от которо-
го откупались взрослые?

– Человек, которому сложно 
найти профессию, не облада-
ющий мотивацией и сильными 
личностными характеристиками. 
Ему тяжело влиться в общество, 
ведь для стремления наверх 
нужен пример, которого нет.

Я пытаюсь стать таким при-
мером. Жаль только, встрети-
лись мы поздновато – парень 
запустил учебу и не смог пере-
йти в старшие классы. Сегодня 
он получает специальность, 
по моему предложению посту-
пил на языковые курсы, часть 
оплаты которых взяли на себя 
спонсоры, строит планы на 
поступление в Лингвистический 
университет, чего уже добилась 
старшая сестра. Семья, при-
нимавшая мальчика в Италии, 
предложила ему получить обра-
зование в их стране, но Бахрам 
пока отказывается, полагая, что 
с хорошим образованием зара-
ботать можно и здесь. Одним 
словом, история моего воспи-
танника еще пишется.

– Как относитесь к обще-
принятому мнению, будто бы 
в ребенке из интерната набор 
«плохих» генов, с которыми 

рано или поздно столкнется 
«усыновитель»?

– О генах говорят те, кто не 
хочет брать наставничество над 
сиротами.

– В 2015 году в Беларуси 
планировали закрыть интер-
наты, но их даже не стало 
меньше. В Киеве это полу-
чилось – не в последнюю 
очередь благодаря проекту 
наставничества. Удастся ли 
такое гражданам Беларуси?

– По статистике, в стра-
не около 80 процентов браков 
заканчиваются разводом: пред-
ставители общества потребле-
ния хранят вещи, а не отно-
шения, хотят брать, ничего 
не отдавая взамен. Что будет 
с нашими интернатами и дет-
скими домами, покажет вре-
мя, отмечу только: проблемы, 
которые появляются в процессе 
работы наставника с воспитан-
ником, свидетельствуют об их 
росте.

– Вот только некоторые 
пытаются расти за счет сирот. 
Одна из женщин, пожелавшая 
работать наставником, разот-
кровенничалась и сообщила о 
смерти сына, которого пыта-
ется заместить воспитанни-
ком.

– Такова жизнь: потеряв 
одно, люди ищут другое, меня-
ют жизнь, пытаются стать дру-
гом сироте. Но если ты думаешь 
только о себе, ребенок почув-
ствует фальшь,  и это никому не 
пойдет на пользу.

– что посоветуете челове-
ку, раздумывающему о помо-
щи сироте в качестве волон-
тера-наставника?

– Соглашаться, ведь это 
поможет не только ребенку, но и 
ему самому. Беря на себя ответ-
ственность, ты растешь, пони-
маешь, на что готов, и помога-
ешь расти другому человеку. 
Мне участие в проекте помогло 
осознать, что это такое – быть 
мужчиной и отцом, поэтому, ког-
да придет время, я знаю, что 
справлюсь с этой ответственно-
стью.

Елена АНКУДО.

Счет идет  
на миллионы

Около 5 миллионов долла-
ров направил Президентский 
спортивный клуб на выплату 
стипендий перспективным спор-
тсменам за 10 лет. Об этом сооб-
щил исполнительный директор 
Президентского спортивного 
клуба Андрей Карпович.

«На данный момент средняя 
стипендия в месяц составляет 
порядка 3,5 миллиона рублей», 
– отметил Андрей Карпович во 
время онлайн-конференции на 
сайте БЕЛТА.

Кстати, на прошлой неде-
ле стало известно, что бюджет 
Президентского спортивного 
клуба в 2014 году составил около 
2,1 миллиона долларов.

Напомним, что в 
Центральный совет клуба входят 
оба старших сына президента 
Беларуси Александра Лукашенко. 
Председателем Центрального 
совета организации недавно был 
переизбран Дмитрий Лукашенко.

ПА-зА ГуЛЬНЁЙ

Галоўны гол 
у жыцці

Футбаліст “Слуцка” Сяргей 
Лявіцкі вельмі арыгінальна 
адзначыў свой гол, забіты ў гульні 
супраць гродзенскага “Нёмана”. 

Спачатку ён паразіў вароты 
сапернікаў, а затым падбег 
да трыбуны, дзе сядзела яго 
дзяўчына, стаў перад трыбунай 
на адно калена і зрабіў каханай 
прапанову рукі і сэрца.

ФОтАФАКт

У Віцебску правялі 
«Барадулінкі» 

Упершыню ў абласным цэнтры 
прайшлі імпрэзы, прысвечаныя 
народнаму паэту Беларусі Рыгору 
Барадуліну.

Арт-праекты паводле ініцыятывы 
віцебскай моладзі і Цэнтра сучаснага 
мастацтва сталі данінай памяці 
Дзядзьку Рыгору. У дворыку дома №7 
па вуліцы Талстога ладзілася шмат 
культурніцкіх падзей гарадскога 
маштабу, але такой вялікай колькасці 
культурніцкіх праектаў, увасобленых 
разам, гараджанам бачыць яшчэ не 
даводзілася.

«Назва “Барадулінкі” – даніна 
павагі да асобы і творчасці народнага 
паэта Беларусі Рыгора Барадуліна. 

“Барадулінкі” – гэта і кірмаш 
вырабаў маладых майстроў хэнд-
мэйду, і выступленне кіраўніка 
ПЭН-цэнтра Андрэя Хадановіча, і 
продаж сувеніраў і кніг, і “Спеўны 
сход”, і паказ лепшых айчынных 
кароткаметражак. Імпрэза мусіць 
нагадаць пра асобу нашага земляка 
і творцы», – сказаў каардынатар 
віцебскай Арт-базы Уладзімір 
Булаўскі.

реДКиЙ СЛуЧАЙ

Большой 
куш 

Белорусский инженер 
Василий Фирсов победил на 
престижном турнире по покеру, 
который проходил в Лас-Вегасе в 
рамках чемпионата мира.

Василий стал первым бело-
русом, получившим золотой 
браслет, а его выигрыш составил 
437 тыcяч долларов.

Это первая настолько круп-
ная победа гражданина Беларуси 
на международных турнирах по 
покеру. Прежде золотого брасле-
та удостаивался Алекс Болотин, 
переехавший из нашей страны в 
США.

До этого высшим достижени-
ем Василия Фирсова было вто-
рое место на этапе WPT Grand 
Prix de Paris во Франции. Тогда 
призовые белоруса составили 
315 тысяч.

Кстати, помимо Василия 
в турнире принимал участие 
еще один белорус – Вадим 
Маркушевский. Он занял пятое 
место, а выигрыш его составил 
76 тысяч долларов. Всего в тур-
нире принимали участие 682 
человека.

трАГеДЫЯ

Патануў у 
калодзежы
У калодзежы прыватнага 

дома ў Давыд-Гарадку (Столінскі 
раён) патануў хлопчык, якому 
было 2 гады і 9 месяцаў.

Малы гуляў у двары, а потым 
забраўся на вечка калодзежа і 
праваліўся ўніз. Паводле папя-
рэдняй інфармацыі, пры падзенні 
ён стукнуўся галавой. Вады ў 
калодзежы было няшмат – 50–60 
сантыметраў, аднак трагедыі паз-
бегнуць не ўдалося.

ВеДАЙ НАшЫХ!

Крок  
да Бразіліі

На чэмпіянаце Еўропы 
па баскетболе жаночая 

зборная заняла 
ганаровае 4-е месца і 

атрымала шанц 
патрапіць на 

Алімпіяду-2016.

Выхад нашых дзяўчат у 
паўфінал – гэта ўжо поспех, што 
б ні казалі шматлікія крытыкі. Ды 
і ў паўфінале беларускі прайгралі 
камандзе Сербіі, якая ў рэшце 
рэшт заваявала залатыя медалі 
еўрапейскага першынства.

“Мы патрапілі на алімпійскі 
кваліфікацыйны турнір, і гэта 
самае галоўнае”, – сказаў 
галоўны трэнер зборнай Беларусі 
Анатоль Буяльскі.

Нагадаем, што паводле 
вынікаў прайшоўшага чэмпіянату 
вызначыліся чатыры калектывы 
ад Еўропы, якія з 13 па 19 чэрвеня 
2016 года возьмуць удзел у 
алімпійскім кваліфікацыйным 
турніры. Імі сталі каманды 
Беларусі, Францыі, Іспаніі і 
Турцыі.

Увогуле, у кваліфікацыі 
за 5 пуцёвак у алімпійскі Рыа 
паспаборнічаюць 12 каманд, якія 
фінішуюць на кантынентальных 
першынствах услед за 
чэмпіёнамі: чатыры – ад Еўропы, 
тры – ад Амерыкі, па дзве – ад 
Афрыкі і Азіі, адна – ад Акіяніі.

Алесь СВЯТЛАНІч.

P.S. На чэмпіянаце 
Еўропы ў матчы за “золата” 
зборная Сербіі перамагла 
каманду Францыі – 76:68. 
Бронзавыя медалі заваявалі 
іспанкі, якія ў гульні за 3-е 
месца выйгралі ў каманды 
Беларусі – 74:58.
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У су вязi з ад сут нас цю маг чы масцi рэ дак цыя ма тэ ры я лы не рэ цэн зуе i не вяр тае, пра ва 
ўступ лен ня ў пе рапiску пакiдае за са бой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных 
аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не 
пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі 
№947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў 
друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва «Беларускі Дом друку». ЛП 
№02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 29.06.2015 у 
17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж 25420 экз. За каз №2233.

Адрас рэдакцыi: 
220030, Мiнск, вул.
Энгельса, 34а. 
Прыёмная:  
тэл./факс (017) 3286871. 
Тэл. рэкламнага аддзела: 
(017) 3286609 
nvonlineinfo@gmail.com  
http://www.nv-online.info 
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63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя 
індэксы:

Замучили простатит и аденома 
предстательной железы?  

Потенция недопустимо упала?  
Проблемы очень серьезные, но решаемые. 
Один курс «Кастокрина» – и Вы в норме

«Кастокрин» – препарат нового поколения. Его основу составляют 
мускус и касториум железа речного бобра, экстракт бобровой струи, фрук-
тоза и цинкт сульфат гептагидрат. Этот препарат действует комплексно. 
Каждый знает, что с усилением простатита и  аденомы простаты, сильно 
падает потенция. Поэтому «Кастокрин», стабильно и неумолимо убирая 
аденому простаты и простатит, так же стабильно и добросовестно повыша-
ет потенцию. Происходит значительное повышение уровня тестостерона в 
крови, стимулирующее рост сексуальной энергии до такого уровня, словно 
Вам снова 20. Впрочем, не будем вдаваться в биохимию и урологию, для 
этого надо быть хорошим специалистом. Главное, что «Кастокрин» про-
изводится по государственной программе «Родники долголетия» и только 
на фармакологических предприятиях. Клинические испытания подтвер-
дили его отличные восстановительные свойства. Он благотворно влияет 
на работу всех органов человека, приводя в норму сердечно-сосудистую, 
нервную, эндокринную и иммунную системы. Организм наполняется жиз-
ненной энергией. Отличное самочувствие, хорошее настроение и опти-
мизм помолодевшего организма – работа «Кастокрин». 

Если Вы считаете, что «Кастокрин» – это то, что Вам требуется,  
то приобрести его  можно в магазине  

«Натуральные препараты фито- и биокосметика» по адресу:  
г.Минск. ул.Козлова, 3. «Дворец искусства» 2-й этаж.  

Время работы: Вт.–Сб. 11.00–18.00. Вскр 11.00–16.00. Тел.: (017) 284-91-96.  
По Беларуси высылается наложенным платежом.  

Заказ по тел:  
8029-774-46-16 МТС, 8029-325-71-70 Velсom, 8025-915-24-27 Лайф.

ЧУП «Содрофарм» 
УНП 190571481 

СертифЕвразесRU 
77.01.34/001.Е. 

002.909/0т 21.03.2013 
Сертиф. гос. соот-
ветствия (Россия, 

Беларусь, Казахстан) 
№РОСRU/АИ 32.Д.01750 

от 21.06.2013.
УНП 191018046 ИП 

Зильбург Г.В.

Заснавальнiк i галоўны 
рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIч

ЧР
УП

 "Ш
ир

ок
ий

 и
нт

ер
ес

" У
НП

 1
91

26
83

93
   

 

Новы раздзел
Пачаўся 18-ы чэмпіянат Рэспублікі 

Беларусь па шашачнай кампазіцыі-64. 
Яго рэгламент  прадугледжвае новы 
раздзел “Бразільскія шашкі”. У ім ідэі 
ажыццяўляюцца на 64-клетачных дошках, 
але ў адрозненне ад рускай версіі гульні 
– па правілах стоклетак. Напрыклад, калі 
шашка трапіла на апошнюю гарызанталь і 
можа прадоўжыць ударны ход як простая, 
яна па-ранейшаму застаецца ёю, дамкай, 
як у рускіх шашках, не становіцца. 
Разгледзьце вучэбныя прыклады, якія 
дэманструюць гэту асаблівасць:

   
1–3 (М.Грушэўскі). Белыя: a7, c7, e1, 

e3, f2, f4, g5 (7). чорныя: a5, b2, b4, c3, 
e7, h2, h6 (7). 

D2 (c3:e1:g3:e5 – с3 засталася 
простай). Далей разбярыце канструкцыю 
самастойна. Сваю кемлівасць вы 
зможаце праверыць у наступным выпуску 
рубрыкі.

Белыя: a1, b4, d4, e5, f2, h2 (6). 
чорныя: a5, b2, c3, d2, e7, g5 (6).

Развязка: f6, e1, d2 (g3 – с3 засталася 
простай) d6х – тут h2 не стала дамкай і  
засталася простай.

Белыя: a1, b4, e5, f2, f6, g5, g7, h2 
(8). чорныя: a5, b2, c3, d2, d4, h4 (6). 

1. fe7! d:d8/ h:d8 2. gh8 3. h:d4!! 4. 

a:e1 5. ed2 c3:g3 – c3 засталася простай 
6. h2:d6x.

Клубы Шклудава  
і Шурпіна

Мінулы раз мы інфармавалі вас аб 
сімвалічных клубах Кагоцькі і Вітошкіна 
па кампазіцыі ў рускіх шашках, якія 
аналагічны клубу Фядотава ў футболе. 
Яны ствараюцца, калі ўдзельнікі 
першынстваў краіны  набіраюць 100 і 
больш заліковых ачкоў. А той, хто гэта 
робіць першым,  заслугоўвае, каб клуб 
быў названы яго імем. Сёння раскажам 
яшчэ аб двух клубах. Паводле вынікаў 
усіх 17 чэмпіянатаў краіны іх членамі 
сталі: клуба Шклудава (жанр праблем) 
– Пётр Шклудаў з Наваполацка (у яго 
актыве ўжо 361,15 ачка), мінчане 
І.Наўроцкі (276,875), М.Грушэўскі (228,5), 
Б.Іваноў (217,25) і В.Шульга (216,725), 
Д.Камчыцкі з Магілёва (215,675), 

А.Сапегін з Усполля Мсціслаўскага 
раёна (213,025), А.Кагоцька з Бабруйска 
(198,5), А.Ляхоўскі з Жодзіна (169,0), 
Л.Вітошкін, Гомель (148,25), П.Кажаноўскі 
з в.Кашэвічы Пінскага раёна (135,55), 
А.Перавознікаў з Рагачова (132,8), 
В.Грабенка (132,125) і М.Ляшкевіч 
з Мінска (106,575); клуба Шурпіна 
(задачы) – Аляксандр Шурпін з Клімавічаў 
(запісаў на свой рахунак 338,501 ачка), 
М.Баброўнік з Мазыра (259,375), 
Л.Вітошкін (180,313), К.Тарасевіч з 
в.Спорава Бярозаўскага раёна (178,25), 
У.Ганчар з в.Пружанка Салігорскага 
раёна (159,75), М.Зайцаў з Баранавічаў 
(158,188), Б.Іваноў (153,75) і В.Самарын 
з Барысава (131,25).

Рэйтынг-лісты падрыхтаваў 
архіварыус Аляксандр Кагоцька.

Праверце рашэнні
“Мемарыяльны турнір” 

(І.Цярэшка–А.Плакхін): 3. bc3 dc5 4. d:b6 
gf4 5. g:e5 f:b2x.

Мікалай ГЛАДКІ.

шАшКІ

Міхаіл Ільіч ЦЭЙЦІН нарадзіўся 9 ліпеня 1920 г. у Горках 
Магілёўскай вобласці. 

У шасцігадовым узросце патрапіў у бадзяжную цыркавую 
групу, аднак з-за траўмы пазваночніка цыркавая кар’ера не 
ўдалася. Быў чэмпіёнам СССР сярод юнакоў па спартыўнай 
гімнастыцы.

З 1946 года Міхаіл Ільіч выкладае ва Універсітэце (раней – 
Інстытуце) фізкультуры. Падрыхтаваў каля 100 майстроў спорту, 
напісаў больш за 60 метадычных дапаможнікаў, сярод якіх і 
методыка ўмацавання вестыбулярнага апарата для касманаўтаў.

…Дамаўляемся аб сустрэчы на кватэры Міхаіла Ільіча. Той 
вяртаецца дадому з Універсітэта фізкультуры, дзе выкладае ўжо 
амаль 70 гадоў. Вось гэта пастаянства!

Міхаіл ЦЭЙЦІН: 

«Стойку на руках  
магу зрабіць  

і зараз»
“Народная Воля” павіншавала легендарнага  

беларускага трэнера  
па акрабатыцы Міхаіла ЦЭЙЦІНа з 95-годдзем.

АСОбА

“Зараз моладзь,  
як глісты…”

– Не хочуць студэнты вучыц-
ца, – уздыхае мой суразмоўца. – 
Гэта зараз, напэўна, такая агуль-
ная з’ява ва ўсіх ВНУ. Якасць 
навучання нікога не цікавіць…

– Раней нацыя была больш 
фізічна здаровай?

– Пра што вы кажаце?! Зараз 
стан фізічнага развіцця моладзі 
такі, што проста катастрофа! 
Як глісты, непрыемна глядзець. 
І Міністэрства адукацыі ў гэтым 
накірунку мала што робіць, бо, 
на мой погляд, школьная пра-
грама абсалютна непісьменная. 
У школе галоўная задача – пры-
вучыць школьнікаў да фізічных 
практыкаванняў, прымусіць 
палюбіць іх. У мяне распраца-
вана такая сістэма, але гэта, 
відаць, нікому не цікава…

У гэтым плане я ўспамінаю 
сваю маладосць, дык тады ж 
быў культ фізічнага развіцця! Усе 
хацелі быць моцнымі і хуткімі. 
Часткова гэта яшчэ і ад таго, што 
час быў перадваенны, але ўсё 
ж такі і дзяржава гэтаму нада-
вала вялікую ўвагу. Я таксама 
шмат займаўся спортам у мала-
дыя гады… Вось паглядзіце на 
гэты ўнікальны здымак – на ім 
зборная юнакоў па гімнастыцы 
Горацкага раёна на чэмпіянаце 
СССР. 1934 год. Тады ж усе раё-
ны выстаўлялі каманды. У Мінску 
мы занялі 3-е месца, пасля чаго 
нас паслалі ў Маскву.

– Падабалася гімнастыка?
– О-о, не тое слова! Я памя-

таю, што тады паказалі фільм 
“Знак Зера”, і там галоўны 
герой быў такі спрытны, што ўсе 
літаральна захварэлі гэтым. У 
дварах будаваліся перакладзіны, 
вешалі кольцы, моладзь 
круцілася на іх… А ўвогуле, веда-
еце, хто мне даў такую любоў да 
фізічнай культуры і спорту? Мая 
настаўніца біялогіі. Яна так пры-
гожа распавядала пра прыгожую 
мускулатуру чалавека!.. 

Розная вайна
– Вы прайшлі дзве вай-

ны. Спорт дапамагаў вам 
выжыць?

– Вельмі! Калі фарсіравалі 
Сож, плыў пад абстрэлам, пад 
кулямі. І нармальна, хапіла сіл. 
І сам жывы, і зброю захаваў. 
Паўтаруся: тады нормы “Гатовы 
да працы і абароны” (ГПА), якія мы 
здавалі, былі не дзеля галачкі на 
паперы. Моладзь на самай справе 
была моцная і фізічна развітая. 
Дарэчы, у 1938 годзе я атрымаў 
знак выдатніка ГПА ў Крамлі ў ліку 
першых дванаццаці беларусаў. 

– Сёння вы часта 
ўспамінаеце свае ваенныя 
гады?

– А як жа гэта выкінуць з 
памяці? На пачатку вайны было 
надзвычай складана. Але я не 
ведаю выпадку, калі хто-небудзь 
не верыў бы ў перамогу. Хоць 
немцы і раскідвалі лістоўкі, 
што да 25 ліпеня 1941 “вёска 
Масква” будзе ў іх руках. Сам 
я ваяваў у пяхоце, затым быў 
сувязістам, пасля – у авіяцыі… 
Успамінаецца, як на вайне мне 

ледзь не ампутавалі нагу. Тады, 
можна сказаць, дапамог выпа-
дак. Восенню 1941-га мяне 
параніла пад Яльцом. Адвезлі ў 
шпіталь у Тамбоў, вырашылі, што 
нагу неабходна ампутаваць, каб 
не пачалася гангрэна. На раніцу 
прызначылі аперацыю. Але пача-
лася бамбёжка, нас накіравалі 
на ўсход, я 19 дзён ехаў без 
перавязкі! Прывезлі ва Уфу, 
планы па ампутацыі ў дактароў 
не змяніліся, і тут я сустракаю 
Барыса Навумавіча Цыпкіна – 
свайго былога выкладчыка, які 
ў Інстытуце фізкультуры чытаў 
нам траўматалогію. Гляджу, а 
прафесар Цыпкін – ужо гене-
рал, начальнік хірургічнага 
ўпраўлення Паўднёва-Уральскай 
ваеннай акругі. Паглядзеў ён 
маю нагу і сказаў, што чэрві, якія 
развяліся на ране, з’елі ўвесь 
бруд, так што пагрозы гангрэны 
ўжо няма.

– Міхаіл Ільіч, вы распа-
вядаеце, што ўсе верылі ў 
перамогу. А ў Сталіна народ 
верыў?

– Ведаеце, я гарэлку піў 
са Сталіным, калі давялося 
патрапіць да яго на прыём 20 
ліпеня 1940 года. Банкет быў з 
10 вечара да дзвюх гадзін ночы. 
Тады ж штогод праводзіліся 
Усесаюзныя фізкультурныя 
парады, у якіх удзельнічаў і я, і 
пасля аднаго з іх Сталін зрабіў 
у Георгіеўскай зале прыём для 
тых удзельнікаў парада, хто 
быў добраахвотнікам фінскага 
фронту. Памятаю, на развітанне 
Сталін мне працягнуў руку, але 
побач са мной стаяў беларускі 
футбаліст Яша Ермакоў, які ў гэты 
момант хуценька прыбраў маю 
руку і працягнуў сваю. Дарэчы, 
выступаў Сталін складна, ведаў 
розныя спартыўныя нюансы. 
Не тое што Хрушчоў, які пасля 
вайны заявіў: маўляў, хацеў усе 
вашы стадыёны і спартыўныя 
пляцоўкі перакапаць пад куку-
рузу. І такую бязглуздзіцу нёс 
дзяржаўны дзеяч!

– Вы ведалі пра мільёны 
расстраляных па загад-
зе “лепшага сябра ўсіх 
фізкультурнікаў”?

– Так, знішчалі прыстойных 
людзей, цудоўных спецыялістаў, 
геніяльных военачальнікаў.

– Спартыўныя дзеячы так-
сама траплялі пад рэпрэсіі?

– Усе траплялі. Быў у 
Беларусі такі старшыня камітэта 
па фізічным выхаванні і спорце 
Панфілаў. Ён атрымаў ордэн, 
а праз некалькі дзён яго 
расстралялі. Вораг народа. Мы 
адчувалі, што нешта адбываецца 
не так, бо ведалі людзей, якіх 
знішчалі. Ведаю, што ў адну ноч 
ці то ў 36-м, ці то ў 37-м у Оршы 
расстралялі ўсіх праваслаўных 
святароў, ксяндзоў і равінаў. Мой 
сусед быў святар, цудоўнейшы 
чалавек. Быў такі час… Памятаю, 
перад вайной з’явіліся магазіны 
“Торгсин”, дзе тавары мож-
на было набыць за валюту. 
Некаторыя людзі заходзілі ў 
крамы, проста каб паглядзець, 
нічога не набывалі, але ўжо і гэта-
га было дастаткова, каб чалавека 
можна было паставіць да сценкі. 
Ды яшчэ і катавалі тыдзень, каб 

прызнаўся, дзе валюта ды зола-
та. Гэта было жудасна!

– Адным словам, ішла вай-
на і супраць уласнага народа?

– Безумоўна! Мы ўсю ноч 
слухалі, дзе спыняліся “варанкі”, 
і разумелі, што і да чаго. Маму 
маю таксама арыштавалі, 
катавалі…

Як ажыў  
беларускі футбол

– Калі вайна скончылася, 
куды вы пайшлі працаваць?

– Трэба было спачатку даву-
чыцца ў Інстытуце фізкультуры. 
Больш за 300 студэнтаў пайшлі 
на фронт, вярнуліся толькі 18. 
Нас, студэнтаў-франтавікоў, 
пасялілі ў баракі, якія стаялі на 
месцы сучаснай плошчы Якуба 
Коласа. Памятаю, да нас кожны 
вечар прыходзіла Алена Мазанік, 
якая падарвала Вільгельма Кубэ. 
Яна выпіць любіла, а ў нас гарэл-
ка заўсёды была…

Пасля інстытута мяне неча-
кана зрабілі начальнікам аддзе-
ла кадраў рэспубліканскага 
спорткамітэта, але мне гэта 
было зусім не патрэбна. Я ў 
гэтай справе нічога не разумеў 
і, шчыра кажучы, не працаваў. 
А старшынёй спорткамітэта 
тады быў Савельеў. Неяк 
зайшоў, паглядзеў і кажа: “Бачу, 
што гэта не тваё”. Адказваю: 
“Праўда ваша, мне б практыч-
ную работу…” І мяне перавялі на 
кафедру гімнастыкі ў Інстытут 
фізкультуры. Так амаль 70 
гадоў там і працую. І, акра-
мя таго, зараз яшчэ і трэнірую 
футбалістаў.

– Кажуць, што не без 
вашай дапамогі футболь-
нае мінскае “Дынама” ў 
1982 годзе заваявала золата 
чэмпіянату Саюза.

– Увогуле, з футбалістамі я 
пачаў працаваць у 1962 годзе, 
хоць да гэтага ніякага дачы-
нення да футбола не меў і 
нават балельшчыкам не быў. У 
62-м годзе каманда “Беларусь” 
знаходзілася ў падвале 
турнірнай табліцы, галоўным 
трэнерам там быў Сан Саныч 
Сявідаў. А я ў гэты час трэніраваў 
зборную Беларусі па акраба-
тыцы. На базе ў Стайках мы 
працавалі разам з футбалістамі. 
І вось з Сявідавым сустракаем-
ся неяк у парылцы. Ён стаў мне 
скардзіцца на дрэнную гульню 
каманды. Я яму ў лоб: “А як яшчэ 
гэтыя інваліды могуць гуляць?” 
Сан Саныч крыху пакрыўдзіўся, 
пачаў апраўдвацца: маўляў, мы 
ж працуем… “Дрэнна працуеце, 
– дабіваю калегу. – Футбалісты 
фізічна абсалютна не падрых-
таваны”. Сявідаў пасля гэта-
га вырашыў прыйсці на маю 
трэніроўку. Паглядзеў і кажа: 
“Гэта менавіта тое, чаго не хапае 
нам. Дапамажыце”. І я восен-
ню 1962-га пачаў з камандай 
працаваць тры разы на тыд-
зень. А ўжо ў наступным сезо-
не “Беларусь” заваявала брон-
завыя медалі чэмпіянату СССР. 
За мяне ўчапіліся, каб і надалей 
працаваў, але часу ўжо проста 
не хапала – запрасілі ў зборную 
Саюза па гімнастыцы. Каманду я 

пакінуў. А вось калі 
Эдуард Малафееў 
узначаліў мінскае 
“Дынама”, ён 
успомніў, як я трэніраваў яго, калі 
ён яшчэ выступаў за “Беларусь”. 
І таксама прапанаваў папраца-
ваць з камандай. У 1979 годзе 
я прапанову прыняў, а праз тры 
гады “Дынама” стала чэмпіёнам.

– Каманда была “зор-
ная”…

– Тэхнічныя хлопцы, нічога 
не скажаш. Хоць маю методы-
ку спачатку прынялі ў штыкі. 
Пералом наступіў, калі каманда 
адправілася ў госці да кіеўскага 
“Дынама”, “Кайрата” з Алма-
Аты і ташкенцкага “Пахтакора”. 
Напярэдадні “Пахтакор” у 
Ташкенце з буйным лікам 
перамог ленінградскі “Зенит”. 
Галоўны трэнер “Зенита” Паша 
Садырын затым мне распавядаў: 
“Там спякота – пад 50 градусаў. 
Дзесяць хвілін хлопцы пабегалі, 
а затым ногі як драўляныя 
сталі”. Пытаюся: “Вы размінку 
праводзілі?” – “Якая размінка 
пад такім сонцам?!” Я пасядзеў, 
падумаў і вырашыў, што трэба 
зрабіць. Эксперымент ставіў 
на дублёрах “Дынама”, мы 
вырашылі правесці заняткі ў 
Ташкенце перад матчам, няглед-
зячы на спякоту. Усё – хлоп-
цы ажылі! І “дубль” выйграў у 
“Пахтакора”, і асноўная каманда. 
І ігракі ў мяне паверылі.

– Што вы яшчэ 
прапаноўвалі футбалістам?

– Я дабіўся, каб перад 
гульнёй раніцай праводзілася 
трэніроўка, хоць Малафееў 
напачатку быў супраць. Потым 
я адмяніў зарадку. Зрабіў, каб 
трэніроўка была не 1 гадзіну 15 
хвілін, а дзве гадзіны. Размінку 
пачыналі не за 30 хвілін да матча, 
а за паўтары гадзіны. А колькі 
балельшчыкаў збіралася на ста-
дыён паглядзець! Я ўпэўнены, 
што перамогі прыходзілі да 
каманды яшчэ да пачатку гульні.

Пракапенка:  
“Калі не буду піць, 

то не буду і галы 
забіваць”

– Ігрок таго зорнага складу 
Юрый Пудышаў распавядаў 
мне, як Міхаіл Ільіч Цэйцін 
за руку вадзіў Аляксандра 
Пракапенку здаваць экзамен 
у Інстытут фізкультуры, а той 
ўсё роўна ўцякаў у рэстаран 
гасцініцы “Мінск”… 

– Не толькі на экзамены я 
вадзіў Сашу, але і ўтрымліваў, 
каб ён не піў. Памятаю, трэ-
ба было рыхтавацца да ней-
кай гульні з венграмі, я забраў 
Пракапенку з дома (а мы былі 
суседзямі), пасадзіў да сябе 
ў машыну. Едзем у Стайкі. 
Праязджаем міма басейна на 
Партызанскім праспекце, Саша 
мне кажа: “Міхал Ільіч, жонка 
Наташа прасіла пасылку пера-
даць у рэгістратуру басейна, 
спыніцеся на хвіліну”. Спыніўся 
– і больш у той дзень Пракапенку 
я не бачыў. Ой, як з ім было скла-
дана! Ён усё разумеў, згаджаўся, 
але рабіў па-свойму.

АСАбІСтАЯ СПрАВА

– Як яму ўдавалася 
сумяшчаць алкаголь, вялікія 
фізічныя нагрузкі і бліскучую 
гульню на полі?

– Ён мне казаў так: “Калі 
не буду піць, то не буду і галы 
забіваць”. Але што і казаць – 
нагрузка на арганізм ішла 
вялізная. Выратоўвала тое, што 
Пракапенка быў талентам ад 
Бога, іграком з інтуіцыяй. Ён за 
чатыры хады ведаў, дзе будзе 
мяч. Такая ж багатая трэнерская 
інтуіцыя і ў Эдуарда Малафеева. 
Я настойваў на тым, каб каман-
да праводзіла аднаразовую 
трэніроўку, а не двухразовыя, 
але Малафееў мне на гэта 
адказаў так: “Па вялікім рахун-
ку я не супраць аднаразовай, 
але двухразовыя мне патрэб-
ны, каб вечарам упэўніцца, што 
футбалісты цвярозыя”.

“Прыслухоўваюся 
толькі да свайго 

арганізма”
– З кім яшчэ вы працавалі, 

акрамя футбалістаў?
– Быў нейкі час кансультан-

там у зборнай Саюза па кон-
ным спорце, правёў некалькі 
заняткаў з жаночай валейболь-
най камандай. Прапаноў было 
шмат – як раней, так і зараз. 
Вось Федэрацыя хакея просіць 
папрацаваць з хакеістамі.

– А з-за мяжы былі пра-
пановы?

– Гады тры таму прыехалі 
да мяне на трэніроўку ва 
ўніверсітэцкую залу спецыялісты 
з бельгійскага футбольна-
га “Андэрлехта”. Здымалі на 
відэа, ім неверагодна спадаба-
лася тое, што ўбачылі, сказалі: 
“Еўропа толькі падыходзіць да 
гэтага”. Пасля тэлефанавалі з 
Бельгіі, прапаноўвалі перае-
хаць да іх на працу. Я адмовіўся. 
Моўны бар’ер, нязвыклая 
абстаноўка – гэта не па мне. 
А бельгійцы, дарэчы, на пад-
ставе тых дыскаў, што знялі, 
зараз праводзяць міжнародныя 
семінары.

– Напэўна, былі б багатым 
чалавекам, калі б пагадзіліся 
на замежныя прапановы…

– Я ведаю, бо сумы 
прапаноўваліся канкрэтныя. 
У Штаты запрашаў прэзідэнт 
сусветна вядомай фірмы, якая 

робіць гімнастычныя снара-
ды. Абяцаў вялікі заробак, дом, 
сям’ю перавезці і забяспе-
чыць усім неабходным. “Не, – 
адказаў, – не змагу я там жыць”. 
Я і на самай справе настолькі 
прывязаны да Беларусі… 
Памятаю, ва Уфе ляжаў у 
шпіталі, і неяк раніцай па радыё 
чыталі беларускія вершы. Я так 
расчуліўся…

– Магчыма, вы знаё-
мы з кімсьці з беларускіх 
пісьменнікаў ці паэтаў?

– З Піменам Панчанкам быў 
знаёмы, з Васілём Быкавым 
неяк перасякаліся… Чытаў 
апавяданні Быкава, спадабала-
ся, як ён пісаў пра вайну. Пісаў 
горкую, але праўду.

– Міхаіл Ільіч, як вы пачу-
ваеце сябе ў 95 гадоў?

– Выдатна, мяне 
падтрымліваюць станоўчыя 
стрэсы. Напрыклад, вучань 
нешта выйграў – гэта ўжо дае 
дадатковыя сілы. Праўда, 
апошнім часам стала турбаваць 
нага, таму, напрыклад, сальта 
ўжо не магу зрабіць, як тры гады 
таму. А вось стойка на руках для 
мяне – не праблема і зараз.

– Ранішнюю зарадку 
робіце?

– Навошта яна мне? Я і так 
шмат рухаюся.

– Можа быць, дыету 
захоўваеце?

– Перастаньце! Мне за ўсё 
жыццё столькі розных рэкамен-
дацый давалі, што галава можа 
кругам пайсці. То сала можна 
есці, то нельга. То каву забаро-
няць, то яйкі… Я ні да кога не 
прыслухоўваюся, акрамя свайго 
арганізма.

– А сто грамаў можаце 
сабе дазволіць?

– Чаму б і не? І цыгарэты 
палю да гэтага часу, хоць ужо і ў 
меншай колькасці – усяго па 5–6 
цыгарэт на дзень. Ведаеце, для 
мяне не праблема кінуць паліць, 
але баюся. Усё ж такі палю ўжо 
80 гадоў.

– Ужо думаеце, як буд-
зеце адзначаць стогадовы 
юбілей?

– Ды, напэўна, адзна-
чым гэтак жа, як і 95-гадовы. 
Шматлікія віншаванні – гэта 
ацэнка маёй працы. Значыцца, 
недарэмна жыў і працаваў…

Алесь СІВЫ.
Фота аўтара.

СПОрт

Капітан зборнай Беларусі па футболе перабраўся ў клуб да Віктара Ганчарэнкі
Цэнтральны абаронца футболь-

най зборнай Беларусі Аляксандр 
Мартыновіч, які выходзіў з капітанскай 
павязкай у папярэдніх матчах з Іспаніяй, 
Расіяй і Македоніяй, перабраўся з 
«Краснодара» ў екацярынбургскі «Урал», 
галоўным трэнерам якога нядаўна стаў 
беларускі спецыяліст Віктар Ганчарэнка.

«Урал» арандаваў Мартыновіча ў 
«Краснодара» тэрмінам на адзін год, 
паведамляе афіцыйны сайт екацярын-
бургскай каманды.

Ін іцыятарам запрашэння 
Мартыновіча ва «Урал» стаў былы трэнер 
БАТЭ Віктар Ганчарэнка, які нядаўна 
ўзначаліў каманду.

Да пераходу ў чэмпіянат Расіі 
Аляксандр Мартыновіч выступаў за 
РГУОР-Дынама (Мінск) у трэцім дывізіёне 
чэмпіянату Беларусі, дзе пачаў кар’еру ў 
няпоўныя 16 гадоў. У мінскім «Дынама» 
дэбютаваў у 2006 годзе, а з 2007-га стаў 
футбалістам асноўнага складу. Усяго ў 
складзе мінскага «Дынама» ў чэмпіянаце 

Беларусі Мартыновіч правёў 97 матчаў 
і забіў тры мячы, двойчы (2008, 2009) 
станавіўся сярэбраным прызёрам 
чэмпіянату краіны.

У нацыянальнай зборнай Беларусі 
Мартыновіч дэбютаваў 18 лістапада 
2009-га ў таварыскім матчы са зборнай 
Чарнагорыі ў Падгорыцы.

ПА-зА ГуЛЬНЁЙ

Ці аб’яднаюць 
гандбольныя чэмпіянаты 

Беларусі і Расіі?
Галоўны трэнер мінскага СКА Спартак Пятровіч 

Мірановіч кажа, што “ідэя добрая,  
але пакуль што ўсё на ўзроўні чутак”.

Першы віцэ-прэзідэнт 
Федэрацыі гандбола Расіі 
Андрэй Лаўроў заявіў, што 
чэмпіянаты Беларусі і Расіі могуць 
аб’яднаць, пачынаючы з сезо-
на 2016/17. Маўляў, такі турнір 
можа з’явіцца на базе праекта 
Інтэрнацыянальнай гандболь-
най лігі, у заснавальніках якой – 
Беларусь, Украіна, Расія, Арменія 
і Казахстан.

“Зразумела, што з Украінай 
мы не зможам сёння рэалізаваць 
гэты праект, – сказаў Андрэй 
Лаўроў. – Пачнём з аб’яднання 
двух турніраў, а далей паглядзім. 
Калі мы пачнём перамовы, то на 
ўзгадненне ўсіх пытанняў можа 
спатрэбіцца каля года. Галоўнае 
– знайсці прымальную формулу 
правядзення аб’яднанага пер-
шынства”.

– Днямі ў Мінск прыязджаў 
старшыня Федэрацыі ганд-
бола Расіі Сяргей Шышкароў, 
– распавёў “Народнай Волі” 
галоўны трэнер сталічнага СКА 
Спартак МІРАНОВІч. – Падчас 
сустрэчы з ім, натуральна, ішла 
гаворка і пра ідэю аб’яднання 
двух чэмпіянатаў, але ўсё адбы-

валася на ўзроўні слоў і чутак. 
Ніякіх афіцыйных заяў і прапаноў 
з гэтай нагоды не прагучала.

– А як вы ставіцеся да такой 
ініцыятывы?

– Нам, безумоўна, даўно 
пара да нечага далучацца, бо 
беларускі гандбол проста паку-
туе ад недахопу добрых гульняў. 
Як кажуць, варымся ў сваім саку. 
Матчы іншага ўзроўню толькі 
дапамагаюць расці спартсменам. 
Калі няма з кім гуляць, то што 
добрага з гэтага атрымаецца?

– Верыце, што ідэю 
аб’яднання чэмпіянатаў удас-
ца рэалізаваць?

– Пакуль я веру, што такое 
жаданне ёсць і ў расійскага, і ў 
беларускага бакоў. Але ж тут шмат 
розных нюансаў. Напрыклад, у 
беларускіх клубаў павінен быць 
зусім іншы фінансавы стан. Адна 
справа ў Брэст з’ездзіць на сваім 
аўтобусе, і зусім іншая – паляцець 
на гульні ў Чалябінск, Астрахань 
ці Краснадар. На гэта ніякіх гро-
шай не хопіць. Таму пакуль што 
афіцыйна абмяркоўваць няма 
чаго…

Алесь СВЯТЛАНІч.
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